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با حضور رئیس جمهور
وژه در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات  ۶ پر

افتتاح شد

 مخالفت با کاهش ساعت کاری زنان

تعطیلات آخر هفته بی نتیجه ماند

رئیس سازمان بورس خبر داد
 افزایش ۲ بـرابـری تامین مالی 

به شرط بهبود بازار سرمایه

 استقبال از قرارداد اجاره رایگان ۴۱ درصد افزایش یافت
وشن بازار اجاره با ایجاد سامانه خودنویس سایه ر
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صفحه 3

موتور اقتصاد کشور به این دلایل، »سه« کار می کند
حسن جلال پور، عضواتاق بازرگانی  وقتی موتور خودرو »ریپ« می زند، تعمیرکاران 
می گویند: موتور »ســه« کار می کند. به این معنی که یکی از سیلندرهای خودرو به هر 
دلیلی از کار افتاده اســت. وقتی یک یا دو ســیلندر از کار می افتد، خودرو نمی تواند به 
درستی حرکت کند و باید خودرو را به تعمیرگاه برد. هر اقتصادی برای رشد به ۶سیلندر 
قوی نیاز دارد؛ حکمرانی خوب، سیاست داخلی دور از تنش، سیاست  اقتصادی باثبات، 

روابط خارجی بدون تنش، نظام تامین مالی کارآمد و بخش خصوصی باانگیزه. 

یادداشت

کمیته ارزی اتاق بازرگانی ایران احیا شد

صفحه 3

  روابط عمومي شركت توزيع نيروي استان گلستان

 آگهي مناقصه عمومي  آگهي مناقصه عمومي )نوبت اول()نوبت اول(
شركت توزيع نيروي برق استان گلستان در نظر دارد اجراي پروژه های سیم به کابل بشرح ذيل خود را از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت مناقصه عمومي يک مرحله اي با ارزيابی کیفی )از محل اعتبارات تملک استانی( به پیمانكاراني كه داراي رتبه و ظرفیت از سازمان برنامه و بودجه کل کشور می باشند واگذار نمايد.

مبلغ برآوردي)ریال(مبلغ تضمين شركت درمناقصه)ریال(شماره مناقصهشــــرح مناقصهردیف

131,568,000,00031,351,214,930-1403/2اجرای پروژه كليد در دست احداث توسعه و بهسازی شبکه روستایی )سيم به كابل( در محدوده ناحيه شش مدیریت توزیع نيروی برق شهرستان مراوه تپه1

141,992,000,00039,829,342,226-1403/2اجرای پروژه كليد در دست احداث توسعه و بهسازی شبکه روستایی )سيم به كابل( در محدوده ناحيه پنج مدیریت های توزیع نيروی برق شهرستان گاليکش و كلاله2

153,920,000,00078,387,163,907-1403/2اجرای پروژه كليد در دست احداث توسعه و بهسازی شبکه روستایی )سيم به كابل( در محدوده ناحيه چهار مدیریت های توزیع نيروی برق شهرستان مينودشت و گنبد3

162,873,000,00057,442,559,098-1403/2اجرای پروژه كليد در دست احداث توسعه و بهسازی شبکه روستایی )سيم به كابل( در محدوده ناحيه سه مدیریت های توزیع نيروی برق شهرستان آزادشهر، راميان، علی آبادكتول4

172,264,000,00045,274,612,124-1403/2اجرای پروژه كليد در دست  احداث توسعه و بهسازی شبکه روستایی )سيم به كابل( در محدوده ناحيه یک مدیریت های توزیع نيروی برق شهرستان تركمن، بندرگز، كردكوی و گميشان5

183,580,000,00071,590,775,583-1403/2اجرای پروژه كليد در دست  احداث توسعه و بهسازی شبکه روستایی )سيم به كابل( در محدوده ناحيه دو  مدیریت های توزیع نيروی برق شهرستان شرق و غرب گرگان و آق قلا و تعویض پایه های فرسوده و اصلاح كانون خطر در مدیریت های غرب و شرق گرگان6

1- فروش اسناد مناقصه:
متقاضیان مي توانند در صورت تمايل نسبت به واريز وجه از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت مبلغ 300.000 ريال بابت هر مناقصه بحساب فراگیر 3136038140 نزد بانك تجارت 
با شناسه واريزی 38140100  شعبه ولیعصر گرگان بنام شركت توزيع نیروي برق استان گلستان ، جهت دريافت اسناد مناقصه از تاريخ 1403/02/29 لغايت 1403/03/02 به سايت سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت مراجعه نمايند.
2- نحوه برگزاری و محل تحويل پاکت الف، مهلت و زمان بازگشايي پيشنهادات:

 www.setadiran.ir  کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس
انجام خواهد شد و فقط تحويل پاکت الف مهر و موم شده به آدرس گرگان، خیابان ولي عصر عدالت 23 طبقه اول دبیرخانه شركت توزيع گلستان و مهلت آن تا ساعت 11 روز يکشنبه مورخ 
1403/03/13 و زمان بازگشايي پاکات الف ب ج شرکتهايی که حداقل امتیاز ارزيابی کیفی را کسب نموده اند ، در ساعت 11 روز سه شنبه مورخ 1403/03/22 در اتاق امور تدارکات واقع 

درگرگان، ابتدای جاده آق قلا، بعد از اب منطقه ای ، ساختمان شماره دو شرکت توزيع برق استان گلستان مي باشد.
2-1- اسناد ارزيابی کیفی و مستندات مربوط به آن از طريق سامانه ارسال گردد.  

2- 2-  ارائه اسناد ارزيابی کیفی به همراه اسناد مناقصه ) الف ، ب و ج ( در يک لفاف کلی به منزله عدم ارائه اسناد ارزيابی کیفی تلقی خواهد شد.
3- مبلغ ضمانت نامه شركت در مناقصه به میزان مندرج در جدول فوق، به نفع کارفرما مطابق فرم ارائه شده در اسناد مناقصه که به مدت سه ماه از تاريخ افتتاح پاکات معتبر بوده و قابل 

تمديد تا به مدت سه ماه ديگر باشد بايد به يكي از صورتهاي زير ، همرا ه با  اسناد مناقصه در پاكت ) الف ( به دستگاه مناقصه گزار تسلیم شود : 
الف– ضمانت نامه بانكي و يا ضمانت نامه هاي صادرشده از سوي موسسات اعتباري غیر بانكي كه داراي مجوز فعالیت از سوی بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران هستند.
ب-  اصل رسید واريز وجه نقد به حساب سپرده شماره 4001132207145972 نزد بانك مرکزی جمهوری اسلامی ايران به نام شركت توزيع نیروي برق استان گلستان. 

پ-ضمانتنامه صادره توسط موسسات بیمه گر دارای مجوز لازم برای فعالیت و صدور ضمانتنامه از سوی بیمه مرکزی ايران 
ت-اوراق مشارکت بی نام تضمین شده بانک ها و دولت با قابلیت بازخريد قبل از سررسید )موضوع قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت (

ث- وثیقه ملکی معادل هشتادو پنج درصد ارزش کارشناسی رسمی آن 
ج-ضمانتنامه های صادره توسط صندوق های ضمانت دولتی که به موجب قانون تاسیس شده يا می شوند و طبق اساسنامه فعالیت می نمايند.

4- ذكر شماره مناقصه روي پاكات الزامي بوده و حضور يك نفر از پیشنهاد دهندگان در جلسه بازگشايی پاکات )الف،ب،ج( با معرفی نامه کتبی معتبر آزاد است
5- شركت توزيع گلستان در رد يا قبول هريک يا تمام پیشنهادات مختاراست.

6- به پیشنهادهای فاقدامضاء ، مشروط،مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل میشود،مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهد شد.
7- تكمیل كردن فرم پرسشنامه اطلاعاتي مربوط به ارزيابي صلاحیت پیمانکاران پیوست اسناد ارزيابی کیفی الزامي است.

8- هزينه آگهی هر دو نوبت بر عهده دستگاه مناقصه گزار می باشد.
 www.setadiran.ir 9- فروشندگان و تولیدكنندگان بايد کد معاملاتی فرا بورس داشته باشند و مکلف به دريافت و ارسال پیشنهادات از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی

می باشند و پرداخت هرگونه کارمزد سامانه فوق به عهده برنده مناقصه می باشد.
10- ضمناً اين آگهي از طريق شبكه اطلاع رساني معاملات توانیر به نشاني www.Tavanir.org.ir و پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات به نشاني http://iets.mporg.ir  قابل دسترسي 

مي باشد و جهت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 32684412-017 تماس و به شماره تلفن 32627430-017 فاکس نمائید.
11- ساير اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.            

تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/02/26 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/02/29

شناسه آگهی: 1716529

اداره امور قراردادها و پيمانها -شهرداری کرج

آگهی مناقصه عمومی آگهی مناقصه عمومی 
شماره شماره ۲۰۰۳۰۰۵۲۶۵۰۰۰۰۷۲۲۰۰۳۰۰۵۲۶۵۰۰۰۰۷۲    

شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر ، پروژه مندرج در جدول ذيل را از طريق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرايط 
واگذار نمايد.

نحوه پرداخت قراردادرتبه لازممبلغ سپرده به ریالمبلغ پروژه به ریالشرح پروژهردیف

تراش و روكش آسفالت سطح منطقه 1
نقدی5 راه و ترابری1040/000/000/0002/000/000/000- تا سقف اعتبار

1- سپرده شرکت در مناقصه به يکی از روشهای ذيل ارائه گردد ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 90 روز اعتبار داشته و قابل تمديد باشد و يا واريز 
فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب 700786948623 بانک شهر 

2 - برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
 3 - مبلغ 5/000/000 ريال به عنوان هزينه خريد استاد به حساب 700785313795 به نام شهرداری کرج واريز و ارائه اصل فیش به همراه اصل ضمانت نامه 

به اداره امور پیمانها و قراردادها الزامی است.
 4- متقاضیان میتوانند از تاريخ انتشار آگهی تا ساعت 14:30 تاريخ 1403/03/02 جهت خريد اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمايند.

 5- شرکت کنندگان می بايست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد نسبت به تحويل اصل ضمانت نامه تا ساعت 14:30 تاريخ 
1403/03/12 به آدرس کرج - میدان توحید - بلوار بلال - شهرداری کرج طبقه هفتم اداره امور پیمانها و قراردادها اقدام نمايند.

 6- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود.
 7- پیشنهادات رسیده در مورخ 1403/03/13 در کمیسیون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل، برنده مناقصه اعلام خواهد شد. لازم 

بذکر است شرکت کنندگان مجاز به حضور در جلسه بازگشايی پاکات خواهند بود.
 8- هزينه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 35892423-026 تماس و يا به سايت www.karaj.ir مراجعه نمائید. )68(

خریدار   رییس جمهور کشــورمان گفت: باید با 
تلاش جهادی برای ارتقای بیش از پیش کیفیت 

و سرعت اینترنت تلاش کنیم.
آیت الله »ســید ابراهیم رئیســی« در بیستمین 
مقصد از جلسات نظارت ســتادی از دستگاه های 
اجرایی، به وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
رفت و پس از بازدید از نمایشگاه آخرین خدمات و 
دستاوردهای ارتباطی و اطلاعاتی، دستور افتتاح 
۶ پروژه بزرگ زیرســاختی و آغاز اجرای قرارداد 
خرید انبوه تجهیــزات ارتباطی از تولیدکنندگان 

داخلی از سوی اپراتورها را نیز صادر کرد.
رئیس جمهور سپس در جلسه معاونین و مدیران 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات پس از 
اســتماع گزارش آخرین اقدامات و دستاوردهای 
این وزارتخانــه، نکاتی در راســتای ارتقا و بهبود 

عملکرد این دستگاه اجرایی و خدماتی ارائه کرد.
آیت الله رئیســی با ضروری دانســتن بهره گیری 
دســتاوردها،  آخریــن  از  ارتباطــات  وزارت 
فناوری ها و تجهیزات به روز و پیشــرفته، توسعه 
زیرســاخت های ارتباطی و اطلاعاتی کشــور بر 
اســاس آخرین فناوری های نوین را از مهم ترین 
مأموریت های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 

دانســت و افزود: یکی دیگر از مأموریت های مهم 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات مســئله 
افزایش کیفیــت اینترنت برای مردم و کســب و 
کارها اســت.رئیس جمهور با اشــاره به آمارهای 
رشــد ســرعت و کیفیت ارتباطات اینترنتی در 
کشــور تصریح کرد: در این زمینــه نباید صرفاً به 
آمارهای کمی داخلی اتکا کــرد و باید وضعیت را 
به شکل مقایسه ای با دیگر کشورها ارزیابی نمود. 
لذا باید با تلاش جهادی برای ارتقای بیش از پیش 
کیفیت و ســرعت اینترنت تلاش کنیم.آیت الله 
رئیسی تلاش برای تکمیل و استقرار کامل دولت 
هوشمند را مأموریت مهم دیگر وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات برشــمرد و گفت: اســتقرار 
دولت الکترونیک برخلاف دوره های گذشــته که 
فقط ۳۰ درصد محقق شــده بــود، در این دولت 
پیشــرفت خوبی داشته اســت و چنانکه مطرح 
شد ۹۸ درصد دستگاه ها تاکنون به سامانه دولت 

همراه متصل شده اند.
تکمیل شــبکه ملــی اطلاعــات مأموریت مهم 
بعــدی وزارت ارتباطات و اطلاعــات بود که آیت 
الله رئیســی بر آن تأکید کــرد و بــا قدردانی از 
رسیدن پیشــرفت اجرای آن به بالای ۶۰ درصد 

خاطرنشان کرد: وظیفه اصلی وزارت ارتباطات در 
اجرای این مأموریت مهم تأمین زیرســاخت های 
شبکه اســت، اما در کنار آن تولید محتوا نیز باید 
به شــکل جدی دنبال شــود و وزارت ارتباطات 
اگر چه در این زمینه وظیفه مســتقیم ندارد، اما 
مسئولیت برانگیختن و ایجاد حس مسئولیت در 
دســتگاه های مرتبط برای تولید محتوا هم زمان 
و توأمان با تأمین و گســترش زیرســاخت های 
شــبکه ملی اطلاعات نیــز از مأموریت های این 
وزارتخانه اســت.رئیس جمهور در ادامه آمار ارائه 
شــده برای اتصال ۷ هزار و پانصدمین روســتای 
کشور به اینترنت پرســرعت و نیز اقدامات انجام 
شده برای گسترش شــبکه فیبر نوری در سراسر 
کشور را شایسته قدردانی توصیف و تصریح کرد: 
آمارهای ارائه شــده از تکمیل پوشش فیبر نوری 
در ۲۰ شــهر و آغاز عملیات اجرایی پوشــش در 
۵۰ شهر جدید بسیار خوشــحال کننده است، اما 
میان آمار پوشش شــبکه فیبر نوری و آمار اتصال 
به این شــبکه فاصله وجود دارد کــه این فاصله 
باید به سرعت رفع شــود تا مردم به طور واقعی و 
ملموس مزایای برقراری پوشش سراسری شبکه 

فیبر نوری را احساس کنند.

برای ارتقای بیش از پیش کیفیت و سرعت اینترنت باید تلاش کنیم

در جلسه ای با حضور مخبر مطرح شد



در جلسه ای با حضور مخبر مطرح شد
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با حضور رئیس جمهور
وژه در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات  ۶ پر

افتتاح شد
۶ پروژه بزرگ حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات کشــور و یک قرارداد 
خرید تجهیــزات از تولیدکننــدگان داخلی، در آســتانه روز جهانی 
ارتباطــات و هم زمان با حضور رئیــس جمهــور در وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات افتتاح و آغاز شد.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی در آستانه ۲۷ اردیبهشــت روز جهانی 
ارتباطات، در بیســتمین مقصد از جلسات نظارت ســتادی به وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات رفــت و ۶ طرح مهم و بزرگ توســعه 
زیرســاخت های ارتباطی کشــور و یک قــرارداد خریــد تجهیزات از 

تولیدکنندگان داخلی را افتتاح کرد.
انعقاد ۱۱ قرارداد خرید تجهیزات شــبکه از شــرکت های دانش بنیان 
داخلی توســط اپراتورهای ارتباطی به ارزش بیــش از ۲ هزار میلیارد 
تومان با هدف حمایت از تولید تجهیزات مخابراتی و ارتباطی با فناوری 
بالا و بومی سازی تجهیزات شبکه ملی اطلاعات و در راستای نامگذاری 
سال ۱۴۰۳ توســط مقام معظم رهبری به عنوان سال جهش تولید با 
مشــارکت مردم، افتتاح پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها در ۲۰ 
شهر که در ۳ ماه گذشته پوشــش آنها کامل شده است و همچنین آغاز 
عملیات اجرایی طرح در ۵۰ شــهر جدید، اتصال ۷ هــزار و ۵۰۰ امین 
روستای بالای ۲۰ خانوار به شــبکه ارتباطی کشور در دولت سیزدهم 
در راستای توســعه عدالت ارتباطی در اقصی نقاط کشور، افتتاح پروژه 
توسعه شبکه IP ملی در ۶ نقطه جدید، افتتاح هزار و ۸۰۰ امین سایت 
نسل پنجم تلفن همراه ۵G، پروژه توسعه و ارتقاء پایداری شبکه انتقال 
با اســتفاده از توانمندی تولید داخل در راستای توسعه متوازن ظرفیت 
سایر بخش های شبکه ارتباطی کشــور همگام با توسعه لایه دسترسی 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها و توسعه نسل پنجم تلفن همراه 
به عنوان ضرورتی انکارناپذیــر و پروژه افزایش نقاط حضور شــرکت 
ارتباطات زیرساخت ۷ طرحی بودند که در این مراسم و با حضور رئیس 

جمهور افتتاح شدند.

دکتر رئیسی همچنین در ابتدای ورود به محل این مراسم از نمایشگاه 
آخرین اقدامات و دســتاورهای وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات 

دیدن کرد.

 تل آویو همچنان از واشنگتن سلاح می گیرد
و شد دست آمریکا ر

مشاور امنیت ملی کاخ ســفید در نشســتی خبری در ادامه اظهارات 
لفظی خود در عدم حمایت از تل آویو در عملیات نظامی گســترده در 
رفح به »عزم راسخ« واشنگتن در ادامه کمک نظامی به این رژیم اذعان 

کرد.
علی رغم ادعای پیشین واشــنگتن درباره تعلیق ارائه تسلیحات نظامی 
به رژیم صهیونیســتی، ســخنگوی کاخ ســفید اذعان کرد که انتقال 

تسلیحات آمریکا به فلسطین اشغالی همچنان ادامه دارد.
پایگاه خبری الجزیره دوشــنبه گزارش داد که جیک سالیوان، مشاور 
امنیت ملی کاخ سفید در اظهاراتی خبری با اشــاره به ادامه مذاکرات 
آتش بس در قاهره اذعان کرد که ایالات متحده به ارســال تســلیحات 

برای رژیم صهیونیستی ادامه خواهد داد.

ســالیوان در نشســتی خبری با ادعای اینکه کاخ ســفید همچنان به 
مذاکرات دیپلماتیک برای توقف جنگ در غزه پایبند است، اعلام کرد: 

ما به ارسال کمک های نظامی به تل آویو ادامه می دهیم.
وی در ادامه تصریح کرد: ما ارسال ۲۰۰۰ پوند بمب را متوقف کرده ایم 

چراکه باور داریم آن ها نباید بر روی مناطق پرجمعیت انداخته شوند.
ســالیوان تاکید کرد که دولت بایدن در حال رایزنی با اسرائیل است و 
همچنان مدعی شد که از نظر واشنگتن یک عملیات نظامی گسترده در 
رفح اشتباه اســت، چراکه تهدیدی علیه جمعیت غیرنظامی عظیم در 

این منطقه محسوب می شود.
 

فرمانده نیروی هوایی ارتش خبر داد
وی هوایی ارتش برای پاسخگویی  آمادگی نیر

 به هرگونه تهدید
امیر ســرتیپ واحدی با بیان اینکه جوانان ما در نیروی هوایی با عشق 
و با ولایتمداری کامــل در خدمت انقلاب و نظام هســتند، اظهار کرد: 
امروز نیروی هوایی به پشــتوانه جوانان این نیــروی ولایتمدار آماده 

پاسخگویی به هرگونه تهدیدی است.
 به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر ســرتیپ خلبــان حمید واحدی 
فرمانــده نیروی هوایــی ارتش در مراســم تجلیل از پیشکســوتان و 
فرماندهان اسبق این نیرو که با عنوان ســفیران نهاجا در دانشگاه علوم 
و فنون هوایی شهید ستاری برگزار شــد، گفت: امروز بحمدالله نیروی 
هوایی ارتش به برکت حضور و زحمات پیشکســوتان بسیار آماده تر از 

قبل برای انجام هر ماموریتی است.
وی افزود: کارکنــان جوان نیروی هوایی با الگوگیری از پیشکســوتان 
این نیرو که در دفاع مقدس خوش درخشــیدند در ایــن برهه از زمان 
به بهترین وضعیت در حال انجام ماموریت هســتند و از آمادگی بسیار 

خوبی برخوردارند.
امیر سرتیپ واحدی با بیان اینکه جوانان ما در نیروی هوایی با عشق و با 
ولایتمداری کامل در خدمت انقلاب و نظام هســتند اظهار کرد: نیروی 
هوایی به پشتوانه جوانان این نیروی ولایتمدار امروز آماده پاسخگویی 

به هرگونه تهدیدی بوده و با قدرت در مقابل دشمنان ایستاده است.
فرمانده نیروی هوایــی ارتش با بیان اینکه اقتدار و ســربلندی نظام 
مقدس جمهوری اســلامی ایران به برکت جانفشانی پیشکسوتان ما 
در دفاع مقدس به خصوص خلبانان شــجاع نیــروی هوایی به وجود 
آمده اســت، تصریح کرد: لازمه قدردانی از پیشکســوتان رسیدن به 
شناخت کافی در مورد این عزیزان اســت که چگونه در دوران جنگ 
در مقابل دشمن تا بن دندان مسلح ایســتادند و دوران پرافتخار ما را 

امروز رقم زدند.

تریبون

 معاون اجرایی رئیس جمهور با اشــاره به ســفر رئیس 
جمهور و اعضای هیأت دولت به مازندران گفت: در دور 
دوم سفر استانی آیت الله رئیســی به استان مازندران، 
۱۵۰ هزار میلیارد ریال اعتبار جدید پیش بینی شــده  

است.
 محسن منصوری روز سه شــنبه در جلسه هماهنگی 
و بررسی اجرای طرح های اولویت دار استان مازندران 
اظهار کرد: برای دور دوم ســفر ریاســت جمهوری به 
استان مازندران، ۱۵۰ هزار میلیارد ریال اعتبار جدید 

پیش بینی شده است.
وی خاطر نشــان کرد: پروژه های جدیــد نهضت ملی 
مســکن، یک هزار تخت بیمارســتانی جدید، پارک 
بزرگ ۵۰۰ هکتاری ســاری و ســد گلــورد از جمله 
طرح هایی اســت که با حضور رئیس جمهوری در این 

سفر به بهره برداری می رسد.

در ایــن نشســت، اســتاندار مازنــدران، 
نمایندگان ســازمان برنامــه و بودجه، بنیاد 
شهید و وزارتخانه های راه و شهرسازی، نیرو، 
نفت، آموزش و پرورش، جهادکشــاورزی، 
فرهنگ و ارشاد اســلامی، ورزش و جوانان، 
بهداشــت و همچنین بنیاد مســکن حضور 

داشتند.
از جمله طرح های مورد بررسی در این نشست می توان 
بــه تکمیل دانشــکده ها و خوابگاه های دانشــجویی، 
عملیات آبخیزداری، توســعه بنــادر صیادی، تکمیل 
اســتادیوم فوتبال هفتم تیر بابل، ایمن سازی مدارس 

و... اشاره کرد.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی روزهای پنجشنبه و 
جمعه هفته جاری - ۲۷ و ۲۸ اردیبهشــت - همراه با 
تعدادی از اعضای هیات دولت برای دومین بار در سفر 

قالب استانی مهمان مازندرانی ها است.
بهره برداری از طرح هــای جدید نهضت ملی 
مســکن، چندین طرح درمانی، سد گلورد، 
طرح تکمیل آبرســانی به شهر ساری، پارک 
جنگلی ۵۰۰ هکتاری ســاری و چند طرح 
عمرانی دیگر و همچنین حضور در جلســه 
شــورای اداری، دیــدار با علمــا، نخبگان و 
خانواده شــهدا و مردم اســتان بخشــی از برنامه های 
هفدهمین ســفر رئیس  دولت ســیزدهم در دور دوم 

سفرهای استانی است.
ســفر نخســت آیت الله رئیســی همراه با تعدادی از 
وزرا و اعضای هیات دولت ســیزدهم به مازندران ۲۰ 
اســفند ۱۴۰۰ انجام شــد که افزون بر دیدار با اقشار 
مختلف مردم و بازدید از برخی طرح های زیرساختی، 
بهره برداری از چندین طرح عمرانــی و تعیین تکلیف 

تعدادی از پروژه های نیمه کاره و بر زمین مانده، نتیجه 
آن در نظر گرفتن ۱۷۶ مصوبــه برای اجرای طرح های 
مختلف با مجموع اعتبار مصوب بیــش از ۱۷۷ هزار و 
۸۹۸ میلیــارد ریال بود.از پایان ســال ۱۴۰۰ تا کنون 
افزون بــر ۱۲۶ هــزار و ۴۱۵ میلیارد ریــال اعتبار به 
طرح های مصوب سفر نخست رئیس جمهور مازندران 
اختصاص یافت که معادل ۷۱ درصد کل اعتبار در نظر 

گرفته شده برای این طرح هاست.
به اســتناد آمارهای اعلام شده توســط دستگاه های 
اجرایی و استانداری مازندران، از مجموع ۱۷۶ مصوبه 
سفر نخســت رئیس جمهور به مازندران ۷۸ مصوبه به 
طور کامل محقق شــده، در ۸۹ مصوبه فرآیند اجرایی 
طی می شــود و عملیات اجرایی با پیشــرفت فیزیکی 
طبق برنامه در حال اجراســت و اجرای ۹ مصوبه نیز در 

حال پیگیری است.

 سخنگوی دولت با اشــاره به اینکه در دولت سیزدهم 
شــاهد افزایــش ۱۶ برابری تولیــد کاغــذ بوده ایم، 
گفت: نگاه دولت به مقوله کتــاب و کتابخوانی نگاهی 

راهبردی است.
علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولــت،  در جریان 
بازدید از بیست وپنجمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران در جمع خبرنگاران حاضر شــد و پاســخگوی 

سوالات آنان بود.
ســخنگوی دولت با تاکید بر اینکه نگاه دولت سیزدهم 

به مقوله کتاب و کتابخوانی نگاهی راهبردی 
اســت، تصریح کرد: بــه زیبایی در شــعار 
نمایشگاه کتاب امسال تصریح شده است که 
مقدمه ساختن آینده ممتاز و درشان جامعه 
ایرانی، توجــه به مقوله کتــاب و کتابخوانی 
است.وی با بیان اینکه معیار و شاخص ما در 
این زمینه میزان توجه و تمرکز رهبر معظم 

انقلاب اسلامی است، افزود: کسی در حوزه حکمرانی 
یافت نمی شــود که به انــدازه رهبر معظــم انقلاب به 

مقوله کتــاب و کتابخوانی اشــراف، توجه و 
تخصص داشته باشد.

بهادری جهرمــی گفــت: امیدواریم روزی 
به نقطه ای برســیم که بیشــتر از اینکه در 
گوشــی های خود وقــت بگذرانیــم برای 
کتابخوانی وقــت بگذاریــم؛ در این صورت 
کیفیــت زندگی ما هــم در حــوزه زندگی 
شــخصی، هم خانوادگی، هم شهری و حتی حکمرانی 
متفاوت خواهد بود.ســخنگوی دولت تاکید کرد: قبل 

از شــروع فعالیت دولت میزان تولید کاغذ پنج هزار تن 
بود و امروز و در کمتر از سه سال به ۸۰ هزار تن افزایش 
یافته است؛ این بدان معناست که تولید کاغذ در دولت 

مردمی ۱۶ برابر شده است.
بهادری جهرمی ادامه داد: این فقط یک عدد نیســت 
بلکه نشان دهنده نگاه ویژه و راهبردی دولت سیزدهم 
به مقوله کتاب و کتابخوانی است و اگر همه این نگاه را 
داشته باشیم می توانیم در کنار جهش تولید، ان شالله 

جهش در تولید و مطالعه کتاب نیز داشته باشیم.

دولت

دولت

خریدار   در جلسه ای با حضور معاون اول 
رئیس جمهور و اعضا انجمن صدور خدمات 
فنی و مهندســی اعلام شــد انجمن صدور 
خدمات فنی و مهندسی تاکنون ۴۰ میلیارد 
دلار صادرات خدمات داشته است و شرکت 
های ایرانی بیش از ۷۰۰ پروژه موفق به ثمر 

رسانده اند.
در جلسه  صبح روز سه شنبه با حضور معاون 
اول رئیــس جمهور و اعضــا انجمن صدور 
خدمات فنی و مهندسی، بســته حمایتی 
پیشنهادی در راستای رفع موانع و مشکلات 
صادرات خدمات فنی مهندســی و رسیدن 
به هدف ۱۰ میلیارد دلاری در ســال ارائه و 

بررسی شد.
محمد مخبــر در این جلســه با اشــاره به 
گشــایش های سیاســت خارجــی دولت 
ســیزدهم با وجود شــرایط تحریم کشور 
تأکید کرد: عضویت جمهوری اسلامی ایران 
در ســازمان های مهم بین المللی و منطقه 
ای هماننــد بریکس، شــانگهای و تجارت 
آزاد اوراسیا بســتر و زمینه بسیار مساعد و 
ارزشــمندی برای حضور بخش خصوصی 

به ویژه صادر کنندگان خدمات مهندســی 
فراهم کرده است.

معاون اول رئیس جمهور بــا تأکید بر اینکه 
صدور خدمــات فنی و مهندســی ظرفیت 
بسیار ارزشــمندی با ارزش افزوده فراوان 
برای کشــور ایجاد می کنــد، تصریح کرد: 
ســابقه و فعالیت چندین دهه شرکت های 
بخش خصوصی سرمایه بسیار بزرگ برای 
اقتصاد کشــور اســت و قطعاً  یکی از زمینه 
های تحقق جهش تولید با مشــارکت مردم 
و فعالیت بیش از گذشــته صادر کنندگان 

خدمات فنی و مهندسی به شمار می رود.
مخبر افزود: بســته حمایتی انجمن صدور 
خدمات فنی و مهندسی برای حل مشکلات 
و موانع بسیار راهگشا است اما از این انجمن 
انتظار می رود تا در کنار این بسته حمایتی 
و با توجه به ظرفیت بزرگ فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی و نخبگان، این شرکت ها هدف 
گذاری ســالانه ۱۰ میلیارد دلاری صادرات 
خدمات فنی و مهندســی را در دستور کار 

خود قرار دهند.
وی تصریح کرد: باید این بسته ۱۰ میلیارد 

دلاری صادرات خدمات فنی و مهندســی 
ظرف یک هفته آینــده با درنظــر گرفتن 
تمامی موانع و مشــکلات و همچنین نقش 
دولت در رفع این مسائل تهیه و تنظیم شود 
و دولت کاملاً  آمادگی دارد تمام حمایت ها 
و پشــتیبانی های لازم برای رسیدن به این 

هدف پیش بینی شده را بعمل آورد.
معــاون اول رئیس جمهور افــزود: کمیته 
پشــتیبانی برای رســیدن بــه هدف ۱۰ 
میلیارد دلاری صادرات خدمات مهندسی 
در دفتر معاون اول تشــکیل خواهد شــد 
تا عــلاوه بر رفــع موانع و ســاماندهی در 
تعاملات، ورود دولت برای حل مشــکلات 
صادر کنندگان این بخش از اقتصاد کشور 

تسهیل شود.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به دیپلماسی 
دولت ســیزدهم مبنی بر گسترش روابط با 
کشورهای همسایه و قاره آفریقا و همچنین 
استقبال سران و مقامات این کشورها برای 
حضور و فعالیت بخش خصوصی ایران باید 
در سفرهای خارجی دولت بخش خصوصی 

حضور و فعالیت داشته باشند.

گفتنی است در این جلسه اعلام شد انجمن 
صدور خدمات فنی و مهندسی تاکنون ۴۰ 
میلیارد دلار صادرات خدمات داشته است 
و شــرکت های ایرانی بیــش از ۷۰۰ پروژه 
موفق به ثمر رسانده اند که با ثبت این رکورد 
بین المللی به لحاظ کیفیت، عملکردی بهتر 

از کشورهای منطقه در سطح جهان داشته 
اند و جوایــز متعددی از روســای جمهور و 

مقامات سایر کشورها دریافت کرده اند.
در ادامه این نشست مشــکلات، راهکارها و 
پیشنهادات در راســتای افزایش صادرات 

خدمات فنی مهندسی بحث و بررسی شد. 

معاون اجرایی رئیس جمهور خبر داد؛ اختصاص ۱۵۰ هزار میلیارد ریال اعتبار در دور دوم سفر هیأت دولت به مازندران

ح کرد؛ نگاه راهبردی دولت به کتاب و کتابخوانی؛ افزایش ۱۶ برابری تولید کاغذ سخنگوی دولت مطر

زهرا علیــدادی  لایحه کاهش ســاعات 
کاری کارکنــان دولت در هفتــه و افزایش 
تعطیلات آخر هفته در جلسه علنی مجلس 
هم به جایی نرسید و ادامه رسیدگی به آن به 

جلسات آینده موکول شد.
 نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در 
جلســه علنی مجلس بــه ادامه بررســی 
گزارش کمیســیون اجتماعی درباره لایحه 
اصلاح مــاده ۸۷ قانــون مدیریت خدمات 
کشوری موســم به کاهش ســاعات کاری 
در هفتــه و افزایش تعطیــلات آخر هفته 

پرداختند.

کاهش ساعت کاری زنان به 20 ساعت 
در هفته

در ایــن جلســه وکلای ملــت چندیــن 
پیشــنهاد مطرح کردند؛ حجت الاســلام 
ســید محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده 
مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی در 
تشــریح پیشــنهاد خود، گفت: در تبصره 
یک این لایحه آمده اســت که کارمندان 
می تواننــد بــا موافقت دســتگاه اجرایی 
ســاعات کار خود را تا یک چهارم ســاعت 
کار روزانــه حداکثر ۱۰ ســاعت در هفته 
تقلیل دهند و این موضوع با درخواســت 
خود کارمندان و با موافقت دستگاه اجرایی 
است و البته با توجه به داوطلبانه بودن این 
موضوع، در میزان حقوق و دســتمزد نیز 

تأثیر گذار است.
وی ادامــه داد: بنده در راســتای حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت و با موافقت برخی 
از نمایندگان زن مجلس پیشنهاد می دهم 
که این حکم درباره کارمندان زن متأهل به 
یک دوم و حداکثر ۲۰ ساعت تبدیل شود و 
این افراد بتوانند در شرایط خاص و با حفظ 
کارمندی خــود، حدود ۲۰ ســاعت اجازه 

داشته باشند در اداره و محل کار خود حاضر 
نشوند. این کار در جهت حمایت از خانواده 

و فرزندآوری و جوانی جمعیت است.
محمدرضا صباغیان، نماینــده مردم میبد 
در مجلس در موافقت با این پیشنهاد، گفت: 
کانون آرامش در خانواده، زن اســت اما به 
دلیل مشــکلات اقتصادی، زنان نیز مجبور 

شدند که مشغول به کار شوند.
وی تصریح کــرد: متأســفانه علت برخی 
آســیب های اجتماعی چون اعتیاد و طلاق 
آن است که زن مجبور اســت همراه با مرد 
از صبح تا پایان روز مشــغول به کار شود. در 
این شــرایط موضوع تربیت فرزندان تحت 
الشــعاع قــرار می گیرد. با کاهش ســاعت 
کاری زنان هم آنان می تواننــد کار کنند و 
مشکلات اقتصادی حل می شود و هم اینکه 

کانون خانواده و تربیــت فرزند مورد توجه 
قرار می گیرد.

در ادامه جلســه، محســن زنگنه نماینده 
مــردم تربت حیدریه در مجلس شــورای 
اســلامی با این پیشــنهاد مخالفت کرد 
و گفــت: این پیشــنهاد بار مالــی دارد و 
بخــش خصوصی و تمــام تولیدکنندگان 
و کارآفرینــان بــه شــدت مخالــف این 
پیشــنهاد هســتند، چرا که مخالف شعار 

سال است.
وی بیان کرد: این پیشــنهاد که گفته است 
زنــان متأهل تــا ۲۰ ســاعت در هفته کار 
نکننــد، به ضرر خانم ها اســت چــرا که به 
کارگیری آن هــا در ادارات نفی می شــود. 
همچنین در صــورت تعطیلی شــنبه ها، 
عملًا تعطیلات آخر هفتــه به ۴ روز افزایش 

می یابد. در نهایــت این پیشــنهاد به رأی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی گذاشته 

شد که با آن مخالفت شد.

تمام کارکنان دستگاه های اجرایی 
مشمول کاهش ساعت کاری

 خواهند شد
در ادامه جلسه، حجت الاسلام سید سلمان 
ذاکر، نماینده مــردم ارومیه در مجلس طی 
پیشــنهادی، گفت: انتظار ما این است که 
همه کارکنان دستگاه های اجرایی مشمول 
کاهش ســاعت کاری در هفته شــده و در 
صورت تعطیلی جمعه و شنبه، این تعطیلی 

مشمول آنان هم شود.
عبدالرضا مصــری، نایب رئیــس مجلس 
که اداره جلســه علنی را بر عهده داشت، در 

پاسخ به این پیشنهاد، گفت: تمام کارکنان 
دســتگاه های اجرایی یعنی کســانی که از 
طریق دســتگاه های اجرایی به کار گرفته 
می شوند، مشمول کاهش ساعت کاری در 

هفته خواهند شد.

پیشنهاد دورکاری
در ادامه جلسه، پیشــنهاد انجام یک چهارم 
ســاعات کاری در هفته به صورت دورکاری 
مطرح شــد؛ حجت الاسلام سید محمدرضا 
میرتاج الدینــی، نماینده مــردم تبریز در 
مجلس در موافقت با این پیشــنهاد، گفت: 
فراهم کردن بستر دورکاری برای کارمندان 
ابتکار و نوآوری است و تحول در نظام اداری 
کشــور ایجاد می کند و از سوی دیگر میزان 

بهره وری کارمندان را ارتقا خواهد داد.
سید کاظم دلخوش، نماینده مردم صومعه 
سرا در مجلس در مخالفت با این پیشنهاد، 
اظهار کرد: الان که ساعات کاری ۴۴ ساعت 
و به صورت حضوری اســت، آن طور که باید 
و شــاید بازدهی نداریم و اگر هم ســاعت 
کاری کاهش یابــد و هم بحــث دورکاری 
مطرح شود، اوضاع بدتر می شود. در نهایت 
این پیشــنهاد هم به رأی گذاشــته شد که 

نمایندگان مجلس با آن مخالفت کردند.
به هر صورت، هنــوز هیــچ مصوبه ای در 
مجلس شــورای اســلامی درباره کاهش 
ســاعت کاری ادارات و افزایش تعطیلات 
پایان هفته به تصویب نرســیده اســت و 
ادامه بررسی این موضوع به جلسات علنی 
بعدی مجلس موکول شد. گفتنی است، در 
جلســه علنی روز یکشنبه )۲۳ اردیبهشت 
ماه( مجلس شورای اسلامی نیز این لایحه 
مورد بررســی قرار گرفته بــود، اما هیچ از 
پیشــنهادات نماینــدگان مجلــس رأی 

نیاورد.
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 موتور اقتصاد کشور به این دلایل، »سه« 
کار می کند

حســن جلال پور، عضواتاق بازرگانی  وقتی موتــور خودرو »ریپ« 
می زند، تعمیرکاران می گویند: موتور »ســه« کار می کند. به این معنی 
که یکی از سیلندرهای خودرو به هر دلیلی از کار افتاده است. وقتی یک 
یا دو ســیلندر از کار می افتد، خودرو نمی تواند به درستی حرکت کند 
و باید خودرو را به تعمیرگاه برد. هر اقتصادی برای رشــد به ۶ســیلندر 
قوی نیاز دارد؛ حکمرانی خوب، سیاســت داخلی دور از تنش، سیاست  
اقتصادی باثبات، روابط خارجی بــدون تنش، نظام تامین مالی کارآمد 
و بخش خصوصی باانگیزه. در این نوشــته کوتاه، وضعیت ۶ســیلندر 
اقتصاد ایران را برای تحرک بخشیدن به اقتصاد کشور بررسی می کنیم.

نخستین سیلندر، حکمرانی خوب اقتصادی است که عیار آن در احترام 
به حقوق مالکیت،حفاظت از منافع اکثریت و برنامه ریزی برای توسعه 
خلاصه می شــود و برادری نظام حکمرانی خوب، زمانی ثابت می شود 

که منابع عمومی را برای منافع عمومی مصرف  کند.
یکی از بزرگ ترین مشــکلات اقتصاد ایران، نمره پایین نظام حکمرانی 
آن در شــاخص های مورد اشاره است. دومین پیشــران مورد نیاز برای 
تحرک اقتصاد، سیاســت داخلی معطوف به رشــد اســت که شامل 
مجموعه سازوکارهایی می شــود که زمینه بازی برابر و رقابت عادلانه 
را برای آحاد جامعه فراهم می کند. سیاســت داخلــی خوب به دنبال 
حاکمیت قانون است و از تنش های غیرضروری دوری می کند تا بستر 
مناسب برای رونق کسب وکار و تشویق سرمایه گذاری پدید آید. گمان 

نمی کنم ناظری پیدا شود که به این پیشران، نمره قبولی بدهد.
اما هیچ اقتصادی رشــد نمی کند مگر اینکه سیاســت های اقتصادی 
معطوف به آن، ثبات داشته باشــد و آحاد اقتصادی قادر به پیش بینی 
متغیرهای اصلی آن باشــند. در حال حاضر وجود تورم بالای ۴۰درصد 
و دشواری پایین آوردن آن به دلیل موانع ســاختاری و نفوذ ذی نفعان، 
محیط اقتصادکلان را بی ثبات کرده است. به میزانی که اقتصاد به ثبات 
و پایداری نزدیک شود و محیط کسب وکار مســاعد باشد، انگیزه برای 
ســرمایه گذاری بلندمدت و تولید و ایجاد ارزش افزوده افزایش می یابد 
و به میزانی که اقتصاد در ورطه بی ثباتی و تورم بالا گرفتار شود، انگیزه 
ســرمایه گذاری و کارآفرینی از بین می رود. در حال حاضر تورم باعث 
شده است نرخ بازده حاصل از نگهداری دارایی ها، بیش از بازده حاصل 
از ایجاد ارزش افزوده باشد. در چنین اقتصادی، انگیزه برای تملک انواع 

دارایی، عاقلانه تر از تولید و کارآفرینی با همه گرفتاری هایش است.
چهارمین پیشران اقتصاد برای رشد، روابط خارجی بدون تنش است.

همه ما در ســال های پرتلاطم گذشــته به تجربه دریافته ایم که ده ها 
تصمیم نهادهای اقتصــادی برای جلوگیری از شــوک های اقتصادی 
نمی تواند به انــدازه یــک تصمیــم وزارت امورخارجه بــرای بهبود 
اقتصاد مفید باشــد. به همین دلیل از نظر اقتصاددانــان، تنش زدایی 
از روابط خارجی شــرط لازم برای توسعه و پیشــرفت است. در دنیای 
امروز هیچ کشــوری را نمی توانیم مثال بزنیم که بــدون تنش زدایی از 
روابط خارجی به رشد مستمر و توسعه پایدار دســت پیدا کرده باشد؛ 
اما سال های طولانی اســت که از این اجاق خاموش، آبی برای اقتصاد 
ایران گرم نمی شــود. نظــام تامین مالــی کارآمد هم که دسترســی 
کارآفرینان و بنگاه های اقتصادی را به منابع مالی مورد نیاز برای تولید 
فراهم می کند، یکی از پیشران های رشــد اقتصاد است. درحال حاضر 
بنگاه هــای تولیدی ما اغلب با تنگنای مالی مواجه هســتند و مســاله 
تامین مالی به ویژه ســرمایه در گردش همواره یکــی از محدودیت ها و 
موانع جدی تولید تلقی می شــود.بزرگ ترین مشکل برای تامین مالی 
بخش تولید، از بین رفتن انگیزه ســرمایه گذاری اســت. بــر اثر ناامن 
شدن محیط اقتصاد کلان، انگیزه سوداگری در بازارها تشدید شده که 
نتیجه اش کاهش انگیزه برای ســرمایه گذاری بلندمدت است. حاشیه 
ســود تولید هم به شــدت پایین آمده و در مقابل بر جذابیت سوداگری 
و واسطه گری افزوده شده و در نتیجه انگیزه ســرمایه گذاری در تولید 
از بین رفته اســت. بنگاه ایرانی زمین بازی بســیار ناهمواری پیش رو 
دارد و باید با نااطمینانی و مشــکلاتی مانند فضای غیررقابتی، انحصار، 
قیمت گذاری دولتی و خطاهای سیاستگذاری مواجه شود که مجموع 
این شرایط، موجب کاهش انگیزه سرمایه گذاری جدید و خروج بنگاه ها 
از چرخه تولید شــده اســت.نتیجه تصمیم های آگاهانــه و ناآگاهانه 
سیاستمداران در از کار انداختن ســیلندرهای اقتصاد، کاهش تولید و 
کاهش ظرفیت های بالقوه اقتصادی کشــور است. بنگاه ها موتور اصلی 
تحرک اقتصاد و ایجاد شــغل هســتند؛ اما بنا به دلایلی که اشاره شد، 
از کار افتاده اند. دوام و بقای یک کشــور نیازمند رشــد اقتصاد است و 
اگر سیلندرهای اقتصاد به درســتی کار نکنند، رشدی اتفاق نمی افتد. 
نتیجه اینکه موتور بخش خصوصی در ایران از حرکت باز مانده و رشدی 

که سیاستمداران به آن دل خوش کرده اند، رشد اقتصاد دولتی است.

کمیته ارزی اتاق بازرگانی ایران احیا شد
کمیته ارزی اتاق ایران با مصوبه هیات رئیســه اتاق احیا شده و جلسات 
این کمیتــه هر دو هفته با حضــور ذی نفعان و سیاســت گذاران ارزی 

برگزار می شود.

کیوان کاشــفی عضو هیأت رئیســه اتاق بازرگانی ایران گفت: بر اساس 
درخواســت فعالان اقتصادی بخش خصوصی، کمیتــه ارزی اتاق ایران 
با مصوبه هیأت رئیســه اتاق احیا شــده و جلســات ایــن کمیته هر دو 
هفته با حضور ذی نفعان و سیاســت گذاران ارزی برگزار می شــود.وی 
افزود: کمیته ارزی اتاق ایران در ســال ۱۳۹۷ به دلیل موضوع تعهدات 
ارزی که در آن بازه زمانی مطرح بود، برای نخســتین بار تشــکیل شد؛ 
چراکه در سال ۹۷ بعد از مدت ها، بازگشــت ارز به کشور بر اساس قواعد 
و دستورالعمل های ابلاغی، اجباری شــد و بخش خصوصی با این رویه و 
بخشنامه ها دچار مشکل شده بود.عضو هیأت رئیسه اتاق ایران ادامه داد: 
با توجه به مشکلات پیش آمده برای بخش خصوصی در آن دوره، تصمیم 
بر این شد که کمیته ارزی اتاق ایران تشکیل شود تا بخش سیاست گذار 
و بخش خصوصی در حــوزه ارزی با تعامل یکدیگر برای رفع مشــکلات 
هم اندیشــی کنند و این تجربه بســیار موفقی بود.بر اســاس اعلام اتاق 
بازرگانی ایران، وی ادامه داد: بعد از مدتی، موضوع پیمان ســپاری و رفع 
تعهد ارزی جا افتاد و کم کم کمیته ارزی هم به کار خود در آن زمان پایان 
داد؛ اما اخیراً داده هایی مختلفی که از ســطح کشــور و از سوی فعالان 
اقتصادی در کمیته های تخصصی اتاق ایران و شورای گفت وگوی دولت 
و بخش خصوصی به ما ارجاع می شود، عمدتاً درباره مسائل ارزی است؛ از 
این رو هیأت رئیسه اتاق ایران صلاح بر این دید که کمیته ارزی اتاق ایران 
احیا شود.وی با اشاره به اینکه جلسات کمیته ارزی اتاق ایران هر دو هفته 
یک بار برگزار خواهد شــد و نتایج آن به اطلاع فعــالان بخش خصوصی 
خواهد رسید، ابراز امیدواری کرد: فعالیت این کمیته و دستاوردهای آن 

کمکی برای فعالان بخش خصوصی اقتصاد ایران باشد.

یادداشت

بازار

خریدار  سخنگوی اقتصادی دولت اعلام 
کرد که نرخ تورم نقطه بــه نقطه فروردین 
۱۴۰۲ که بیش از ۵۵ درصــد بود با کاهش 
بیش از ۲۶ درصــدی بــه ۳۰.۹ درصد در 

فروردین ۱۴۰۳ رسید.
 احسان خاندوزی سخنگوی اقتصادی دولت 
در نشست خبری به ابلاغ قانون تأمین مالی 
تولید و زیرساخت ها اشاره کرد و گفت: این 
قانون دوباره یک مجموعــه ای از ابزارهای 
تأمین مالــی قوی تری را نســبت به قبل در 
اختیار سیاست گذار و بنگاه ها و شرکت های 
تولیدی قرار می دهد. با تعامل خوبی که بین 
دولت و وزارت اقتصاد و مجلس برقرار شــد 
این طرح مهم ســرانجام ابلاغ شد. بر اساس 
این قانون یک نهاد هماهنــگ کننده به نام 
شــورای عالی تأمین مالی ایجاد می شــود 
و بسیاری از مشــکلات بنگاه های تولیدی 
ما به شــکل فرایندی و ســاختاری اصلاح 
خواهد شــد.وی افزود: به عنوان نمونه یکی 
از مشــکلات شرکت ها ســخت گیری های 
بیش از حــد در حوزه وثایق اســت و این در 
حالیســت که در برخی از جاها بانک ها این 
سخت گیری ها را برای اشخاص مرتبط خود 
انجام نمی دهند و فقط برای بخش خصوصی 
و فعالان مســتقل اعمال می کننــد. در این 
قانون با توسعه نظام وثایق که انواع متنوعی 
از وثیقه ها پیش بینی شده و اعتبارسنجی به 
آن اضافه شده، مشکلات مربوط به وثیقه ها 

در تأمین مالی حل می شود.
خانــدوزی ادامــه داد: همچنیــن صدور 
ضمانت نامه برای تولیدکنندگان از ســوی 
صندوق هــای تضمین، اصــلاح رویه های 
مالیات ســتانی از صندوق های ســرمایه 
گذاری و کاهش بار مالیاتی برای ســرمایه 
گذاری بــه روش درونی بنگاه هــا از جمله 
سیاست های مثبت قانون مذکور است؛ در 
خصوص مــورد آخر باید توضیــح دهم که 
یعنی به جای توزیع سود اگر صرف سرمایه 
گذاری مجدد در بنگاه ها شــود مشوق های 

مالیاتی خوبی در نظر گرفته شده است.
وی گفت: مشــوق هایی که در ســال های 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ دولــت در قالــب بودجــه 
مصوب ســالانه در نظر گرفته بود در قانون 
تأمین مالی و زیرساخت ها به صورت قانون 
دائمــی درآمده و دیگــر نیاز بــه تکرار در 

قوانین بودجه نیست.

کاهش نرخ رشد نقدینگی
 به 24.3 درصد

وزیر امور اقتصــادی و دارایی با اشــاره به 
وضعیت نقدینگی اظهار کرد: در پایان سال 
۱۴۰۲ نرخ رشــد نقدینگی به ۲۴.۳ درصد 
کاهش پیدا کرد و از وضعیت بحرانی که در 
پایان دولت قبل داشت، خارج شدیم. اما در 
کنار کنترل نقدینگی، دغدغــه دولت این 
بود که دسترســی بخش واقعــی اقتصاد به 
منابع بانکی دچار مضیقه نشــود؛ به همین 
دلیل تــلاش دولت این اســت کــه بتواند 
در ســال جاری با خلق ابزارهــای جدید، 
دسترســی بنگاه های اقتصادی به منابع را 

تقویت کند.
وی ادامه داد: یکی از این ابزارها اوراق گام و 
برات الکترونیکی اســت؛ روی آوردن دولت 
به این تأمین مالی اعتبــاری و ابزار تعهدی، 
موجب می شــود تأمین مالی بدون رشــد 

نقدینگی انجام شود.
امسال بناســت ۳۵۰ هزار میلیارد تومان از 
طریق این ابزارهای جدید در اختیار بخش 
واقعی اقتصــاد به منظور تأمیــن مالی قرار 
دهیم. با اســتفاده از این ابزارها هم فشار بر 
بانک ها برای تأمین مالــی کاهش می یابد 
و هــم از طریق رصــد پذیــری اعتبارات 
می توانیم مطمئن شویم که اعتبار به تولید 
اصابت می کند و هدایت آن به ســوداگری و 

بازارهای دارایی کاهش خواهد یافت.
خانــدوزی تصریح کــرد: همچنیــن، بر 
اســاس مصوبه هیأت وزیران مقرر شده که 
۲۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات فراتر از 

سقف ترازنامه بانک ها برای پروژه های ملی 
و پیشران در نظر گرفته شود.

تورم نقطه به نقطه 31 درصد شد
وی ادامه داد: همچنین بر اســاس گزارش 
مرکز آمار تورم نقطه به نقطه مصرف کننده 
از ۵۵.۵ درصــد در فروردین ۱۴۰۲ به عدد 
۳۰.۹ در فروردین ۱۴۰۳ رسیده که حاکی 
از کاهش ۲۴.۶ درصدی است. تورم نقطه به 
نقطه تولید نیز در فروردین امسال با کاهش 
۶.۱ واحد درصدی نســبت به مدت مشابه 

سال گذشته، به ۳۱.۲ درصد رسید.
وزیر اقتصاد افزود: فرامــوش نکنیم که این 
شــاخص )تورم نقطه به نقطه تولید کننده( 
در اردیبهشــت ۱۴۰۰ معــادل ۱۰۳ واحد 
درصد بــود. این آمار نشــان می دهد دولت 
سیاست های اصلاحی برای کنترل تورم را 

به صورت مؤثر در حال پیگیری دارد.

حساب های دولت و شرکت های 
دولتی منضبط شد

ســخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به این 
ســوال که ۵۵ هزار حســاب خارج از خزانه 
یافت شــده چه اقــدام و برنامــه ای برای 
مسدود سازی این حســاب ها دارید، گفت: 
انضباط در مجموعه حســاب های دولت و 
شرکت های دولتی رقم خورده است و دولت 
اصلاحات را از دســتگاه های خود شــروع 
کرد و حســاب واحد خزانه در دستگاه های 

اجرایی کشور مستقر شد.
وی افزود: بیش از ۲۰ هزار دســتگاه دولتی 
به صورت غیــر قابل رصد در شــبکه بانکی 
پراکنده بود و ایــن عدد به حــدود ۴ هزار 
حساب مشــخص نزد بانک مرکزی و تحت 

رصد خزانه داری کل کشور کاهش یافت.

آخرین وضعیت روابط اقتصادی ایران 
و عربستان

خاندوزی در پاســخ بــه ســوالی در مورد 
همــکاری تجاری ایران و عربســتان گفت: 
توقف حدود ۸ ساله روابط تجاری دو کشور 
به طور طبیعی موجب شده که از سرگیری 
روابط و افزایش مــراودات در حوزه تجاری 
و اقتصــادی زمانبــر شــود؛ ازســرگیری 
روابط سیاســی از جهت برقــراری روابط 
دیپلماتیک سریع تر به سرانجام می رسد اما 
در سفر اخیر بنده به عربستان فضای تعامل 
بخش های تجاری دو کشور را بسیار مثبت 

دیدم.
وی ادامــه داد: اولیــن هیأت عربســتان 
سعودی در اکسپوی تهران )۲۰۲۴( حضور 
یافت که خبر خوبی در ازســرگیری روابط 
تجاری و ســرمایه گذاری های دو کشــور 
خواهد بود. در نشســتی که با وزیر اقتصاد 
عربستان سعودی داشتیم چند پیشنهاد را 
برای اینکه در ســال پیش رو شاهد به ثمر 
نشســتن مراودات تجاری باشــیم مطرح 
کردیم که تقریباً تمام پیشــنهادات هیأت 

ایرانی از سوی طرف سعودی پذیرفته شود 
و دو فرد از دو کشــور موظف به پیگیری این 
پیشنهادات شــدند. چشــم انداز را مثبت 
و ســازنده در عرصه اقتصــادی پیش بینی 
می کنیم. تقویــت مــراودات اقتصادی دو 
کشــور مقوم تبادلات تجاری خواهد شــد 
که هر دو بــال به صورت توأمان در دســت 

پیگیری است.

شرکت مدیریت دارایی های بانکی 
تأسیس می شود

خانــدوزی در مــورد اینکه آیا امســال هم 
مؤسســات و بانک های ناتراز منحل خواهند 
شــد یا خیر، تصریح کرد: پارســال برای سه 
مورد انحلال اتفــاق افتاد در ســال ۱۴۰۳ 
هم قوی تر مســیر را ادامه می دهیم. ما پس 
از قانون برنامه هفتم توســعه، شــاهد یک 
مولود نهایی جدید هســتیم. وفــق ماده ۸ 
برنامه هفتم شــرکت مدیریت دارایی های 
بانکی توســط بانک مرکزی ایجاد می شود 
تا دارایی هــا نامطلوب بانک هــا را به صورت 
یکپارچه تعیین تکلیف کند، با این شــرکت 
دیگــر فرایندهای طولانی دیوان ســالاری 
در خصوص ناترازی مؤسســات و بانک ها را 
نخواهیم داشــت. از ســویی دیگر با افزایش 
عمق نظارت بانک مرکزی امســال خبرهای 
خوشی در مورد کاهش ناترازی ها و مشخصاً 
موسســاتی که برنامه های اصلاحی دولت را 

انجام نمی دهند، منتشر خواهد شد.

دولت سیزدهم رکوردار چاپ
 پول است؟!

خاندوزی در پاســخ به برخی اظهار نظرها 
پیرامــون وضعیت کلان هــای پولی گفت: 
این قبیل ادعاها که دولت سیزدهم رکوردار 
چاپ پول است از زبان افرادی که خودشان 
سابقه اجرایی داشته اند مایه تعجب است و 
شائبه سیاسی بودن این موضع گیری ها را 
ایجاد می کند.وی افزود: مقایسه متغیرهای 
اســمی در طول بازه زمانی، ســاده انگارانه 
است. اگر با منطق این دوســتان بخواهیم 
متغیرهای پولی و اســمی را مقایسه کنیم 
باید بگوییم که میزان افزایــش ۱۹۳ هزار 
میلیــارد تومانــی در پایه پولــی و ۱۵۹۳ 
هزار میلیــارد تومانی نقدینگــی در دوره 
مسؤولیت همین دوستان )سال های ۹۷ تا 
۹۹( معادل بیش از ۱۱۰۰ برابر دولت های 
سوم و چهارم؛ ۱۴۰ برابر دولت های پنجم و 
ششــم؛ ۲۰ برابر دولت های هفتم و هشتم و 

۳ برابر کل دولت های نهم و دهم بوده است!
خانــدوزی ادامه داد: اگر مدل هوخشــتره 
ای اش را هــم بخواهیم اشــاره کنیم، باید 
بگویم بر اســاس همین منطــق از ابتدای 
شکل گیری دولت مدرن در ایران تا ابتدای 
دولت یازدهم حجم نقدینگی معادل ۴۷۰ 
هزار میلیارد تومان بود اما در انتهای دولت 
دوازدهم با افزایش بیــش از ۸ برابری به ۴ 
هزار هزار میلیارد تومان رســید! البته این 

شیوه مقایسه حتماً اشــتباه است و آقایان 
باید توجه کنند.وزیــر اقتصاد گفت: ضمن 
اینکه وقتی نرخ رشد نقدینگی متوسط ۳۰ 
درصد باشد، طبیعی اســت که پس از دو تا 
سه ســال حجم نقدینگی ۲ برابر شود و این 
در کل برهه های اقتصادی ایران مشــاهده 
می شــود و نمی توان آن را فقــط به دولت 
سیزدهم نســبت داد؛ بخصوص که دولت 
سیزدهم نرخ رشــد نقدینگی را از بالای ۴۰ 

درصد به مرز ۲۵ درصد کاهش داده است.

افزایش 2۷ درصدی پرداخت
 وام ازدواج

خاندوزی در پاسخ به سوالی درباره وضعیت 
ارائــه تســهیلات ازدواج اظهار کــرد: در 
راســتای تاکید آقای رئیــس جمهور برای 
کاهش صــف ازدواج، بانک مرکزی ســال 
گذشته ســهمیه ویژه ای را به شبکه بانکی 
ابلاغ کرد. بــر این اســاس بانک های ملی، 
ملت، سپه، تجارت، صادرات و رفاه کارگران 
مجموعه ۲۰ هزار میلیارد تومان و دو بانک 
قرض الحسنه مهر و رسالت نیز مجموعاً ۱۲ 
هزار میلیارد تومان منابع، مازاد بر ســهمیه 
ابلاغی، به پرداخت وام ازدواج و فرزندآوری 

اختصاص دادند.
وی افزود: این اقدام موجب شــد متقاضیان 
در صف در پایان ســال گذشته از ۲۷۰ هزار 
نفر به ۱۴۹ هزار نفر کاهش پیدا کند. ســال 
گذشــته جمعاً ۷۷۲ هزار نفر به مبلغ ۱۵۸ 
هزار میلیــارد تومــان وام ازدواج دریافت 
کردند. در ســال جاری نیز از ابتدای ســال 
تا ۲۴ اردیبهشــت ۹.۵ هزار میلیارد تومان 
تســهیلات ازدواج پرداخت شده که نسبت 
به سال گذشته ۲۷ درصد رشد داشته است.

ســخنگوی اقتصــادی دولــت در مــورد 
اینکه بعضــاً گزارش هایی وجــود دارد که 
بعضی بانک ها برای پرداخــت وام ازدواج و 
فرزنــدآوری می گویند که اعتبــار ندارند، 
ادامه داد: ســهمیه اختصــاص یافته به هر 
بانک بر اســاس توان آن بانک بــوده و عدم 
اعطای وام به ایــن بهانه کــه منابع نداریم 

درست نیست.

امسال بازار مسکن مدیریت می شود
وی در پاسخ به ســوالی درباره برنامه خاص 
دولت در حوزه مسکن و اجاره بها برای فصل 
جا به جایی ها اظهار کرد: قانون ساماندهی 
اجاره بهای مســکن که مورد تأیید شورای 
نگهبان هم قرار گرفت و امیدواریم به دولت 
ابلاغ شــود ظرفیت جدیــدی را پیش پای 
دولت گذاشته تا نقش بیشــتری به وزارت 
راه و شهرســازی دهد تا نقش تنظیم گری 
در بازار مســکن و اجاره بها با قــوت، نفوذ و 

ضمانت اجرای بیشتری ایفا کند.
خاندوزی با بیان اینکه این مصوبه به وزارت 
راه کمک می کند تا بازار را با قدرت بیشتری 
مدیریت کند، گفت: بر اســاس این مصوبه 
مشــوق بــرای موجرانی کــه قراردادهای 

بلندمــدت با مســتأجر منعقــد می کنند، 
مشــوق برای موجرانی که اجاره بها را از حد 
مشــخصی افزایش نمی دهنــد و بالعکس 
اعمال مالیات برای موجرانــی که اجاره بها 
را از حد مشخصی بیشتر افزایش دهند، در 

نظر گرفته شده است.
وی افــزود: همچنین موضــوع مربوط به 
اتمام واحدهای مســکن مهــری که در ۱۲ 
سال گذشــته شروع شــده و خاتمه نیافته 
بود، عرضــه نهضت ملی مســکن و عرضه 
زمین نیز بــه مدیریت بازار مســکن کمک 
می کنــد؛ در بخش تقاضا هم ســاماندهی 
مشــاورین املاک که از پارسال شروع شد و 
امســال هم با قدرت ادامه می یابد می تواند 
کمک کننده به مدیریت بازار مسکن باشد. 
همچنین تســهیلی که برای مردم در مورد 
ثبت معاملات مسکن در بازار اجاره بها ذیل 
ســامانه خودنویس در نظر گرفته شــده به 
این صورت که در عین رســمیت و شفافیت 
اما بــدون هزینه انجام می شــود. پرداخت 
وام های ودیعه مسکن هم از دیگر تسهیلات 
ماست. در مجموع این بســته کمک کمی 
کند تا امســال بــازار اجاره بهای مســکن 

مدیریت بهتری شود.

تسهیل رفع تعهد ارزی 
صادرکنندگان

ســخنگوی اقتصادی دولت در پاســخ به 
ســوالی درباره موضع دولت برای تســهیل 
شــیوه های رفع تعهد ارزی، اظهــار کرد: 
تصمیمات خوبی برای تسهیل در رفع تعهد 
ارزی صادرکنندگان کوچک اتخاذ شده که 
جزئیات آن را بزودی بانــک مرکزی اعلام 
می کند. همچنین برقراری »گواهی امتیاز 
صادراتی« در کمیسیون اقتصادی دولت به 
تصویب رسید و انتظار داریم هفته آینده در 

دولت به تصویب نهایی برسد.

اصلاح نرخ تسعیر ارز سرمایه گذاری 
خارجی

خانــدوزی درباره وضعیت جذب ســرمایه 
گذاری خارجی، با اشــاره به اقدامات دولت 
که منجــر به ثبــت رکورد بی ســابقه ۵.۵ 
میلیــارد دلاری در جذب ســرمایه گذاری 
خارجی شد، گفت: مجموعه ای از اقدامات 
در طول ۲ سال گذشته در کنار دیپلماسی 
اقتصادی فعال و توســعه و تقویت روابط با 
کشورهای همســایه و دوست و فعال شدن 
در پیمان هــای منطقه ای پیگیری شــد. از 
جمله این اقدامات متنوع سازی کانال های 
ورود سرمایه به کشــور، فعال شدن مراکز 
ســرمایه گذاری خارجی و استقرار نماینده 
دستگاه ها در آن، حل و فصل موانع بازگشت 
سرمایه ایرانیان مقیم خارج، فعال شدن در 
نمایشــگاه ها و از همه اینها مهم تر استفاده 
از روش هــای بــرای تهاتر و مشــوق هایی 
برای رفــع تعهد صادراتی ســرمایه گذاران 

بوده است.
وی افــزود: نتایج ایــن اقدامــات این بود 
که در طــول فعالیت دولت ســیزدهم ۱۱ 
میلیــارد و ۵۳۹ میلیون دلار بــرای ۶۴۲ 
طرح ســرمایه گذاری خارجی مصوب شد. 
امسال نیز تاکنون ۷۹ طرح سرمایه گذاری 

خارجی مصوب شده است.
خاندوزی با بیان اینکــه ۱۵۱ میلیون یورو 
سرمایه وارد شــده بود اما نصف آن را اظهار 
کرده بودند لذا با همکاری بانک مرکزی در 
سال جاری فرآیند سرمایه گذاری خارجی 
جذاب تر می شــود، ادامه داد: دو اقدام مهم 
در ســال جاری برای تسهیل جذب سرمایه 
گذاری انجــام داده ایم که اولیــن اقدام در 
حوزه اصلاح نرخ تسعیر ارز سرمایه گذاری 
خارجی است که مشــکل مهمی در مسیر 
ســرمایه گذاران بود و منجر به کم اظهاری 
آنان می شــد. همچنین قانون تأمین مالی 
تولید و زیر ســاخت نیز تکالیف مهمی برای 
موضوع سرمایه گذاری خارجی برای دولت 

تعیین کرده است.

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: یکی 
از هدف گذاری های مهم سازمان بورس و اوراق بهادار 
در سال جاری، افزایش دو برابری تامین مالی به شرط 
بهبــود وضعیت بازار ســرمایه و اعمــال حمایت های 

دولت در این بازار است.  
مجید عشــقی در آئیــن افتتاحیه دومیــن همایش 
بین المللی معرفی فرصت های ســرمایه گذاری استان 
»کرمان آیدکس ۲۰۲۴« اظهار کرد: هدف از برگزاری 
چنین رویدادهایی، آشنایی بیشــتر سرمایه گذاران با 
بنگاه های اقتصادی و ابزارهای بازار ســرمایه و تامین 
مالی اســت. در ســفرهای قبلی به اســتان کرمان، به 
صورت ویژه چند مورد هدف گذاری شد که امیدواریم 

به نتایج خوبی دست یابیم.
وی با اشــاره به تلاش هــای صورت گرفتــه در جهت 
ارتقای ســواد مالی در اســتان کرمان افزود: سازمان 
بورس و اوراق بهادار آمادگــی دارد، ظرفیت های بازار 

سرمایه را در راستای گسترش ارتقای سواد 
مالی دانشــگاه ها و بنگاه هــای اقتصادی در 

استان کرمان به کار گیرد.
عشــقی، بازار ســرمایه را یکی از مسیرهای 
تحقق شعار سال »جهش تولید با مشارکت 
مردم« ذکــر کرد و بیان داشــت: بــا وجود 
چالش هــای موجــود در بازار ســرمایه اما 

اقدامات قابل توجهی دربخش هــای مختلف از جمله 
تامین مالی صورت گرفت. به عنــوان مثال؛ در زمینه 
ســود آوری صنایع سال گذشــته قریب به ۸۰۰ هزار 
میلیارد تومــان تامین مالی برای بخــش خصوصی و 
دولتی، حدود ۴۰۰ همت افزایش سرمایه و ۳۱۲ همت 
تامین مالی دولت انجام شــد. همچنیــن تامین مالی 
جمعی و تأســیس شرکت ســهامی عام پروژه از دیگر 

اقداماتی بود که عملیاتی شد.
وی، افزایــش دو برابــری تامیــن مالــی را یکــی از 

هدف گذاری هــای مهم ســازمان بورس و 
اوراق بهادار در سال جاری ذکر کرد و افزود: 
در صورت بهبود وضعیت بازار ســرمایه، رفع 
چالش هــای موجود و اعمــال حمایت های 
دولتی، تامین مالی در سال جاری نسبت به 

سال ۱۴۰۲ افزایش خواهد یافت.
عشــقی، با بیــان این کــه بازار ســرمایه از 
ظرفیت هــای قابل توجهــی برخوردار اســت، گفت: 
فضای حاکم در بازار ســرمایه زیبنده این بازار نیست 
بنابراین، برگزاری چنین رویدادهایی با حضور مقامات 
و فعالان اقتصادی موجب می شود، علاوه بر آشنایی با 
ظرفیت های بازار ســرمایه، تصویر مناسبی از این بازار 
ارائه دهیم.وی در ادامه با اشــاره به اقدامات ســازمان 
بــورس و اوراق بهادار افزود: تشــکیل شــرکت های 
ســهامی عام پروژه در حــوزه صنایع فلــزی از دیگر 
اقداماتی اســت که تمهیدات لازم برای پذیره نویسی 

آن انجام شــده و در مراحل پایانی است. همچنین، تا 
ســال گذشــته تامین مالی جمعی به صورت پایلوت 
صورت می گرفت اما در سال جاری میزان تامین مالی 
جمعی، با افزایش دو برابری روبرو شــده اســت.وی، 
تامین مالی شرکت های کوچک و متوسط را یکی دیگر 
از رویکردهای مهم ســازمان بورس برشــمرد واظهار 
داشت: بر اســاس برنامه ریزی های انجام شده هدف ما 
این اســت که در صورت بهبود وضعیت بازار ســرمایه 
و رفــع چالش های موجــود، دامنه تامیــن مالی این 

شرکت ها را در سال جاری به ۴ تا ۵ برابر افزایش دهیم.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در پایان از آمادگی 
این ســازمان برای صدور مجوز ســکوی تامین مالی 
جمعی در اســتان کرمان خبر داد و تصریح کرد: برای 
پذیرش شــرکت های جدید نیز اقدامات قابل توجهی 
صورت گرفته که امید مــی رود درآینده ای نزدیک این 

شرکت ها در بورس و فرابورس پذیرش شوند.

بورس

رئیس سازمان بورس خبر داد؛ افزایش ۲ برابری تامین مالی به شرط بهبود بازار سرمایه



رئیس سازمان راهداری:

دوربین های جدید ثبت تخلفات رانندگی در جاده ها نصب می شود

باوجود افزایش بی سابقه سرعت و وسعت انقراض در 50 سال اخیر

ایران دوبار درسال میزبان پرندگان مهاجر
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28 اردیبهشت ماه در پایتخت
 جشن خانوادگی امام رضایی ها در تهران 

برگزار می شود
جشــن و تجمع بزرگ خانوادگی امام رضایی ها هم از میدان ولی عصر 
)عج( تا میدان هفت تیر از ســاعت ۱۶ تا ۲۲ روز جمعه ۲۸ اردیبهشت 
برگزار می شود. ســازمان فرهنگی -هنری شــهرداری تهران در دهه 
کرامت برنامه های زیادی را تدارک دیده اســت، پویش امیدآفرینی و 
جمع آوری کمک هزینه بــرای درمان کودکان مبتــلا به بیماری های 
خاص به ویــژه ســرطانی ها و آزادســازی زندانیان گرفته تــا برپایی 
چایخانه های رضوی و برگزاری جشن امام رضایی ها از جمله برنامه های 

این مراسم خواهد بود.
چایخانه های رضوی در میدان های بزرگ مناطق ۲۲ گانه پایتخت برپا 
شده و قرار است جشــن و تجمع بزرگ خانوادگی امام رضایی ها هم از 
میدان ولی عصر )عج( تا میدان هفت تیر از ســاعت ۱۶ تا ۲۲ روز جمعه 

۲۸ اردیبهشت برگزار شود.
یک صحنه بزرگ در میدان ولی عصر )عج( برپا خواهد شــد و همزمان 
برنامه های شــاد و مفرحی برای کســانی که در این جمع حضور دارند 
تدارک دیده شــده اســت. اجرای نمایش و سرود و مســابقه هایی که 

بچه ها را سر ذوق می آورد، از جمله برنامه های این روز خواهد بود.
در کنار این جشن، موکب های متعدد پذیرایی، خدماتی و شهربازی هم 
آماده خواهد شد تا در طول مسیر به شما خدمات ارائه کنند. آنهایی هم 
که دلشان می خواهد در این موکب ها فعالیت داشته باشند می توانند با 

ثبت نام در سامانه محبان الرضا )ع( اطلاعاتشان را وارد کنند.

خزعلی مطرح کرد
 مطالبات، چالش ها و دغدغه های دختران 

را می شنویم
معاون رییــس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: از ســال گذشــته 
ویترین دخترانه برای مطالبات، چالش ها و دغدغه هایشــان در فضای 

مجازی راه اندازی شد تا در آنجا برخی از مطالباتشان را به ما برسانند.
جشــن بزرگ »فردامون« با حضور ســه هزار دختر دانش آموز و جمع 
کثیری از دختران آینده ســاز کشور در محل سالن شــهید افراسیابی 

مجموعه ورزشی شهید شیرودی برگزار شد.
انســیه خزعلی، در مراسم جشــن ویژه روز دختر ضمن عرض تبریک 
فرارســیدن دهه کرامت، ولادت حضرت معصومــه )س( و روز دختر، 
خطاب به دختران دانش آموز در این مراســم گفت: من، نماینده شما 

در هیئت دولت هستم و وظیفه دارم حافظ بسیاری از منافع شما باشم
وی با بیان اینکه هیأت دولت در سفرهای استانی بخشی از بودجه خود 
را به دانش آموزان اختصاص داده اســت، افزود: ما در سفرهای استانی 
برای بازماندگان از تحصیل، دختران عشایری و روستایی برنامه و اعتبار 
ویژه ای را اختصــاص می دهیم. همچنین، بــرای دغدغه های ذهنی، 
چالش های فکری و مطالباتی که دانش آموزان از دولت دارند، تلاشمان 
این است که همه این موارد را بشناســیم و برای برآورده شدن آن ها تا 
جایی که توان داریم و امکانات کشور اجازه می دهد حرکت هایی داشته 

باشیم.

خزعلی تصریح کرد: از سال گذشــته ویترین دخترانه برای مطالبات، 
چالش ها و دغدغه هایشــان در فضای مجــازی راه اندازی شــد تا در 
آنجا برخی از مطالباتشــان را بتوانند دریافت کننــد و برخی پیام ها و 
خواسته هایشان را به ما برســانند.معاون رئیس جمهور: برای شنیدن 
نظرات، دغدغه نخبگان و کســانی که اســتعداد ویژه ای دارند، آماده 
هســتیم و رویدادهای ویژه ای را نیز برگزار کرده ایم و البته رویدادهای 

بیشتری هم در راه است.
وی افزود: شــما دختران رهبران آینــده و مدیران آینده کشــورمان 
هستید و طبق شــعار زیبای این برنامه، آینده شبیه شماست و به شما 

تعلق دارد.

زارعی خبر داد
دستور وزیر کشور برای حفظ امنیت حوزه های 

امتحانات نهایی
رئیس مرکز ارزش یابــی و تضمین کیفیت نظــام آموزش وپرورش، از 
امنیت آزمون ها تا کســب نمره کامل در امتحان نهایی با خواندن فقط 

کتاب درسی را تشریح کرد.
محســن زارعی در خصوص آمادگی دســتگاه ها برای برگزاری هر چه 
بهتر امتحانات نهایی گفت: در کمیســیون حفاظت از آزمون در وزارت 
کشور با حضور همه دســتگاه ها، تمام مصوبات شــورای امنیت کشور 
بررسی و تکالیف همه دســتگاه ها مورد بحث قرار گرفت. تأمین امنیت 

آزمون ها توسط وزارت کشور در حال پیگیری است.
زارعی با بیان اینکه دســتگاه های خدمات رســان مانند سال گذشته 
پای کار هســتند؛ گفت: از وزارت نیرو برای تأمین و پایداری برق برای 
حوزه های امتحانی تا وزارت بهداشــت و اورژانس و سایر دستگاه های 
خدمت رســان که همواره زحماتی را متقبل می شــوند. دستگاه های 
امنیتی و انتظامی هم که امنیت حوزه های امتحانی را فراهم می کنند؛ 
فراجا هــم در موقعیت هایی که آموزش و پرورش اســتان ها اعلام نیاز 
می کنند حضور فیزیکی خواهد داشــت که بر اســاس ابلاغیه شورای 

امنیت کشور و با اجرای شورای تأمین استان ها خواهد بود.
رئیس مرکز ارزش یابی و تضمین کیفیت نظام آموزش وپرورش افزود: 
با پیگیری وزیر محترم کشــور جلســه ای با حضور استانداران تشکیل 
شــد؛ وزیر آموزش و پرورش هم تاکید کردند که برگــزاری امتحانات 
نهایی به این شــکل راهی اســت برای رســیدن به عدالت آموزشی و 
بازگشــت آموزش و پرورش به مســیر اصلی خود در مرجعیت بخشی 
به مدرسه و کتاب درسی. وزیر کشور هم از اســتانداران تأمین امنیت 

مراکز آزمون ها را مطالبه کردند.
وی با اشــاره به اینکه وزیر کشور دستور دادند اســتانداران تجهیزات 
مورد نیاز تأمین که حتماً همکاری داشــته باشــند و این مسأله را یک 
کار ملی بدانند. به هیچ عنوان نســبت به طراحی ســوالات آزمون های 
نهایی که هفته آینده پیش رو دارند نگرانی نداشــته باشند از این جهت 
که مبنای طراحی ســوال صرفاً کتاب درسی است و این چهارچوب هم 
در قالب جداول هدف- محتوا- ارزشیابی است که از سوی گروه مؤلفان 
و گروه های آموزشــی در وبگاه مرکز ارزشــیابی و همچنین ســازمان 
پژوهش انتشــار پیدا کرده اســت می توانند آن را ملاحظــه بفرمایند 
و مبنای کتاب درســی است و مبنای طراحی ســوالات همان طراحی 
همون جداول اهداف کتاب درسی است که در چهارچوب کتاب درسی 
صرفاً سوالات طراحی می شود. لذا توصیه می شود از رفتن به سراغ کتب 
کمک آموزشی و کلاس های مؤسسات بیرونی خودداری کنند و تمرکز 

خود را روی کتاب درسی بگذارند.

دیوار

امیرحسین غلام زاده نطنزی  بررسی ها 
نشــان می دهد با وجود افزایش بی ســابقه 
سرعت و وســعت انقراض گونه های زیستی 
و تغییر اکوسیستم، ایران به دلیل موقعیت 
جغرافیایی منحصر به فرد خــود، دو بار در 
ســال میزبان پرندگان مهاجر اســت، اما 
این که ایران آخریــن مقصد این موجودات 
اســت یا خیر، موضوعی است که باید با نگاه 

دقیق تری بدان پرداخت.
اگر بــه نقشــه جهــان نگاهــی بیاندازیم 
درخواهیم یافت کــه ایران بــه دلیل قرار 
گرفتن در مدار ۲۵ تا ۴۰ درجه شمالی و ۴۴ 
تا ۶۳.۵ شــرقی و همچنین دارا بودن رشته  
کوه های مرتفــع، دارای آب و هوایی متنوع 
و مطلوب برای بســیاری از جانداران است. 
این که ایران تنها مــکان زندگی همزمان ۵ 
گربه سان بزرگ جهان )شــیر، ببر، پلنگ، 
یوزپلنگ و کاراکال( بوده، خود مصداقی بر 
این مدعاست که نباید به سادگی از کنار آن 

گذشت.
البته این موقعیت برای ســایر جانداران هم 
صادق است. چنانچه گوزن زرد، گورایرانی 
)تنها باقیمانده گور آسیایی(، گاندو )تمساح 
پوزه کوتاه ایرانی(، ســمندر لرستانی، افعی 
دم عنکبوتی ایلام، زاغ بــور و ... تنها ایران را 

برای زندگی انتخاب کردند.
با این حال باید گفت، تنها همین موجودات 
اندمیک )بومی( نیســتند که ایران را برای 
زندگی برگزیده اند، بلکه بســیاری دیگر از 
پرندگان هــم این نقطه خــوش آب و هوا را 
حتی با وجود انــواع ناملایمت های طبیعی 
و انســانی، برمی گزیننــد. پرندگانی که در 
دو دهه گذشــته و با جنون کشتار و کسب 
درآمد قتل عام می شــدند، با شــکل گیری 
حلقه هــای محیط زیســتی و تــلاش این 
فعالان، در ســال های اخیر و به ویژه بعد از 
کرونا با قدری آسودگی به زمستان گذرانی 

و تابستان گذرانی در کشورمان می پردازند.
حمایت از پرنــدگان مهاجر به قدری جدی 
شــده که ۲۳ اردیبهشــت یا ۱۲ می، روز 
حمایت از این پرندگان نامگذاری شــده و 
گزارش پیش رو به مــروری اجمالی از انواع 
گونه های پرنــدگان مهاجــر در نیمه اول 
و دوم ســال پرداخته و نقش فرهنگ را در 
حمایت و کشــتار این جانداران بررســی 

می کند.

پرندگان مهاجر تابستان و 
زمستان گذران ایران کدامند؟

مهاجرت یا کوچ پرندگان به سفرهای منظم 
فصلی گفته می شود که بسیاری از گونه های 
پرندگان انجام می دهند و ممکن اســت در 
پاســخ به تغییرات آب و هوا، دسترســی به 
مواد غذایی یا زیستگاه باشــد. گاه برخی از 
این سفرها را »مهاجرت واقعی« نمی نامند 
زیرا نامنظم بوده یا یک طرفه هستند )مانند 
دور شــدن پرندگان جوان از زادگاه خود و 
پراکنده شــدن( اما ویژگی مهاجرت، نظم 

فصلی سالانه آن است.
بررســی منابــع هــم نشــان می دهد که 
قدیمی ترین گزارش هــا در مورد مهاجرت 
پرندگان مربوط به بیش از ۳ هزار سال قبل 
و توســط مورخانی چون هرودوت، هومر، 

هرودوت و ارسطو ثبت شده  است.
در کشــور ما نیز در دو نیمه سال پرندگانی 
به ایــران مهاجرت می کننــد. در نیمه اول 

ســال، پرندگانی قرار دارند که بیشــتر از 
ســمت مناطق جنوبی کره زمین مهاجرت 
می کنند. این دسته که با شروع بهار نیمکره 
شمالی، به دلیل آغاز فصل پاییز در نیمکره 
جنوبی به ایران می آیند بین ۵۰ تا ۶۰ گونه 
هســتند، که از ســواحل معتدل خزری تا 
مناطق گرمسیری بوشهر و خطوط جنوبی 
کشور از دریا تا دشــت، جلگه و کوهستان 
را برای تابســتان گذرانی انتخاب می کنند. 
معروفتریــن آن ها هــم شــامل چلچله، 
حواصیل، بلبــل، زنبورخواران؛ سســک، 
بوتیمار، گاو چرانک، پرستو دریایی کاکلی 
کوچک و بزرگ، پرستو دریایی پشت تیره، 
پرستو دریایی گونه سفید و سلیم خرچنگ 

خوار است.
زمســتان گذران ها هم انواعی شامل اردک 
سرســبز، خروس کولــی، خوتــکا، انواع 
حواصیل، غاز، کشیم، انواع کاکائی، باکلان 
و آنقوت و حتی فلامینگوها هســتند. این 
دســته در نیمه دوم ســال و با آغاز سرما در 
مناطق شمالی و سردسیر به ایران می آیند 
که شاید بتوان مشهورترین آن  را تک درنای 
جمعیت غربی درنای سیبری با نام »امید« 
دانســت که در عمل به دلیل از دست دادن 
جفت خود، آخرین کورسو برای جلوگیری 

از انقراض این گونه ارزشمند است.
بوم شناسان مدعی هستند که ادامه حیات 
اجتماعی انســان نیازمند حیات زیســتی 
اوست و تداوم حیات انســانی نیز به رعایت 
تناســب اکولوژیک بیــن انــواع نباتات، 

حیوانات و انسان وابسته است

پرندگان چطور می فمند که باید 
مهاجرت  کنند؟

یافته های دانشــمندان نشــان می دهد که 
پرنــدگان بر اســاس تغییــرات محیطی و 
هورمونی خــود می دانند چــه زمانی باید 
مهاجــرت کننــد. پرندگان یک ســاعت 
بیولوژیکی داخلی دارند کــه در درجه اول 
به طولانی شدن روزها پاســخ می دهد. در 
این مدت، هورمون هایی که پرندگان تولید 
می کنند تحریک می شوند و آن ها می دانند 
که زمان سفر فرا رسیده است. در این هنگام 
پرندگان شــروع به نشــان دادن بی قراری 

مهاجرتی می کنند.
این مهاجرت ها در بســیاری از مواقع بدون 

توقف و استراحت در مسافت هایی چند صد 
یا چند هزار کیلومتری هم پیموده می شود 
که در جای خــود قابل تامل اســت. روزی 
که پرنده برای مهاجــرت انتخاب می کند 
می تواند به در دســترس بودن غذا و شرایط 
آب و هوایی کنونی در مورد باران، باد و فشار 

هوا بستگی داشته باشد.
علاوه بر ایــن، گونه های متنــوع پرندگان 
ممکن است در زمان های مختلف مهاجرت 
کنند. این تنظیمــات بیولوژیکی به قدری 
دقیق اســت که حتی پرندگان داخل قفس 

هم متوجه زمان مهاجرت خود می شوند.
در مطالعه ای که توســط »اســتفان املن« 
انجام شــده، پرندگان مهاجر در جایی که 
امروزه با نام »قیف املن« شناخته می شود 
- یک دســتگاه کاغذی مخروطی شکل - با 
پس زمینــه جوهر قــرار داده شــدند. این 
دســتگاه بیرون یا زیر یک نمایشگر آسمان 
)به خصوص در شــب( قــرار داده شــد تا 
پرندگان بتوانند الگوهای ســتاره را ببینند. 
در این حالت پرندگان ســعی می کردند در 

مسیر مهاجرتی مناسب پرواز کنند.
با این حــال، اگر قیفی که زیــر این صفحه 
نمایــش قــرار مــی گرفــت، ۱۸۰ درجه 
چرخیده بــود، پرنــدگان در جهت مخالف 
بلند می شــدند. این همان چیزی است که 
نحوه مهاجرت پرندگان را به درســتی شرح 

می دهد.

فرهنگ هر جامعه چه نقشی
 در محافظت از پرندگان دارد؟

اما ایــن جابه جایی هــا که بــا جابه جایی 
فرهنگ هــا هم توامــان شــده، رفتارهای 
متفاوتــی را در مواجهه با ایــن پرندگان در 
کشور و جامعه  ایجاد کرده و به همین دلیل 
قوانین و مقررات خاصی هم توسط انسان ها 
در سازگاری بشر با این مخلوقات وضع شده 
که گرچه سابقه طولانی ندارند، اما در جای 

خود مهم و حائز اهمیت است.
هرچنــد وضعیت حیات پرنــدگان مهاجر 
در ایران به نسبت ســال های قبل بهتر شده 
اما هیچ گاه نمی توان خاطره تلخ ســلاخی 
پرندگان مهاجر در بازار فریدونکنار و بیشتر 
نقاط شمال کشــور را فراموش کردچنانچه 
کنفرانس محیط زیســت و توسعه سازمان 
ملل کــه در ســال ۱۹۹۲ در ریودوژانیرو 

برزیل برگزار شــد، دو موضوع مهم مساله 
حفاظــت از تنــوع گونه هــای زیســتی و 
گرم شــدن کره زمین را در دستور کار خود 
قرار داد و در ســال ۱۹۹۳، مســاله حفظ 
گونه های متنوع زیســتی داغ ترین مساله 

محیط زیستی جهان لقب گرفت.
پژوهشــی در ســال ۲۰۰۷ نشــان داد که 
فعالیت های بشر ســبب نابودی یک گونه 
جانوری یا گیاهی در هر ۲۰ دقیقه می شود 
و برآوردها بیانگر آن اســت که طی یکی دو 
قرن، دســت کم نیمــی از ۱۰ میلیون گونه 

زنده امروزی منقرض خواهند شد.
بر اساس گزارش های بوم شناسان، افزایش 
بی سابقه سرعت و وسعت انقراض گونه های 
زیستی و تغییر اکوسیستم به دست بشر در 
۵۰ سال اخیر سبب شده است که بسیاری 
از کارشناســان دوره تاریخــی حاضــر را 
ششمین عصر انقراض گســترده گونه های 
متنوع زیســتی بنامند؛ اتفاقی که آخرین 
بار ۶۵ میلیون سال پیش رقم خورد و نسل 

دایناسورها را از زمین محو شد.
بوم شناسان مدعی هستند که ادامه حیات 
اجتماعی انســان نیازمند حیات زیســتی 
اوست و تداوم حیات انســانی نیز به رعایت 
تناســب اکولوژیک بیــن انــواع نباتات، 
حیوانات و انســان وابسته اســت. فعالان 
حیات وحــش با اســتناد بــه گزارش های 
رســمی درباره گرمایش زمیــن و انقراض 
گونه های زیســتی ادعا می کنند که توازن 
اکوسیستم از بین رفته است و فعالیت های 
انسان چنان فشاری بر عملکرد طبیعی کره 
زمین وارد کرده که دیگر نمی توان بر توانایی 
اکوسیستم های این سیاره برای تحمل نسل 

آینده حساب کرد.
این وضعیت برای کل جهان است، اما بدون 
شک در ایران بسیار پیچیده تر و یا در برخی 
موارد بغرنج تر است. هرچند وضعیت حیات 
پرندگان مهاجر در ایران به نسبت سال های 
قبل بهتر شده اما هیچ گاه نمی توان خاطره 
تلخ ســلاخی پرنــدگان مهاجــر در بازار 
فریدونکنار و بیشتر نقاط شــمال کشور را 

فراموش کرد.
صحنــه ای که شــاید به گفتــه »کوروس 
ربیعی« رییــس وقــت اداره حیات وحش 
محیط  زیســت مازندران در ســال ۱۳۹۸، 
بیش از آن که توســط بومیــان منطقه رقم 

زده شود، توسط ســودجویانی ترتیب داده 
شــد که بیش از ۹۵ درصد سود این تجارت 

مخرب محیط زیست را به جیب می زدند.
ایران مامن تعداد زیــادی از جانداران اعم 
از چارپایان، خزندگان، پرندگان، حشــرات 
و حتی نباتات اســت که به جای تخریب به 
بهانه اشــتغالزایی باید بــا روش های نوین 
گردشــگری از آن کســب درآمــد کرد و 
میهن و منابع زیســت محیطی آن را برای 
نســل های آینده هــم حفــظ کرداگرچه 
در پایان دهــه ۱۳۹۰ و تــلاش گروه های 
محیط زیســت بخش زیادی از این تجارت 
پرسود برچیده شــد، اما این سودجویی باز 
هــم رواج دارد و برای بســیاری از پرندگان 
ایران همچنان آخرین ایستگاه زندگی شان 

است.
این در حالی است که در بســیاری از نقاط 
ایران ماننــد روســتای »کپرجودکی« در 
شهرستان »بروجرد« و یا روستاهای اطراف 
»مریوان« که همزیســتی مسالمت آمیزی 
با لک لک ها دارند، نه تنهــا موجب کاهش 
جمعیت این پرندگان مهاجر نشــدند، بلکه 
افزایش جمعیت آن ها را هم در پی داشــت. 
تا جایی که بازدید از زندگــی این پرندگان 
این روزها بــه جاذبه ای برای گردشــگران 
طبیعت تبدیل شده و هر ساله بخش زیادی 

از اقتصاد این مناطق را تشکیل می دهد.
برخورد خشــن با طبیعت و جانــداران و یا 
تعامل مســالمت آمیز با آن ها چیزی است 
که به درســتی از برداشــت ذهنی جمعی 
ناشی می شــود و این همان چیزی است که 
در پژوهش »فرداد احمــدی«)۱( با عنوان 
»انقراض گونه های زیســتی به مثابه مساله 
اجتماعی« در ســال ۱۳۹۶ به طور مفصل 

بدان پرداخته شده است.
بنابر یافته هــای پژوهش احمــدی از نظر 
جامعه شناســان، مســاله اجتماعی زمانی 
پدیــدار می شــود کــه گروهــی از مردم، 
موسســه ها یا ســازمان ها موفق شــوند با 
اســتفاده از تکنیک های ادعاســازی یک 
موضــوع خــاص را به عنوان یک مشــکل 
نیازمند به توجه و حاد در ذهن مردم جامعه 
حک کنند. بر اساس این رویکرد، تشخیص 
مســاله اجتماعــی از رهگذر شناســایی 
ادعاســازان، ادعاها و فرآیند ادعاسازی رقم 

می خورد.
بنابر این پژوهش، ادعاســازان توانسته اند 
جامعه را نسبت به شــایع بودن، غلط بودن و 
مشکل زا بودن مساله انقراض حساس کنند. 
آنها توانســتند به عموم مردم بقبولانند که 
وضعیت گونه های زیستی در ایران نیازمند 

تغییر و امری شدنی است. 
وضعیــت  در  تغییــر  بــرای  بنابرایــن 
محیط زیســتی ایران گام نخســت باید از 
تلاش در رویکــرد فرهنگــی جمعی آغاز 
شــود، در غیر این صورت نتیجه چندانی در 
پی نداشــته و تنها هزینه هــای اجتماعی و 

محیط زیستی را بالا می برد.
چنانچه بدان اشاره شــد ایران مامن تعداد 
زیــادی از جانــداران اعــم از چارپایــان، 
خزنــدگان، پرنــدگان، حشــرات و حتی 
نباتات اســت کــه به جــای تخریــب به 
بهانه اشــتغالزایی باید بــا روش های نوین 
گردشــگری از آن کســب درآمــد کرد و 
میهن و منابع زیســت محیطی آن را برای 

نسل های آینده هم حفظ کرد.

خریدار  رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
با بیان اینکه سال گذشــته ۴۲۴ نقطه ترافیکی پرخطر، 
ایمن سازی شــد؛ گفت: متاسفانه در کشــور ما، تولید 
ناوگان خودرویــی و تولید گواهینامــه همزمان با ایجاد 
زیرساخت ها نبوده و زیرساخت ها از میزان تولید خودرو 

و راننده، جا مانده اند.
داریوش امانــی در در ششــمین همایــش بین المللی 
مدیریت ایمنــی و ترافیک کــه صبح امروز در ســالن 
همایش های نورالرضا برگزار شــد؛ گفت: امیدوارم این 
کنفرانس راهگشــای معضــلات ما در کشــور در بحث 
تصادفــات و تلفات جــاده ای و چراغ راه دســتگاه های 
اجرایی باشد. در این دولت شــورای ایمنی حمل و نقل با 
حضور رییس جمهور تشکیل شد و از بیرون دولت نیز این 
مسائل پیگیری می شود و تاکنون جلساتی زیادی برگزار 
شده و همکاری های خوبی با سایر دستگاه ها انجام شده 
است و وظایف همه دســتگاه ها نیز در این شورا مشخص 

می شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: در نوروز امسال 
کاهش تلفات تصادفات بودیم که از فواید ایجاد این شورا 
بود. ما در وزارت راه وشهرســازی چند مسئولیت داریم 
و تلاش می کنیم مهم ترین آنها را که بهبود شــرایط زیر 

ساخت ها است انجام دهیم.
امانــی گفــت: یکی از مشــکلات مــا عمــر جاده های 
مواصلاتی اســت. به عنوان مثال جاده تهران- قم از سال 
۵۷  ساخته شده و باید ۲۰ تا ۳۰ سال استفاده می شد اما 
هنوز در حال استفاده است و سطح سرویس این جاده به 

پایان رسیده اســت، به همین دلیل شاهد هستیم که در 
تمام طول هفته این جاده شلوغ است.

وی افزود: متاسفانه در کشور ما، تولید ناوگان  خودرویی 
و تولید گواهینامه همزمان با ایجاد زیرســاخت ها نبوده 
و زیرســاخت ها از این میزان تولید خــودرو و راننده، جا 

مانده اند.
رئیس ســازمان راهداری و حمل نقل جاده ای ادامه داد: 
دومین بحث ما نقاط پرحادثه است که باید توجه داشت 
که این نقاط یک شبه ایجاد نمی شــوند. هر جاده ای که 
ساخته می شود مهندس داشته و  ایمن ساخته می شود  
اما به مرور زمان به دلایل متعدد ناایمن می شــود و نقاط 

پرحادثه ایجاد می شود.

 ایمن سازی نقاط پرخطر در جاده های کشور 
تا پایان سال

امانی با اشــاره به تعــداد نقاط حادثه خیز گفت: ســال 
گذشــته ۸۸۷ نقطه حادثه خیــر ترافیکی در کشــور 
شناســایی شــد و تا پایان ســال ۴۲۴ نقطه را برطرف 
کردیم و ان شاءالله تا پایان امسال سایر این نقاط برطرف 
می شود.ایمن ســازی محورهای مواصلاتی، ایجاد علائم 
، خط کشــی ها، جداکننده ها و ... نیز از جمله مســائلی 

هستند که دنبال می شوند.
امانی با بیان اینکه از هزینه کل ســاخت هــر جاده باید 
چهار تا شش درصد هزینه نگهداری کنار گذاشته شود؛ 
گفت: بر اســاس نظرات کارشناســان، هزینه نگهداری 
۲۳۰هزار کیلومتر جاده های کشــور، ۲۳۰ هزار میلیارد 

تومان بوده و اخیرا  به ۲۸۰ هزار میلیارد تومان رســیده 
است.وی افزود: ســال گذشــته کارهای عمرانی بسیار 
خوبی در کشــور انجام شــد اما تنها به ۲۲ هزار میلیارد 
تومان رســیدیم و تا ۲۸۰ هــزار میلیارد تومــان  قطعا 
نرســیده ایم و این مبالغ جوابگوی ما نیســت و ما هر روز 

نگران این اقدامات هستیم.
رئیس ســازمان راهداری و حمل نقل جاده ای ادامه داد: 
علاوه بر تعمیر جاده ها، آموزش و فرهنگســازی و اعمال 
جریمه از دیگر اقداماتی اســت که باید صــورت گیرد تا 

شاهد کاهش تلفات جاده ای باشیم.
امانی گفت: مــا تمام تلاش خود را برای رفع مشــکلات 
زیرساختی در جاده های کشــور انجام می دهیم و سعی 
می کنیم عقب ماندگی در این مســائل را جبران کنیم. با 
برگزاری این همایش ها امیدوارم به یک زبان مشــترک 
بین دســتگاه های اجرایی کشور برســیم و بتوانیم آمار 
تصادفات و جانباختــگان را کاهش دهیــم، حتی یک 
کشــته در جاده های کشور نیز زیاد اســت و باید به صفر 

برسیم.
رئیس سازمان راهداری ادامه داد: من معتقدم هرچقدر 
دســتگاه ها همپوشانی و همواری داشــته باشند بسیار 
موثر تر خواهند بود.  مثلا در دنیا ثابت شــده یک شماره 
امدادی باید در جاده ها داشته باشــیم و نه چند شماره، 
یک زمانی مصوب شد شماره ۱۱۰ پاسخگوب مردم باشد 
و بقیه دســتگاه ها زیر مجموعه پلیس باشند اما اینگونه 
نشــد. همچنین پایگاه ها نیز نباید از هم جدا باشند مثلا 
پایگاه های پلیس، هلال احمر، راهداری و اورژانس نباید 

از هم جدا باشــد و در دنیــا اینها تجمیع شــده اند که از 
هزینه های چندجایی جلوگیری شده و خدمت به مردم 

بیشتر و متمرکزتر شود.

نصب دوربین های جدید ثبت تخلفات رانندگی 
در جاده ها

معاون وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: مــا در راهداری 
زیرساخت هایی را که پلیس نیاز دارد به مرور زمان آماده 
خواهیم کرد. ان شــاءالله به زودی دو هزار سایت دوربین 
جدید تا شــهریور ماه به جاده های کشور اضافه می شود 
تا تخلفات توسط پلیس هوشمند بررسی شود.همچنین 

نیاز پلیس به پایگاه های بیشتر نیز بررسی می شود.



مجید واشقانی: هیچ بازیگری نیست که به ایفای نقش آقازاده مفسد بگوید نه!

می دانستم نقشم حاشیه ساز خواهد شد

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      26 اردیبهشت ۱۴03    شماره ۱586

 معرفی مدیران ستادی پنجمین جشنواره 
بین المللی »فیلم کوثر«

با احکامی از ســوی فرحروز فاتحی رییس و ناصر باکیده دبیر پنجمین 
جشنواره بین المللی »فیلم کوثر«، مدیران ستادی بخش های مختلف 

این رویداد فرهنگی و هنری معرفی شدند.
 به نقــل از روابط عمومی پنجمین جشــنواره بین المللــی فیلم کوثر، 
غلامرضا منتظمی، پژوهشــگر، فعال سیاســی و فرهنگی و بنیانگذار 
کنفرانس بین المللی »افق نو« به عنوان مدیــر بخش بین الملل، جواد 
کاسه ســاز، فیلمنامه نویس وکارگردان به عنوان مدیر بخش فیلمنامه، 
علی کفراش، فیلمساز، مدیر و فعال هنری و ســینمایی با سمت مدیر 
بخش فیلم، محمد ابوالجدایل، فیلمســاز و فعال رســانه ای با ســمت 
دســتیار ویژه دبیر در حوزه کشــورهای اســلامی، مهرداد سلیمانی، 
فیلمســاز فیلم کوتاه و مدیر فنی جشــنواره های مختلف ســینمایی 
به عنوان مدیر بخش پشــتیبانی و فنی، مریم خزاعی بــه  عنوان مدیر 
بخش پشــتیبانی و حقوقی، پریا امیری با ســمت مدیر بخش هنری و 

طیبه صادقی به عنوان مدیر دبیرخانه جشنواره منصوب شدند.
پنجمین جشنواره بین المللی »فیلم کوثر« توسط »بنیاد آیه های ایثار 
و تلاش« با همکاری شهرداری تهران، موسســه تصویر شهر، سازمان 
امور سینمایی و بنیاد شهید و امور ایثارگران و صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی ایران تیر امسال با دبیری ناصر باکیده در تهران برگزار می شود.

ود »پیانو« به اتریش می ر
انیمیشــن »پیانو« تولید مرکز گسترش سینمای مســتند، تجربی و 
پویانمایی به بخش مسابقه ســی و نهمین جشنواره فیلم کوتاه آلپیناله 

در اتریش راه پیدا کرد.
 به نقل از روابط عمومی مرکز گســترش ســینمای مســتند، تجربی و 
پویانمایی، انیمیشــن کوتاه »پیانو« به کارگردانی شــهاب شمســی 
و مرجان کشــانی تولید مرکز گســترش سینمای مســتند، تجربی و 
انیمیشن در بخش مســابقه سی و نهمین جشــنواره بین المللی فیلم 
کوتاه آلپیناله در اتریش روی پرده می رود. این جشــنواره از ۱۶ تا ۲۰ 

مرداد امسال برگزار می شود.
فیلم های بخش مسابقه بعد از بررســی ۱۳۰۰ فیلم کوتاه از ۷۰ کشور، 
انتخاب شــده اند. »پیانو« یکــی از ۵ نامزد دریافت جایزه »تک شــاخ 

طلایی« است.
واحد بین الملل مرکز گســترش، پخش بین المللی »پیانو« را بر عهده 
دارد. »پیانو« ۷ دقیقه است، داســتان درباره فردی است که می خواهد 
پیانو بخرد، اما جنگ پیــش می آید و او از ســاده ترین امکانات زندگی 

خود محروم می شود.

 دورخیز »مورچه ها« برای ورود
 به ساندنس آمریکا 

فیلم مســتند »مورچه ها« به تهیه کنندگی و کارگردانی حامد کریوند 
برای حضور در جشنواره  فیلم ساندنس آمریکا آماده شد.  

 

به نقل از مشاور رسانه ای پروژه، مســتند »مورچه ها« به تهیه کنندگی 
و کارگردانی حامــد کریوند که بــه تازگی مراحل فنی خود را پشــت 
سرگذاشته است، با هدف حضور در جشــنواره فیلم ساندنس آمریکا از 
بزرگ ترین جشنواره های فیلم  مستقل آمریکا پخش بین الملل خود را 

آغاز خواهد کرد.
جشنواره فیلم ساندنس آمریکا برای اولین بار در سال ۱۹۷۸ در سالت 
لیک برگزار شــد و فیلم های بسیاری از فیلمســازان مشهور سینمای 
همچون کوئنتین تارانتینو، استیون سودربرگ، جیم جارموش و کوبن 

اسمیت برای نخستین بار در این جشنوراه به نمایش درآمد.
این رویــداد هنــری اکنون بــه یکــی از بزرگ ترین مراکــز اجتماع 
فیلمســازان فیلم های کم هزینه خــارج از حلقه فیلمســازی هالیوود 

تبدیل شده است.
درباره این فیلم آمده اســت: »مورچه ها از فرومــون، تنها برای رَد یابی 
اســتفاده نمی کنند. هنگامی که یک مورچه آســیب می بیند از خود 
فرومونِ خطر ساطع می کند که باعث می شــود مورچه های اطراف او 
در حالت تهاجمی قرار بگیرند و همچنین مورچه های بیشــتری به آن 
منطقه جذب شــوند. برخی از گونه ها مورچــه از فرومون خاصی به نام 
فرومونِ پروپاگاند اســتفاده می کنند که باعث می شود دشمنان شان 

دچار سردرگمی شوند و به یکدیگر حمله کنند.«
حامد کریوند، علاوه بر تهیه کنندگی و کارگردانی این اثر فیلمبرداری 

آن را نیز برعهده داشته است.
ســایر عوامل این اثر عبارتنــد از: دســتیار کارگردان: امیرحســین 
قلندری، صدابردار و آهنگساز: استودیو جک، مدیر رسانه: نگار امیری، 
تدوین:کاتیا اســمیت، طراح پوســتر: رضا کولیوند، عــکاس: عباس 
محمدی از دیگر عواملی هســتند که کریوند را در تولید این اثر مستند 

یاری کرده اند.

برای نخستین بار
ود وی صحنه برادوی می ر ج کلونی ر جور

جــورج کلونی برای اولیــن بار در بــرادوی روی صحنه مــی رود تا در 
نمایشی اقتباسی از فیلم خودش »شــب بخیر و موفق باشید« حضور 

یابد.
 جورج کلونی نخســتین تجربه خود برای نقش آفرینی در برادوی را با 
یک نمایشــنامه اقتباسی از درام خودش »شــب بخیر و موفق باشید« 

سال ۲۰۰۵ انجام می دهد.
در این نمایش کلونی نقش روزنامه نــگار ادوارد آر. مارو را بازی خواهد 
کرد که مجری برنامه »اکنون ببین« شــبکه ســی بی اس است. دیوید 
اســتراتایرن نقش این شــخصیت را در فیلم کلونی بــازی کرده بود. 
این فیلم را کلونــی کارگردانی کــرده و با همکاری گرانت هســلوف 
فیلمنامه اش را نوشــته بود. این ۲ اکنون نمایشــنامه را نیز با همکاری 
هم می نویسند و کارگردانی آن را دیوید کرومر برنده تونی انجام خواهد 
داد.»شب بخیر و موفق باشید« قرار اســت بهار ۲۰۲۵ در تئاتر شوبرت 

برادوی روی صحنه برود.
کلونی در بیانیه ای گفــت: بعد از این همه ســال، مفتخرم روی صحنه 

بروم؛ به ویژه در برادوی ... هنر و مکانی که هر بازیگری آرزویش را دارد.
فیلم کلونی ۶ نامزدی اســکار کســب کرده بــود که بهتریــن فیلم، 

کارگردانی و بازیگر مرد برای استراتایرن از جمله آنها بود.
توضیح رســمی فیلم چنین بود: وقتی سناتور جوزف مک کارتی کارزار 
احمقانه خود را برای ریشــه کن کردن کمونیســت ها در آمریکا شروع 
می کند، ادوارد آر.مارو خود را وقف افشای جنایاتی می کند که در سایه 
این »تحقیقات« انجام شــد و دامن دوســت قدیمی و تهیه کننده فرد 

فرندلی )کلونی( را هم گرفت. 

قاب

رییس ســازمان ســینمایی بــر ضــرورت هم افزایی 
نهادهــای مختلــف فرهنگــی و ســینماگران برای 
بازگشت رونق به حوزه تولید و اکران سینمای کودک 

و نوجوان تاکید کرد.
 بــه نقــل از روابط عمومی بنیــاد ســینمایی فارابی، 
نخستین نشست شورای سیاستگذاری سی و ششمین 
جشــنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان با 
حضور رییس ســازمان ســینمایی، دبیر جشنواره و 

اعضای این شورا برگزار شد.
محمد خزاعی با اشاره به عزم جدی سازمان سینمایی 
بــرای حمایت از تولیدات ســینمای کــودک، گفت: 
برگزاری پرشــور و شــکوه این جشــنواره، سینمای 

کودکان و نوجوان را از انفعال خارج می کند.
وی با اشاره به اهمیت جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
به عنوان یک رویداد معتبر شناخته شــده بین المللی 
ســینمایی و تاثیر آن در ســینمای کــودک گفت: بر 
اساس بررسی کارشناســی هر زمانی که جشنواره به 
دلیلی برگزار نشده و یا با کیفیت حداقلی برگزار شده، 
به همان میزان سینمای کودک هم تضعیف شده و هر 

وقت جشنواره با کیفیت برگزارشده به همان 
اندازه سینمای کودک رشد داشته است.

خزاعی با تاکید بر خروج ســینمای کودک 
و نوجــوان از انفعال به عنوان یک سیاســت 
راهبردی، گفت: با همگرایی نهادهای متولی 
یا فعال حوزه کودک از جمله کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان، ســازمان صدا و 

سیما، وزارت آموزش و پرورش، حوزه هنری این مهم 
محقق می شود.

وی ادامه داد: ســازمان ســینمایی در حد توان خود 
تلاش کرده تا بیشــترین حمایت را از سینمای کودک 
و نوجوان به عمل آورد و خوشبختانه امسال نیز تاکنون 
تعداد مناســبی فیلم کــودک در بخش های مختلف 
صدور پروانه ســاخت، پیش تولید و آمــاده نمایش در 

فهرست تولیدات سینمای کشور وجود دارند.
رییس سازمان سینمایی کشــور، از دست اندرکاران 
مدیریــت شــهری اصفهان خواســت بــه ظرفیت 
فیلمســازان اصفهانی برای تولید فیلم هــای کوتاه و 
بلند توجه جدی شــود و ســینماگران اصفهانی نقش 

مؤثرتــری در برگزاری جشــنواره داشــته 
باشند.

وی با اشــاره بــه ایــن نکته که جشــنواره 
فیلم های کودکان و نوجوانان به نام اصفهان 
شناخته شــده است بررســی نقاط قوت در 
کنار آسیب شناســی دوره قبل جشنواره را 

ضروری دانست.
خزاعــی با مثبــت ارزیابی کــردن برنامه هــای ویژه 
فرهنگی و هنری که سال گذشته همزمان با جشنواره 
در سطح شــهر اصفهان برگزار و ســبب بوجود آمدن 
فضایی سرشــار از شــادی و نشــاط برای کودکان و 
نوجوانان و خانواده ها شد، توجه به کودکان و نوجوانان 
مناطق محروم برای مشارکت در برنامه های جشنواره، 
برگــزاری کارگاه های آموزشــی اســتادان ایرانی و 
بین المللی، پربارتر ســاختن بخش داوران کودکان و 
نوجوان، تقویت نشست های گفت و شنود فیلمسازان 
با داوران کودک و نوجوان، اهالی رســانه و سینماگران 
اســتان و ترغیب خانواده ها برای اســتفاده بیشتر از 
برنامه های جشــنواره را از دســت اندرکاران برگزاری 

جشنواره خواستار شد.
در این نشســت مجید زین العابدین دبیر جشــنواره 
هم با اشــاره به راه اندازی دبیرخانه دائمی جشــنواره 
در محل بنیاد ســینمایی فارابی، از تشکیل شوراهای 
مشورتی و تخصصی سینمای کودک و نوجوان با هدف 
کمک راهبردی و عملیاتی در حــوزه تولید تا اکران و 
بهره گیری از تجارب فیلمســازان و فعالان ســینمای 

کودک خبر داد.
در ادامه این نشســت، اعضای شــورای سیاستگذاری 
جشــنواره به بیان نقطــه نظرات خــود در خصوص 
بخش هــای مختلــف این رخــداد هنــری فرهنگی 
پرداختند. بررسی، رویکردهای محتوایی، زمان بندی 
برگــزاری جشــنواره، سیاســت گذاری درخصوص 
المپیاد فیلمســازی نوجوانان و بررسی شعار محوری 
جشنواره از جمله مواردی بود که در نخستین نشست 

شورای سیاستگذاری جشنواره مطرح شد.
سی و ششمین جشنواره بین المللی فیلمهای کودکان 
و نوجوانــان ایران، مهر امســال با دبیــری مجید زین 

العابدین در شهر اصفهان برگزار می شود.

سینما

خریدار  مجیــد واشــقانی، بازیگر نقش 
اصلی ســریال »هفت ســر اژدها« )متین 
سلطانخواه( که مدتی با نام سلطان معروف 
شد از ســختی ها و چالش های این کاراکتر 
می گوید. بازیگر نقش ســلطان تاکید می 
کند: در عیــن حالی که می دانســتم نقش 
سلطان بسیار سخت و حاشیه ساز است اما 

نتوانستم به این نقش نه بگویم.
این بازیگر از حضور متفاوتش در نقش یک 
آقازاده مفسد در ســریال »هفت سر اژدها« 
کاری از ابوالقاســم طالبــی که بــه تازگی 
پخشش از شــبکه ســوم به پایان رسیده، 

صحبت کرد.

دلیل کم کاری ام فیلمنامه های 
ضعیف است

واشــقانی ابتدا درباره دلایل کم کاری اش 
در تلویزیــون توضیح می دهــد: دلیل اول 
اینکه، متاســفانه کیفیــت فیلمنامه هایی 
که می خواندم واقعا در حد اســتاندارد نبود 
و اتفاقــا بســیاری از این ســریال ها بعدها 
ساخته و پخش شــد و متوجه شدم تصمیم 
درســتی گرفته ام که در آنها نبــوده ام کما 
اینکه در یکی دو سریال این اتفاق برایم رخ 
داد. در واقع تجربه هم کردم، ســریال هایی 
که روی برگه و در قالب فیلمنامه معلوم بود 
که شکســت می خورند اما به هرحال آنها را 
تجربه کردم، بنا به وعــده و وعیدهایی که 
داده می شود وارد کار می شویم، می گویند، 
درست می شود و ... اما همیشه این وعده ها 
اشتباه و نشدنی هســتند که به آنها اعتماد 
می کنیــد و در نهایــت می بینیــد همان 
نظری که روز اول هنگام خواندن فیلمنامه 

داشتید درست بود.
او تاکید دارد: اساســا آنچــه موقع خواندن 
فیلمنامه، اســتاندارد لازم را نــدارد، اینکه 
گفته شــود می رویم و زمان ضبط درســت 
می شود، وعده ای کاملا اشــتباه است و من 
هم شاید در چندین و چند کار در قالب فیلم 
و سریال این تجربه را داشــته ام و علی رغم 
میل باطنی کار کــرده ام و دیده ام که آن کار 
هیچگونه بازخوردی نداشــته است. یعنی 
خیلی بی تاثیر بوده و یا بــه  عنوان یک نمره 
منفی در کارنامه  کاری ثبت می شــود، پس 
بهتر است با توجه به سختی هایی که وجود 

دارد کار نکنید تا اینکه کار بد کنید.
بازیگر »هفت سر اژدها« در عین حال اظهار 
می کند: مواقعی هم مجبور می شــویم که 
ایــن کار را بکنیم و این اجبار اساســا اجبار 
اقتصادی اســت اما تا زمانی کــه این اجبار 
اقتصادی خیلی زورش زیاد نباشــد سعی 
می کنم این کار را نکنــم. دلیل دوم هم این 
است حدود چهار سال ســریال »هفت سر 
اژدها« وقت برد و من بــرای این کار هر روز 
آفیش بودم. بســیار کم پیــش می آمد که 
بتوانم ســر کار دیگری حاضر باشــم و اصلا 
امکان این هماهنگی وجود نداشــت. البته 
خودم هــم خیلی راغب نیســتم زمانی که 
در کاری نقش اصلــی را ایفا می کنم، زمان، 
انرژی و تمرکز لازمــم را درگیر کار دیگری 

کنم به همین خاطر این کار را نکردم.

می دانستم که »سلطان« حاشیه ساز 
خواهد بود

بازیگر نقش ســلطان ســپس در پاسخ به 
اینکــه ایفای نقــش یک آقازاده مفســد با 
نقش هایی کــه قبلا از شــما دیدیم تفاوت 
دارد. این کاراکتر چقــدر برای خودتان بکر 
بود؟ می گوید: نقش متین سلطان خواه در 
فیلمنامه بسیار جذاب بود. تقریبا می توانم 
بگویم هیچ بازیگری نیســت که برای بازی 
این نقش بگوید نه! نقش سلطان خواه تمام 
مشــخصات جذاب یک کاراکتر را به لحاظ 
بازیگری بــرای یک بازیگر داشــت و از این 
نظر امــکان نه گفتن به آن وجود نداشــت. 
ازطرفی می دانستم بســیار وقت گیر است 
و البته بســیار حاشیه ســاز خواهد بود. این 
موارد مســائلی بودند که می توانست باعث 
شــود این نقش را بــازی نکنم و بــه آن نه 
بگویم اما شناســنامه نقش می گفت نقش 
خیلی جذاب اســت کما اینکه الان هم که 
آن را می بینیم نقش جذابــی از آب درآمده 
است. این را هم بگویم که آقای طالبی اصلا 
دوســت نداشــتند این نقش، نقش جذابی 
باشد اساســا به لحاظ اینکه نقش سمپات 
باشــد مایل نبودند این اتفــاق بیفتد اما به 
هر حــال فیزیک این نقش منفــور و منفی 
این جذابیــت را دارد و روی لبه ای حرکت 
می کرد که با تماشــاچی ســمپات شود اما 
بخشــی از آن خارج از دســت کارگردان و 

بازیگر بود.
وی ادامه می دهــد: مواردی کــه به نقش 
رنگ و لعــاب می دادند جذابیت داشــتند، 
نقش چندیــن و چند نقطه عطف داشــت، 
بالا و پایین هــای موقعیتی، اصطکاک های 
زیاد با کاراکترهای مختلف، چه در خانواده 
و چه در محیــط کار که باعث می شــد این 
نقش به اصطــلاح تخت نباشــد؛ ایفای آن 
بسیار مشــکل بود؛ بنابراین برای من نقش 
بکری به حســاب می آید. مضــاف بر اینکه 

تمام این ســریال خواســته یا ناخواسته در 
خدمت ایــن کاراکتر اســت. در واقع قصه، 
قصه ســلطان خواه اســت. به همین دلایل 
کار و نقش برای اینکه آن را بازی کنم برایم 

سرشار از جذابیت بود.

هیچ مابه ازایی برای سلطان نداشتم
واشــقانی در واکنش به این پرسش که آیا 
مابه ازایــی برای نقش متین ســلطان خواه 
داشــتید؟ پاســخ می دهد: هیچ مابه ازایی 
برای آن نداشــتم. بازیگران دیگر هم چنین 
نقش هایی را بــازی کرده بودنــد اما حتی 
نزدیک به آنها هم بازی نکردم و خواســتم 
شــخصیتی کاملا منحصر به فرد برای این 
قصه باشد تا بتوانیم یک متین سلطان خواه، 
معروف به سلطان برای بیننده تعریف کنیم. 
احســاس می کنم با توجه بــه بازخوردها، 
نقش درآمده و مردم با آن گــره خورده اند. 
معلوم اســت که مردم در زندگــی واقعی 
چنین کاراکتــری را دوســت ندارند اما در 
یک نمایشــی همه کاراکترها باید جذابیت 
نمایشــی داشــته باشــند و ســلطان این 

جذابیت نمایشی را دارد.
این بازیگر همچنیــن در توضیح اینکه بعد 
از پخش چند قسمت از ســریال و مشاهده 
بازی تان، فکر می کنیــد چه اندازه در ایفای 
این نقش درست و موفق عمل کرده اید؟ می 
گوید: مطمئنا دیکته نوشــته شده غلط هم 

دارد.
 الان که می بینم جاهایی وجود دارد که باید 
به گونه دیگری بازی می کردم. این در مورد 
تمام نقش هایی که بــازی می کنیم وجود 
دارد. وقتی کار را تماشا می کنید درمی یابید 
چه کارهایــی را باید انجــام می دادید و چه 
کارهایی نیــاز نبود که انجــام دهید اما در 
زمان ضبط تمام تلاشــم را به کار گرفتم تا 
تمام مولفه های مربوط به شخصیت را برای 
تبدیل کردن به فعل در نظر داشته باشم؛ به  
علاوه تمام قوه و استعداد بازیگری ام را به کار 
بگیرم تا بتوانم یک شخصیت کاریزماتیک 

نمایشــی در یک اثر نمایشــی برای مردم 
ایجاد کنم.

او یادآور می شــود: خیلــی از مواقع پیش 
می آمد که بازخوردها بســیار خوب بودند. 
بنابراین اگــر تعریف از خود نباشــد من در 
زمینه بازیگری بســیار بی رودربایســتی 
هســتم و احســاس می کنــم هرچیزی را 
اگر درســت است باید درســتش را گفت و 
برعکس. منتقد بی رحمی هســتم و اولین 
منتقد خودم، خودم هستم. حتی اشکالات 
و ایراداتم را نســبت به نقاط قوتم بیشــتر 
می بینم. در مجموع احســاس می کنم آن 
تیری که باید از جانب بازیگر به تمام حواس 

بیننده اصابت کند را شلیک کرده ایم. 

سلطان به  راحتی می توانست تبدیل 
به یک کاریکاتور شود

واشــقانی در بخشــی دیگر دربــاره اینکه 
آیــا می توان گفــت نقش ســختی را بازی 
کرده ایــد؟ چنین اظهــار نظر مــی کند: 
بله، نقش بسیار سخت اســت. این نقش به  
راحتی می توانست تبدیل به یک کاریکاتور 
و شخصیت پلاستیکی شود. این شخصیت 
بدمنِ قصه است و اگر قرار بود به کاراکتری 
تبدیل شود که جذاب هم نباشد باید فاتحه 

سریال را می خواندیم. 
می توانم بگویــم که تمام بار ســریال روی 
دوش سلطان خواه قرار گرفته است. ما قصد 
نداریم با ارزش های اخلاقی این اثر نمایشی 
را نقــد کنیــم؛ چراکه چنیــن کاری اصلا 
ممکن نیســت و من فقط از جــان با بازیگر 
نقش ســلطانخواه صحبت مــی کنم و باید 
بگویم ستون قصه روی این کاراکتر و نقش 

گذاشته شده بود.
بازیگر ســریال های »زیر هشت«، »هوش 
ســیاه«، »میکاییل«، »آنــام«، »زیر پای 
مــادر«، »آمیــن« و »از سرنوشــت« بــه 
چالش های حضور در این ســریال اشــاره 
کرد و در واکنش به این پرســش که ایفای 
چنین شــخصیتی برای مجید واشقانی چه 

بوده و هست؟ خاطرنشــان می کند: ما هم 
زندگی خانوادگی سطان خواه را می بینیم و 
هم زندگی کاری این آدم را و هر دوی این ها 
سرشــار از چالش بود؛ چراکه در مواجهه با 
کاراکترهــای مختلــف و در موقعیت های 
متنوعی که قرار می گیرد، چالش داشــت. 
تمام جذابیت هر نقش بسته به آن است که 
چقدر در موقعیت های متفاوت با کنتراست 
بالا قرار می گیرد که اگــر قرار گرفت نقش، 

نقش جذابی خواهد بود.
ایــن نقــش در ســکانس به ســکانس در 
تصمیم گیری هــا، واکنش هایــی کــه به 
موقعیت هــای مختلــف نشــان می دهد، 
همگــی جذابند زیــرا موقعیت هــا جذاب 
و خــاص هســتند و این طور نیســت که 
در ســریال دیگــری آنهــا را ببینیم. یک 
مافیاگونه ای که هــرگاه در قصه ای در این 
ژانر برای بیننده تعریف شــده باشد، جذاب 

خواهد بود. 

کاراکترهای مثبت ما پلاستیکی و 
غیرقابل باور هستند

او سپس در پاســخ به این دیدگاه که شاید 
ایفای اغلب نقش های خاکســتری و منفی 
برای بازیگران جذاب تر باشــد؛ چراکه آنها 
را با چالش های بیشــتری روبــه رو می کند 
و ممکن است بیشــتر هم دیده شوند؛ این 
مــوارد در پذیرش و حضورتان در ســریال 
»هفت ســر اژدها« موثر بــود؟ چنین می 
گوید: بله ما نقش هــای منفی اثرگذاری در 
تاریخ ســینمای جهان داریــم که مطمئنا 
از نقش های مثبت بیشــتر هســتند به این 
دلیل که مولفه های موجود در شناســنامه 
کاراکتــر و تعریــف آنهــا از کاراکتر مثبت 
بیشتر اســت؛ مضاف بر اینکه ما خیلی هم 
بلد نیســتیم کاراکترهای مثبت را تعریف 
کنیــم. کاراکترهای مثبت ما پلاســتیکی 
و بســیار غیرقابل باور و رویایی هســتند. 
همین اســت که با بیننده گره نمی خورند 
اما به دلیل اینکه در شــخصیت های منفی 
می توانیــم هرآنچه کــه در واقعیت وجود 
دارد را انجــام دهیم بیننده هم درســت تر 
آن را باور می کند؛ بنابراین ضعف در تعریف 
شخصیت های مثبت اســت که تا این اندازه 

شخصیت های منفی گیراتر می شوند.
مجید واشــقانی در پایــان صحبت هایش 
تاکید می کند: جدای مولفه هایی که از آنها 
صحبت کردیم حتی شخصیت های مثبت و 
قهرمان هم می توانند بســیار سمپات شوند 
و از این نمونه ها کــم نداریم اما قاعدتا تعداد 
شخصیت های منفی بیشتر است؛ البته این 
را هم بگویم که ما یکســری شخصیت های 
منفی داریم که روبه روی قهرمان داســتان 
قــرار می گیرند امــا مقــداری در تعریف با 
شــخصیت های منفی دارای مشــترکات و 
تفاوت هایی هســتند. یعنی هر دو در دسته 
و گروه منفی قرار می گیرنــد که من به آنها 
می گویــم شــخصیت های مانع. دوســت 
ندارم شــخصیت های مانع را بازی کنم اما 

شخصیت های منفی را بله. 

سینمای کودک و نوجوان با هم افزایی نهادهای فرهنگی تقویت شود

خریدار  قصه ایــن کفترباز آنچنان جذاب 
بود کــه کارگردان جوان را بر آن داشــت تا 
بر اساس آن نمایشــی اجرا کند.این نمایش 
ساخته و در چند شهر اجرا شد و ازسه شنبه 
۲۵ اردیبهشــت در تالار کوچــک مولوی 
روی صحنــه  رفت.محمــد مطهری پور که 
با همراهی بهزاد آقاجانی این اثر نمایشــی 
را روی صحنــه می برد، در گفتگو با ایســنا 
درباره شکل گیری این اثر نمایشی توضیح 
داد: یکی از دوســتان مان قرار بــود درباره 
کفتربازان مستندی بسازد که پروژه اش به 

نتیجه نرسید ولی وقتی درباره ایده این کار 
با من صحبت کرد، آن را بسیار جذاب یافتم 
و قرار شد آن را در قالب یک تئاتر اجرا کنیم.

او ادامــه داد: بنابرایــن در وهلــه اول این 
نمایش از یک کار تجربی گرفته شــده و به 
یک نمایش ساده و بسیار فولک تبدیل شده 
اســت. کارکتر نمایش ما یک کارکتر کوچه 
بازاری و بســیار مردمی اســت که ارتباط 

تنگاتنگی با تماشاگر دارد.
مطهری پور که تنها بازیگر این اثر نمایشــی 
اســت، با اشــاره به علاقه مندی اش به آثار 

مونولوگ )تک گویی( گفت: مونولوگ های 
متعددی کار کرده ام چون معتقدم انســان 
امــروز در جهان فعلــی، تنهاتر و بیشــتر 
نیازمند درددل با دیگران اســت. ما دوست 
داریم به قصه آدم هــای دیگر گوش کنیم تا 

شاید چیزی از قصه خودمان را در آن بیایم.
او اضافه کرد: نمایش مــا ارتباط تنگاتنگی 
با تماشــاگر دارد و همه کوشــش من این 
اســت که بتوانم فراتر از بازیگری بروم و به 
مرز قصه گویی برســم.این بازیگر با اشــاره 
به دشــواری های بازی در آثــار مونولوگ 

افزود: بازیگــری در آثار مونولــوگ فارغ از 
مدت زمان نمایش، کار بسیار سختی است 
چون بازیگر به تنهایی باید بار کار را به دوش 
بکشــد در حالیکه وقتی بازیگر در کنار یک 
بازیگر دیگر روی صحنه اســت، اگر احیانا 
ایراد و اشکالی پیدا شــود، می توان امیدوار 
بود که بازیگر مقابل، بتواند تا حدودی آن را 
ترمیم و اصلاح کند ولی بازی در مونولوگ، 
نیازمند تمرکز بســیار بالایی اســت و من 
سعی می کنم فضا را آنچنان رئالیستی کنم 
که تماشاگر غرق قصه بشــود.مطهری پور 

که تجربه بازی در آثــاری مانند »یاغی« و 
»شــنای پروانه« را دارد، ادامه داد: چندین 
ســال اســت که روی مونولوگ، تاریخچه 
پیدایش آن و دلایــل رونق آن در دوران بعد 

از جنگ جهانی، پژوهش می کنم.

قصه یک کفترباز مردمی در تالار مولوی
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میدان

پیشکسوت استقلال معتقد اســت که آبی ها بیش از 
همه چیز برای قهرمانی نیاز به آرامش دارند.

 تنهــا ۳ بازی تــا پایان ماراتن نفســگیر اســتقلال و 
پرسپولیس باقی مانده اســت، بعد از برد پرسپولیس 
مقابل هوادار و استقلال مقابل فولاد اختلاف همچنان 
در صدر جدول یک امتیاز هســت و کــورس قهرمانی 
ادامه دارد. شاگردان نکونام برای قهرمانی همه چیز در 
دستان خودشان است و پرسپولیسی ها منتظر لغزش 
رقیب هســتند. به بهانه بازی هــای باقیمانده لیگ به 
سراغ پیشکسوت و مربی سابق اســتقلال رفتیم و با او 
همکلام شدیم، از نظر صمد مرفاوی مهم ترین فاکتور 
برای قهرمانی اســتقلال آرامش اســت. در ادامه متن 

کامل گفت و گو را می خوانیم؛

از شرایط فعلی استقلال و بازگشت تیم 
به صدر جدول شروع کنیم.

مهم ترین چیز برای اســتقلال ســه امتیاز 
بازی بود که خوشــبختانه به به آن رسیدیم. 
در حال حاضر شــرایط استقلال خوب است 
و تنها مشــکلی که این تیم دارد، مشکلات 
سخت افزاری اســت اما از نظر فنی این تیم 

به بهترین نحو ممکن تلاش خود را برای کسب عنوان 
قهرمانی می کند. 

در حقیقــت رقابت اســتقلال و پرســپولیس برای 
رســیدن به قهرمانی، کاملا فنی است اما در این بین 
برخی ها به دنبال این هســتند که رقابت را به سوی 

دیگری ببرند.

منظور شــما از ســمت دیگر حواشی 
خارج از زمین مثل بیانیه هاست؟

بله، در هفته های اخیر شــاهد صدور بیانیه 
های مختلف و ایجاد حواشی بسیار بودیم که 
البته همیشه با بالا رفتن حساسیت بازی ها 

این اتفاق می افتد. 
قطعا زمانی که یک تیم شــانس خوبی برای 
قهرمانی دارد، تیم دیگر از هر روشــی استفاده می کند 
تا مانع قهرمانی تیم مقابل شــود و برای رسیدن به این 
موضوع اعتراض می کند و داورها را مقصر ناکامی خود 
می داند. البته تیم معترض باید مدارک داشــته باشد 
و این مــدارک را به ســازمان لیگ که برگــزار کننده 

مسابقات است، ارائه دهد.

قبل از شروع بازی حواشــی نیز در مورد رنگ 
پیراهن تیم ها بود.

ســازمان لیگ باید قوانینی اتخاذ کند تا این حواشی به 
حداقل برسد. متاســفانه برخی ها فوتبال حرفه ای را 
با فوتبال خیابانی اشــتباه گرفتند و هوادار تیم مقابل 
را می زنند. در ســوی دیگر ســازمان لیگ بازیکن تیم 
مقابل را محروم می کند و با بازیکــن دیگری برخورد 

متفاوتی دارد و او را محروم می کند.
 باید تفکرات تغییر کند و فرهنگ فوتبالی بوجود بیاید. 
شــاید برخی از مدیران ما به دنبال حاشیه نیستند اما 
بنا به دلایلی بدون اختیار به این حاشــیه ها کشــیده 
می شوند. ســازمان لیگ نباید در برخورد با متخلفان 

ملاحظه داشته باشد.

با وجود خطای دیــد صورت گرفتــه، تصمیم موعود 
بنیادی فر در اعلام ضربه کرنر منجر به گل اســتقلال 
تصمیم درســتی بود و بازیکن فولاد هم این موضوع را 

تایید کرده است.
 آبی پوشان پایتخت در شب گل سازی دوباره ابوالفضل 
جلالی توانســتند بردی ارزشــمند را در خانه با ضربه 
سر تماشایی ایمان سلیمی به دســت آورند و ۳ امتیاز 
مصاف با فولاد خوزســتان را هم از آن خــود کردند تا 
در قامت اولین تیم ۶۰ امتیازیِ لیگ بیست وســوم به 
صدر جدول رقابت ها صعود کنند. ســلیمی در حالی 
موفق به ثبت گل برتری آبی ها شــد کــه صحنه اعلام 
کرنر منجر به گل استقلالی ها، بســیار جنجالی شد و 
به ســرعت تصاویر و ویدئوهای مرتبط با آن در فضای 

مجازی منتشر شد.
جلال الدین ماشاریپوف قصد داشت کار ترکیبی خود 
با ابوالفضــل جلالی را تکمیل کند کــه توپ به جلالی 

نرســید و ساســان انصاری با مشایعت خود 
اجازه داد تا تــوپ به به بیرون بــرود و تصور 
کاپیتان فولاد، اعلام ضربه دروازه به ســود 
تیمش بود اما با این وجود، موعود بنیادی فر 
نقطه کرنر را نشان داد که چند بازیکن فولاد 
در لحظه اعتراض تندی نســبت به تصمیم 
بنیادی فر داشــتند؛ به ویژه آنکه ضربه کرنر 

به دست آمده برای استقلالی ها با ارسال جلالی و ضربه 
سر سلیمی به گل برتری برای تیمِ جواد نکونام هم ختم 
شد.هواداران پرسپولیس که تیم شان در صورت کسب 
پیروزی استقلال مقابل فولاد خوزستان، صدر جدول 
را از دســت داد، بلافاصلــه بعــد از گل پیروزی بخش 
شــاگردان جواد نکونام، در فضای مجازی ویدئوهایی 
مرتبط با کرنر اعلامی به سود اســتقلال اعلام کردند 
و مدعی شــدند که این کرنر، هدیه ای از سوی موعود 
بنیادی فر بــوده و اشــتباهات داوری باعث شــده تا 

آبی پوشــان پایتخت بتواننــد برابر حریف 
خود به پیروزی برســند و صــدر جدول را از 

پرسپولیس پس گیرند.

از اعتراف هافبک فولاد تا تایید 
کارشناس داوری

احمد آل نعمه، مربی تیم فولاد خوزستان در 
هنگام خروج از ورزشــگاه آزادی تهران در گپ وگفتی 
کوتاه با خبرنگاران توضیح داد که حمید بوحمدان در 
رختکن اعلام کرده توپ به پای او برخورد داشــته و به 
کرنر رفته و تصمیم بنیادی فر را تایید کرده اســت تا با 
تایید بوحمدان، به سرعت آتش اختلافات و دعواها در 
فضای هواداری و فضای مجــازی فروکش کند. جالب 
آنکه چند کارشناس داوری هم در اظهارنظری عجیب 
علیه تصمیم موعود بنیادی فــر موضع گرفته بودند اما 
محمدرضا اکبریان، کارشناس داوری »فوتبال ۳۶۰« 

در هفته بیست وهفتم، تصمیم بنیادی فر را تایید کرد 
و کرنر اعلامی به سود آبی ها را تایید کرد.

کارت قرمز جنجالی برای گردان!
شهاب گردان، دروازه بان باتجربه فولاد خوزستان بعد 
از آنکه نبرد تیم های استقلال تهران و فولاد خوزستان 
به پایان رســید، در اعتــراض به تصمیمــات موعود 
بنیادی فر به سوی داور مسابقه رفت و اعتراضات تندی 
به او کــرد که در ابتــدا بنیادی فر بــه دروازه بان فولاد 
کارت زرد نشــان داد اما در ادامه، اصرار گردان بر اعلام 
ضربه کرنر اشتباه علیه تیمش باعث شد تا بنیادی فر او 
را بعد از پایان مسابقه با کارت قرمز مستقیم اخراج کند! 
جالب آنکه گردان در حالــی با دریافت کارت قرمز وارد 
تونل ورزشگاه آزادی شد که دقایقی بعد، همبازی اش 
)حمید بوحمدان( اشــتباه خود را پذیرفت و تصمیم 

بنیادی فر را تایید کرد!

لیگ

لیگ

خریدار  محرومیت دو ساله شهاب الدین 
عزیزی خــادم، رئیس ســابق فدراســیون 
فوتبال، دیروز )۲۵ اردیبهشــت( به پایان 

رسید.
اتفاقاتی که برای شهاب الدین عزیزی خادم 
از  یکــی  داد،  رخ  ایــران  فوتبــال  در 
خبرســازترین موارد مدیریتی فدراسیون 
فوتبال در سال های اخیر محسوب می شود. 
عزیزی خــادم در انتخابــات فدراســیون 
فوتبــال در ۱۰ اســفند ۱۳۹۹ بــه عنوان 
رئیس فدراســیون برگزیده شد. با اینکه در 
دوره ریاســت عزیزی خــادم، فوتبال ایران 
ســریع ترین صعــودش به جــام جهانی را 
جشــن گرفت اما عمر مدیریــت او حتی به 

یک سال هم نرسید.

عزل جنجالی با بندی که حذف شد
اعضای هیات رئیســه فدراســیون فوتبال 
در ۲۸ بهمــن ۱۴۰۰ دســت بــه اقدامی 
بی سابقه زدند؛ آن ها با اســتفاده از یکی از 
بندهای اساسنامه وقت فدراسیون فوتبال، 
عزیزی خادم را به صورت موقت از ریاســت 
فدراســیون عزل کردند. در آن جلسه مقرر 
شد در مجمع فوق العاده فدراسیون فوتبال 
۱۰ خرداد ۱۴۰۱ درباره رئیس عزل شــده 
تعییــن تکلیــف شــود. ۲۵ اردیبهشــت 
۱۴۰۱ چند روز مانده بــه برگزاری مجمع 
فوق العــاده، یک اتفــاق جنجالــی دیگر 
رقم خــورد و کمیتــه اخلاق فدراســیون 
فوتبــال طی حکمــی عزیزی  خــادم را به 

مدت دو ســال از هرگونــه فعالیت فوتبالی 
محروم کــرد. همین حکم باعث شــد تا از 
حضور عزیزی خــادم در مجمع ۱۰ خرداد 
جلوگیری شــود و او بــدون تعیین تکلیف 
توسط مجمع از فدراســیون کنار گذاشته 
شــود. مهدی تاج هم هشــتم شــهریور به 

عنوان رئیس جدید از مجمع رای گرفت. 

وقتی آیین نامه دچار ابهام است
عزیزی خادم و همکارانش در دو ســال ونیم 

گذشــته عنوان کردنــد که عــزل رئیس 
ســابق قانونی نبــوده اســت. آن بندی که 
هیات رئیسه با استناد به آن عزیزی خادم را 
به صورت موقت عزل کرده بود، از اساسنامه 
حذف شــده و به هرترتیب این اقدام اعضای 
هیات رئیسه با انتقاد گروهی از اهالی فوتبال 
روبرو شد. در آن سو هم در آن مقطع اعضای 
هیا ت رئیسه و کمیته اخلاق تاکید داشتند 
در دوره ریاســت عزیزی خــادم تخلفاتی 

صورت گرفته است. 

دو ســال از حکــم کمیته اخــلاق درباره 
عزیزی خــادم می گــذرد و محرومیت او به 

پایان می رسد.
 او می تواند به فوتبال برگــردد و حتی برای 
دوره بعد انتخابات فدراســیون فوتبال هم 
نامزد شــود، اما معمای اصلی پس از پایان 
محرومیت دو ســاله عزیزی خادم موضوع 

دیگری است.
طبــق قوانین فدراســیون فوتبــال و فیفا 
برکناری رئیس فدراســیون یــا باید با رای 

مجمع باشد یا رئیس اســتعفا کند. درباره 
عزیزی خادم هیچ کــدام از دو حالت اما رخ 
نداد. مجمع فدراسیون فوتبال باید وضعیت 
عزیزی خادم را روشــن می کرد که نکرد از 
طرفی او در این مدت حاضر نشــد اســتعفا 

کند. 
برخی کارشناســان حقوقــی و ناظران به 
همین دلیــل معتقدنــد عزیزی خــادم با 
پایان دو ســال محرومیتش رئیس قانونی 
فدراســیون فوتبــال اســت. به هــر حال 
تفســیر این گروه این اســت چون مجمع 
عزیزی خادم را عزل نکرده و او اســتعفا هم 
نداده، با پایــان محرومیتــش می تواند به 

پست قبلی اش برگردد.
مشــخصا در این موضوع یک ســردرگمی 
قانونی وجود دارد، حتی اگر پذیرفته شــود 
که عزیزی خادم به همین سادگی نمی تواند 
به فدراسیون برگردد، بازهم به نظر می رسد 
فدراســیون فوتبال از امروز دو رئیس دارد؛ 

شهاب الدین عزیزی خادم و مهدی تاج!
چند حقوقــدان در همــان مقطــع کنار 
گذاشــتنِ عزیزی خادم تاکیــد کردند که 
باید عــزل او در مجمع فدراســیون به رای 
گذاشته شــود و ظاهرا باتوجه به سبد رای 
عزیزی خــادم در آن مقطــع ترجیح داده 
شد چنین چالشــی ایجاد نشود! فدراسیون 
فوتبال حــالا با یک موضــوع قانونی جدید 
روبروست و مشــخص نیســت باید طبق 
آیین نامه رئیس قانونی فدراســیون فوتبال 

را چه کسی دانست.

مرفاوی:پرسپولیس منتظر یک لغرش است

واکنش ها به سوت بحث برانگیز موعود؛ اعترافی که آتش اختلافات را خاموش کرد

 احمد هستم، متخصص گلزنی به غول ها!

ویایی نوراللهی در امارات خیره کننده مثل فصل ر
خریدار  در شــب پیروزی الوحــده برابر 
صدرنشــین لیــگ برتــر امــارات، احمد 
نوراللهی نقش اصلی را در رســیدن به این 

برد ارزشمند برای تیمش ایفا کرد.
 لیگ برتر امارات در آســتانه نزدیک شدن 
به روزهــای پایانــی خود اســت و ۳ هفته 
از رقابت هــا در کنــار بازی هــای معوقــه 
باقی مانده تــا پرونده این فصل هم بســته 
شود. مهدی قایدی، احمد نوراللهی و سعید 
عزت اللهی ستاره های ایرانی شاغل در این 
لیگ هســتند که در تیم های اتحــاد کلبا، 
الوحده و شــباب الاهلی کار خــود را دنبال 
می کننــد و جالــب آنکه ۳ تیم شــرایطی 
کاملًا متفاوت دارند؛ کلبایی ها برای ماندن 
می جنگند، الوحده به دنبال ســهمیه است 
و شــباب الاهلی هم رویای دفــاع از عنوان 

قهرمانی را در سر دارد.
مهدی قایــدی با وجود عملکرد پرنوســان 
اتحاد کلبا، برترین گلــزن این تیم در فصل 
جاری اســت و جزو گلزنان برتــر لیگ برتر 
امــارات هم محســوب می شــود. در کنار 
درخشــش قایدی، کارنامه درخشان احمد 
نوراللهــی هم موردتوجه فوتبال دوســتان 

ایرانی قرار گرفته اســت؛ ستاره ای که فصل 
گذشته در شــباب الاهلی توانست قهرمانی 
در سطح اول فوتبال امارات را به دست آورد و 
حالا در حال گذراندن بهترین فصل فوتبالی 
خود از حیث عملکرد فردی اســت و آمار و 

ارقام فوق العاده ای را به ثبت رسانده است.

الوصلی ها و کابوسی به نام نوراللهی!
احمــد نوراللهــی در فصل جــاری یکی از 
مهره های کلیدی و بدون جانشــین ترکیب 
الوحده بوده و برای این تیم در ۳۰ مســابقه 
از ۳۱ دیــدار فصل به میــدان رفته که این 
آمار حکایت از اعتماد ویژه به ســتاره ایرانی 
دارد. نوراللهی با وجود آنکه در میانه زمین به 
میدان می رود اما تبحر ویژه خود در گلزنی 
و گل سازی را توانسته به خوبی نشان بدهد 
و جالب آنکــه الوصلِ صدرنشــین، حریف 
موردعلاقه احمــد نوراللهی در فصل جاری 
رقابت های باشــگاهی امارات محســوب 
می شــود!الوحده در حالــی موفق شــد به 
مقام قهرمانی لیگ کاپ امارات برســد که 
در مســیر رســیدن به این قهرمانی، احمد 
نوراللهی ۴ گل سرنوشت ســاز برای تیمش 

به ثمر رســاند و یک گل هم ســاخت که در 
اتفاقــی جالب توجــه، ۲ گل و یــک پاس 
گل ســتاره ایرانی برابر الوصــل در مرحله 
نیمه نهایی بود! او شب گذشته بار دیگر برابر 
این تیم پرســتاره که صدرنشین لیگ برتر 
امارات اســت، به میدان رفت و توانست در 
شب پیروزی ۴ بر یک الوحده مقابل الوصلِ 
صدرنشــین، ۲ بار در قامت گلزن بدرخشد 
تا ۴ گل از ۱۰ گل این فصــل نوراللهی برابر 
مدعی اول کسب عنوان قهرمانی لیگ برتر 
امارات به ثبت رســیده باشد! او در کنار ثبت 
۴ گل برابر الوصل، توانســته برابر تیم های 
الامارات، شارجه، البطائح و الجزیره )۳بار( 

در نقش گلزن بدرخشد

در یک قدمی رسیدن به نمره 20
هافبک ۳۱ ســاله فوتبال ایــران که نامش 
در آستانه جام ملت های آســیا از فهرست 
تیم ملی کنار رفــت و فعلًا شانســی برای 
بازگشــت به اردوی ملی ندارد، بعد از کنار 
رفتــن از تیم ملی موتور درخشــش اش در 
تیم اماراتی روشن شــده و او در حالی شب 
گذشته سی امین بازی خود در فصل جاری 

رقابت های باشگاهی امارات را انجام داد که 
توانســت با دبل گلزنی برابر الوصل، شمار 
گل هایش در فصل جــاری را ۲رقمی کند 
و به عدد ۱۰ رســاند که بــرای یک هافبک 

میانی، آماری فوق العاده محسوب می شود.
نوراللهی در کنار ثبــت ۱۰ گل، ۹ بار هم در 
قامت گل ساز در ترکیب الوحده درخشیده 
تــا فصــل جــاری روی ۱۹ گل تیمــش 
تاثیرگذار بــوده باشــد و میانگین هر ۱۳۴ 
دقیقه یک گل یــا پــاس گل را در کارنامه 
خود به ثبت برســاند که آمــار کم نظیری 
بــرای یک هافبــک اســت. روی فرم ترین 
هافبک این فصــل رقابت های باشــگاهی 

امــارات، ۲۳ بار در لیگ برتر این کشــور به 
میدان رفته و توانســته ۶ گل و ۸ پاس گل را 
به ثبت برساند و در ۶ حضورش در لیگ کاپ 
امارات هم توانســته ۴ گل بزنــد و یک گل 
برای تیمش بســازد و در تنها حضورش در 
جام پادشــاهی امارات، نوراللهــی ناکام در 
گلزنی و گل ســازی بود. آنچه آمار و ارقام به 
خوبی اثبات می کند اینکه نوراللهی در حال 
ســپری کردن بهترین دوران فوتبالی خود 
است و باید دید در ۳ بازی پایانی الوحده چه 
عملکردی را از خود بــه جای می گذارد و آیا 
می تواند رکوردهای درخشــان خود را ارتقا 

بدهد یا خیر.

»اورونوف«در انتظار یک اتفاق
ملی پوش ازبکســتانی پرســپولیس با وجود درخشش در فصل جاری 
تنها در یک صورت مــی تواند این تیم را به مقصد باشــگاه جدید ترک 
کند.عملکــرد مطلوب پرســپولیس در نیم فصــل دوم در حالی باعث 
بازگشــت این تیم به کــورس قهرمانی فصل جاری لیگ برتر شــد که 
اوســمار ویه را هدایت این تیم را بــا اضافه شــدن بازیکنانی همچون 

اوستون ارونوف، عبدالکریم حسن و محمد خدابنده لو بر عهده گرفت.
بازی های تحســین برانگیز ارونوف بازیکن تیم ملی ازبکستان با تأثیر 
مستقیم گلزنی و بازی سازی های او همراه شد تا این بازیکن خیلی زود 
جای خود را در بین طرفداران پرســپولیس پیدا کند تــا آنها علاقه به 
ادامه حضور او داشته باشند.ارونوف برای فصل آینده نیز با پرسپولیس 
قرارداد دارد که مبلغ آن نیز از قبل تعیین شــده است اما در صورتیکه 
باشــگاه نتواند تعهدات مالی فصل جاری او را پرداخــت کند می تواند 
طبق قانون نقل و انتقالاتی فیفا با عدم دریافت دســتمزد دو ماهه خود 
از این تیم جدا شود.رضا درویش مدیرعامل باشــگاه پرسپولیس نیز با 
آگاهی از این موضوع تا کنون مانع از دیرکــرد پرداختی به این بازیکن 

شده است تا ارونوف فعلا ملزم به رعایت قراردادش با پرسپولیس باشد.

با اعلام کمیته تعیین وضعیت
جریمه میلیونی برای استقلال

کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال آرای خود 
را درباره پرونده های مختلف صادر کرد.به نقل از ســایت فدراســیون 
فوتبال، آرای جدید کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان منتشــر 
شد که به شرح زیر اســت:در پرونده شکایت امیرحســین شکوری از 
باشگاه استقلال تهران، این باشــگاه به پرداخت مبلغ یک میلیارد ریال 
بابت اصل خواســته و مبلغ ۳۸ میلیون و ۱۵۰ هزار ریــال بابت هزینه 

دادرسی در حق خواهان محکوم شد.
*با توجه به شــکایت عقیل شــویعی کعبی از باشــگاه نفت مســجد 
سلیمان، این باشــگاه به پرداخت مبلغ ۲۱ میلیارد و ۹۲۰ میلیون ریال 
بابت اصل خواســته و مبلغ ۸۳۶ میلیون و ۲۴۸ هزار ریال بابت هزینه 
دادرسی در حق خواهان محکوم شد. همچنین کمیته وضعیت نسبت 

به دعوی خواهان به میزان ۵ میلیارد و ۸۰ میلیون قرار رد صادر کرد.
*در پرونده شکایت نظام ســلطان آرانی از باشگاه استقلال تهران، این 
باشــگاه به پرداخت مبلغ ۴۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و مبلغ 
۱۵ میلیون و ۲۶۰ هزار ریــال بابت هزینه دادرســی در حق خواهان 

محکوم گردید.
 

ترین های هفته بیست وهفتم؛ اعاده حیثیت
نساجی مازندران را باید برنده بزرگ هفته بیست وهفتم دانست.

 شــمس آذر قزوین، پرســپولیس تهران، تراکتور تبریــز، ذوب آهن 
اصفهان، اســتقلال تهــران و نســاجی مازنــدران برنــدگان هفته 
بیست وهفتم لیگ بودند. نساجی در این میان بهترین و شاید مهم ترین 
برد را کســب کرد. این تیم در دوئل بقا مقابل اســتقلال خوزســتان، 
میزبان خود را ۴ بر یک شکست داد. این پیروزی ارزشمند موجب شد تا 

نساجی دو سهمیه در بین بهترین های هفته داشته باشد.

تیم هفته: نساجی مازندران
بازی اســتقلال خوزســتان - نســاجی مازندران یکــی از مهم ترین 
دوئل های لیگ برای بقا بود. نساجی از این فرصت به بهترین شکل بهره 
برد و با یک پیروزی ۴ بر یک مقابل میزبان خود گام بلندی در مسیر بقا 

برداشت. این برد قاطع ترین پیروزی این هفته محسوب می شود.

مربی هفته: ساکت الهامی )نساجی مازندران(
برد پراهمیت نساجی در خانه استقلال خوزســتان موجب شد تا برای 
اولین بار در این فصل عنــوان بهترین تیم و بهتریــن مربی به یک تیم 

برسد. 
ساکت الهامی بهترین فرد برای نجات نســاجی از منطقه سقوط است، 
او یک بار دیگر ماموریتش را به خوبی انجام داد و نساجی حالا ۳ امتیاز با 

منطقه خطر فاصله گرفته است.

پاس گل هفته: امید عالیشاه )پرسپولیس تهران(
کاپیتان پرسپولیس در دویســتمین حضورش در لیگ برتر با یک پاس 
گل تروتمیز در جمع ترین ها قرار گرفــت. او در محوطه جریمه هوادار 
صاحب توپ شــد، با اینکه در موقعیت ضربه زدن بــود با دید عالی یک 
لقمه حاضر و آماده به عیســی آل کثیر هدیه داد تا این مهاجم گل اول 

بازی را به ثمر برساند.

گل هفته: فریبز گرامی )ذوب آهن اصفهان(
یکی از بهترین گل های تاریخ لیگ برتر ایــن هفته در جدال ذوب آهن 
اصفهان - پیکان تهران رقم خورد. فریبــرز گرامی در دایره میانه زمین 
صاحب توپ شــد، بدون دورخیز از همان جا با یک ضربه استثنایی پای 
راست دروازه حریف را باز کرد. این گل خارق العاده، کار را برای انتخاب 

گل ماه و فصل بسیار آسان کرد.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحيه يک

  هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون  و ماده 13 آئین نامه ثبتی تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  واراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140260316001010345مورخ 29/11/1402هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه يک تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای/خانم علی تیشه کشنی فرزند هواس بشماره شناسنامه 17261به شماره ملی 3251573411صادره از کرمانشاه 
نسبت به شش دانگ يک باب ساختمان  به  آدرسجعفر آباد پشت مزار شهدا کوی طهماسبی پلاک 31 به مساحت 77/65متر 
مربع در قسمتی از پلاک 5 اصلی واقع بخش يک حومه کرمانشاه که موافقت اداره اوقاف به عنوان مالک عرصه با صدور سند  
مالکیت شش دانگ اعیانی بنام    متقاضی محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
اگهی می شوددرصورتی اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاريخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس ازاخذ رسید،ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع  قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقصای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت  صادر خواهد شد. 12/م الف 436
تاريخ انتشار نوبت اول:1403/02/10
تاريخ انتشار نوبت دوم:1403/02/26

سجاد مويدی
رئيس ثبت و اسناد املاک 

مفقودی
1396رنگ  206TU3مدل  پژو  بک  هاچ  سواری  سبز  برگ 
165A0086391وشاسی  موتور  شماره  به  متالیک  خاکستری 
NAAP03EE9HJ056442وشهربانی ايران 54_126ط11به نام 
فائزه السادات میر دهقان بنادکی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد
يزد



استان

قزوین-مریــم نقــدی    مهــدی صباغــی در آییــن بهــره بــرداری از فاز ســوم 
نســیم شــمال و ناوگان جدید حمل و نقل عمومی شــهر قزویــن ضمن تقدیر 
از همراهــی مدیران اســتانی در اجــرای این پروژه اظهــار کرد: پــروژه مذکور در 
مدت چهار ماه انجام شــد و در طول اجرای آن شاهد همدلی و تعامل خوبی 
در میــان مدیــران دســتگاههای اجرایــی بــه ویــژه اداره کل میــراث فرهنگی، 

دانشگاه علوم پزشکی و شرکت گاز بودیم.
وی افزود: بــا بهــره بــرداری از این پــروژه کمربنــدی غربی شــهر تکمیل شــد و 
شــهروندان می تواننــد در کمترین زمــان منتهی الیه شــمالی تریــن و جنوبی 

ترین نقطه شهر را بدون ترافیک تردد کنند. 
وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به کلنگ زنی تقاطع غیر همسطح 
دفــاع مقــدس بــه عنــوان یکــی از بزرگتریــن تقاطــع های غیر همســطح شــهر 
قزوین گفت: با افتتاح کمربندی نسیم شــمال و با هماهنگی شورای ترافیک 
و پلیس، احــداث این تقاطــع وارد فاز عملیاتی مــی شــود و امیدواریم طی دو 

سال بتوانیم این پروژه را به سرانجام برسانیم. 
کید کرد: شــهر قزویــن ظرفیت ها و ســرمایه های خوبــی دارد  و باید قدر  وی تا

آنها را  بدانیم.
شــهردار قزوین همدلی و اتحاد مدیران را زمینه ســاز پیشــرفت و توسعه شهر 

قزوین دانست و گفت: اختلافات باعث عقب ماندگی شهر می شود.
صباغــی در ادامــه از افتتــاح و بهــره بــرداری چندیــن پــروژه شــهری در چنــد 
روز آینده خبــر داد و گفــت: بهره بــرداری از پارکینــگ خودروهای ســنگین در 

شــهرک دانش و ناصرآباد، افتتاح ایستگاه آتش نشــانی بازار و نصب شیرهای 
هیدرانــت آتش نشــانی در بازار از جملــه پروژه هایی اســت که بــه زودی مورد 

بهره برداری قرار می گیرند.
وی در بخــش دیگــری از ســخنانش گفــت: امیدواریــم در آینــده نزدیــک بــا 
 ، همراهــی و همدلی مدیران اســتانی، پــروژه جابجایی میــدان میوه و تــره بار

بنکداران و خشکباران اجرایی شود.
گاه باشــند که این پروژه  کید کرد: شهروندان باید آ شــهردار قزوین در پایان تا
ها با عواید مالیــات برارزش افــزوده و عوارض های پرداختی آنان ســاخته می 
شــوند.  علی فرمانــی رییس شــورای اســلامی شــهرقزوین نیــز در این مراســم  
اظهار کرد: در همین راســتا بــا وحدت و همدلی و نشســتهای تعاملی شــاهد 
بهره برداری از کمربندی پیامبر اعظم )ص(_ آیت اله باریک بین )ره( در ســال 
گدشته بودیم و در حال حاضر نیز با تکمیل فاز ســوم کمربندی نسیم شمال 

خدمت خوب و مطلوبی به شهروندان ارایه خواهد شد.
وی خاطر نشــان کرد: همچنین احداث تقاطع غیر همسطح دفاع مقدس_
نسیم شــمال _اقبالیه نیز در دســتور کار شــورا و مدیریت شــهری قرار گرفت و 
فروردیــن ماه امســال، کلنگ ایــن پروژه بــه زمیــن زده شــده و امیدواریم طی 

دوسال به بهره برداری برسد.
فرمانی خاطرنشــان کرد: امیدواریم در ادامه مســیر خدمتگــزاری در پارلمان 
محلــی بتوانیــم بــا مشــورت و همفکــری بــا نخبگان،متخصصــان و ســلایق 

مختلف در مدیریت شهری، اتفاقات خوبی را برای شهر قزوین رقم بزنیم.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وج خط  وژه حیاتی ورود و خر  احداث پر
400 کیلوولت در پست ایثار امیدیه

اهــواز -محمــد مجــدم   مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای خوزســتان از 
احداث ورود و خروج خط 400 کیلوولت امیدیه 2  ـ چغادک در پســت ایثار با 

ارزش سرمایه گذاری 1214 میلیارد ریال خبر داد.
علی اســدی بیان کــرد: عملیــات احــداث ورود و خــروج خــط 400 کیلوولت 
امیدیــه 2  ـ چغــادک در پســت ایثــار شــامل تأمیــن تجهیــزات، عملیــات 
ساختمانی، نصب برج و سیم کشــی به طول 10 کیلومتر مدار و از پروژه های 
حیاتــی ابلاغی وزارت نیــرو جهت گذر از پیک ســال 1403 با ســرمایه گذاری و 

تعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس به پایان رسید و برق دار شد.
وی با بیــان اینکه ارزش ســرمایه ¬گــذاری ایــن پروژه بالــغ بــر 1214 میلیارد 
ریال بوده تصریح کــرد: امکان اســتفاده از ظرفیت پســت 400 کیلوولت ایثار 
کــه بــا ســرمایه گذاری بالــغ بــر 12160 میلیــارد ریــال احــداث شــده، افزایــش 
ضریب اطمینــان و بهبود پایداری شــبکه بــرق منطقه امیدیــه، تامین برق 
مــورد نیاز صنایــع پتروشــیمی خلیج فــارس و ایجــاد ظرفیــت جدید جهت 
برق رســانی بــه مشــترکین و متقاضیــان خانگــی، صنعتــی و کشــاورزی از 

اهداف بهره برداری این پروژه بوده است.

رئیس روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان خبرداد:

وندان   حضور فعال شرکت نفت و گاز ار
ویداد در نمایشگاه نفت با ۱۲ ر

اهواز -محمــد مجــدم   رئیس روابــط عمومی شــرکت نفــت و گاز اروندان 
، پالایــش  گفــت: ایــن شــرکت در بیســت و هشــتمین نمایشــگاه نفــت، گاز
و پتروشــیمی بــا 12 رویــداد مهــم حضــور فعالــی داشــته کــه شــامل آییــن 
، 10 آیین انعقاد قرارداد و  رونمایی از دســتگاه جریان ســنج چندفازی ســیار

تفاهم نامه و نشست خبری مدیرعامل این شرکت با اصحاب رسانه بود.
امیــد نصیــری درخصــوص دســتاوردهای حضــور ایــن شــرکت در بیســت 
، پالایــش و پتروشــیمی تهران اظهــار کرد:  و هشــتمین نمایشــگاه نفــت، گاز
این  نمایشــگاه با حضور یک هزار و ۵00 شــرکت ایرانی و 2۵0 شــرکت خارجی 
در محــل نمایشــگاه بین المللــی تهــران برگــزار شــد و با توجــه بــه نام گذاری 
شــعار ســال از ســوی مقــام معظــم رهبری تحــت عنــوان »جهــش تولیــد با 
مشــارکت مردمی« این نمایشــگاه فرصت خوبی برای ارائه توانمندی های 

شرکت های مختلف و مرتبط با حوزه نفت، گاز و پتروشیمی بود.
وی افــزود: طــی چند ســال اخیــر بــا توجــه بــه رویکــرد جــدی وزارت نفت و 
کز علمــی و تولیــدی داخــل، حضور  شــرکت ملی نفــت ایــران در تقویــت مرا
شــرکت های دانش بنیان حوزه صنعت نفت نیز بســیار پررنگ تر از سنوات 
قبل بــود و هر ســاله نیز میــزان مشــارکت آن هــا در برگــزاری نمایشــگاه رو به 
افزایش اســت. رئیس روابــط عمومی شــرکت نفــت و گاز ارونــدان  گفت: بی 
تردیــد بومی ســازی صنعــت نفــت در هــر بخشــی در نهایــت اشــتغالزایی، 
رونق تولیــد ملی و بــه پیروی آن توســعه اقتصادی را برای کشــور بــه ارمغان 
مــی آورد؛ نمایشــگاه ســال جــاری بــا شــعار »صنعــت نفــت، جهــش تولید، 
بهینه ســازی فناورانــه« نیز بــا هوشــمندی انتخاب و لــزوم توجه بــه تحقق 
شــعار ســال و همچنین فعالیت های فناورانه و دانش بنیانی را یادآور شده 
اســت. وی با اشــاره به برگزاری 12 رویداد توســط شــرکت نفت و گاز اروندان 
در این نمایشــگاه گفت: امضای 10 قرارداد و تفاهم نامه در حوزه طرح های 
کالا بــا شــرکت های  پژوهشــی، ســاخت داخــل، تولیــد بــار اول و تامیــن 
دانش بنیان، برگزاری نشســت خبری مدیرعامل شرکت با اصحاب رسانه و 
رونمایی از دستگاه جریان ســنج چندفازی سیار از رویدادهای این شرکت 

در نمایشگاه نفت سال جاری بود.

به همت شرکت پایانه های نفتی ایران؛

 تعمیرات پلاژ بانوان و احداث پلاژ آقایان 
یره خارگ در جز

بوشــهر -رضــا حیــدری   سرپرســت مدیریــت عملیــات عمومــی شــرکت 
پایانه های نفتی ایــران از برنامه ریزی جهت تعمیرات اساســی پلاژ بانوان و 

احداث پلاژ آقایان جزیره خارگ خبر داد.
کیــد و دســتورات ویــژه مدیرعامل شــرکت  حســین احمدی بــا اشــاره بــه تا
پایانه های نفتی در خصوص عمل به مسئولیت های اجتماعی ادامه داد: 
در تلاش هســتیم بــا اجــرای یک برنامــه زمانبنــدی دقیــق پــروژه تعمیرات 

اساسی پلاژ بانوان و احداث پلاژ آقایان را به نتیجه برسانیم.
وی ادامــه داد: مدیرعامــل شــرکت پایانــه هــای نفتــی ایــران وجــود پلاژی 
کنان جزیــره خــارگ مــی دانــد و در  بــا امکانــات مناســب را حــق مســلم ســا
خصوص تســریع در فراینــد اجرای پــروژه دســتورات ویژه ای صــادر نموده 
اســت. سرپرســت مدیریــت عملیــات عمومــی شــرکت پایانــه هــای نفتــی 
افــزود: در پلاژهای شــنا غریق نجــات هــای باتجربــه و توانا حاضــر خواهند 
بود تــا از بروز خطــرات احتمالی غرق شــدن جلوگیری نماینــد موضوعی که 
موجب ایجاد فضایــی امن و مطمئن جهــت ثبت لحظاتــی آرامش بخش و 
لذت بخــش خواهد شــد. احمــدی گفــت: طبــق برآوردهــای انجام شــده، 
اجرای این پــروژه در مــدت زمــان 6 ماه و بــا بودجــه ی قریب بــه 30 میلیارد 

ریال انجام خواهد شد.

وگاه های خورشیدی قشم و میناب   نیر
ودی به بهره برداری می رسند  بز

 بندرعبــاس   مهنــدس محمــد کریمی مدیــر عامل شــرکت توزیــع نیروی 
برق اســتان هرمزگان در بازدید از نیروگاه خورشــیدی میناب اظهار داشت 
:بــزودی ایــن نیــروگاه یــک مگاواتــی و همچنیــن نیــروگاه خورشــیدی 2 

مگاواتی قشم به بهره برداری می رسند،
 راه انــدازی ایــن نیروگاه هــای حمایتــی اقدامــی در راســتای تامیــن بــرق و 
انــرژی همــراه بــا تامیــن معیشــت مددجویــان کمیته امــداد امــام خمینی 
)ره( اســت.  مهنــدس کریمی در حاشــیه ایــن بازدیــد از درآمــد 410 میلیارد 
ریالی مــردم اســتان هرمــزگان از تولیــد انــرژی خورشــیدی خبــر داد و افزود 
: مــردم ایــن اســتان بــا تولیــد 14 هــزار و 600 مــگاوات ســاعت بــرق از طریــق 
انرژی خورشــید 410 میلیارد ریــال درآمد کســب کردند.ایجــاد نیروگاه های 
خورشیدی حمایتی اقدامی شایســته برای خودکفایی مددجویان کمیته 
امــداد امــام خمینــی )ره( و ســایر افشــار اســت کــه بــا سیاســت های وزارت 
نیرو دنبال می شــود.  مهندس محمــد کریمی با بیــان اینکه یک هــزار و ۷00 
نیــروگاه بــرق خورشــیدی در این اســتان فعال اســت افــزود: هرمــزگان یکی 
از اســتان های مســتعد بــرای تولیــد و بهــره وری انرژی خورشــیدی اســت ، 
میزان تابش نور خورشید در استان 1۸00 کیلووات ساعت بر متر مربع است 
، ایــن میــزان تابــش و اســتعداد تقریبــا در کل کشــور کم نظیــر اســت.  مدیر 
عامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اســتان هرمــزگان بــا برشــمردن قابلیتها 
و اســتعدادهای توســعه نیروگاههــای خورشــیدی در ایــن اســتان اظهــار 
کوچــک مقیــاس(،  داشــت: عــلاوه  بــر نیروگاه هــای خورشــیدی خانگــی )
اســتان هرمزگان اســتعداد ایجاد نیروگاههای بزرگ خورشــیدی نیــز دارد و 
ســرمایه گذاران به ایجاد این نیروگاهها در استان تشــویق شده اند.  کریمی 
همچنین با اشاره به اشــتغال زایی احداث نیروگاههای خورشیدی اضافه 
کرد : افــراد تحت پوشــش کمیته امــداد امام )ره( از جمله اقشــاری هســتند 
کــه در شهرســتان هــای مختلــف توانســته انــد بــا بهــره گیــری از راه اندازی 
نیروگاههای خورشــیدی به خودکفایی برســند ، ایجاد چنین نیروگاههای 
 خانگی به سایر مشــترکان در مناطق مختلف و شهرستان های این استان 

پیشنهاد می شود. 

اصفهان-مریم مومنــی   مدیر منطقه 10 شــهرداری اصفهــان از احداث 
زیرگذر محله حصه با 400 میلیارد تومان اعتبار در سال جاری خبر داد.

 محمد صیرفی نژاد  در نشســت خبــری با اصحاب رســانه با اعــلام این خبر 
گفت: منطقه 10 با 1۷ محله و مســاحت 2 هزار و 164 هکتــار و جمعیتی بالغ 

، دومین منطقه شهر از حیث جمعیت است. بر 210 هزار نفر
او افزود: طــول معابــر اصلــی ۹0 و طول معابــر فرعــی منطقــه 360 کیلومتر 
اســت که هزینه قابل توجهی را از نظر نگهداری، نظافــت و… برای منطقه 
ایجــاد می کنــد. همچنیــن منطقــه 10 از 200 هیــات مذهبی، 100 مســجد، 
6 امامــزاد، ۵0 کانــون ثبــت شــده، 6 ورزشــگاه متعلــق بــه شــهرداری، 6 
فرهنگســرا، ۵ ســالن مطالعــه، یــک خانــه کــودک و یک بــاغ بانــوان به نام 

طلوع برخوردار است.
او خاطرنشان کرد: منطقه 10 حدود 222 هکتار بافت فرسوده دارد، سرانه 
فضای ســبز آن 12 مترمربع اســت و از 1۵0 پارک محلی و 1۵ کیلومتر مادی و 

انهار برخوردار است.
احداث میدان شش راه با 60 میلیارد تومان اعتبار در منطقه 10

مدیــر منطقه 10 شــهرداری اصفهان یکــی از بزرگ ترین پروژه هــای عمرانی 

شهر در سال گذشته را احداث میدان شــش راه واقع در منطقه 10 دانست 
، تملک و احداث شد. و گفت: این پروژه با 60 میلیارد تومان اعتبار

او افزود: در ســال گذشــته همچنین با کمک خیرین در زمینــی به متراژ 26 
هــزار مترمربع در مجــاورت محله حصــه، یک پــارک محلی احداث شــد که 

نقش مهمی در افزایش نشاط اجتماعی این منطقه دارد.
او اضافــه کــرد: احــداث خیابــان ۵00 متــری کوشــش بــا ۵ میلیــارد تومــان 

، احداث میــدان مدرس، احداث پل فرســان که تا پایــان خردادماه  اعتبار
امســال به بهره برداری می رسد و توســعه فاز نخســت باغ بانوان طلوع با ۵ 
میلیــارد تومان اعتبــار از دیگــر اقدامــات انجام شــده در این منطقــه بوده 

است.
صیرفی نژاد با بیان اینکه احــداث دو پروژه در محله گرکان شــامل احداث 
یــک خیابــان حدفاصــل بزرگــراه فــرودگاه تــا محلــه گــرکان و احــداث پارک 
، از دیگر  پروژه های محرک توســعه  گرکان با حــدود 20 میلیارد تومــان اعتبار
در منطقه 10 بوده اســت، اظهارکرد: احــداث خط کلکتور آب بــا 16 میلیارد 
، احــداث پارکــی در محلــه هفتــون و احــداث ورزشــگاهی در  تومان اعتبــار
مجاورت این پارک با 6 میلیارد تومان اعتبار نیز در سال گذشته در منطقه 

10 انجام شده است.
او بــا اعــلام اینکــه رســیدگی بــه محله هــای حصــه، مصلــی و اطشــاران در 
دســتور کار مدیریت این منطقه برای ســال جاری قرار دارد، گفت: احداث 
، ادامــه احداث پارک حصه  زیرگذر محله حصه بــا 400 میلیارد تومان اعتبار
با 10 میلیــارد تومان اعتبار و احداث خیابان اطشــاران بــا 40 میلیارد تومان 

اعتبار ازجمله پروژه های شاخص منطقه در این زمینه است.

اصفهان

مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان خبر داد:

یرگذر محله حصه با 400 میلیارد تومان اعتبار در سال جاری احداث ز

لرستان کرمانشاه

 دیدار مدیرکل نوسازی مدارس کرمانشاه 
استان صداوسیمای  مدیرکل  با 

مدیــرکل  فخــارزاده       -حســنا  کرمانشــاه 
نوســازی، توســعه و تجهیــز مــدارس کرمانشــاه بــه 
همــراه مدیرعامــل مجمــع  خیریــن مدرســه ســاز و 
اعضــای مجمــع خیریــن بــا دکتــر موســوی مدیرکل 
کردنــد.  گفتگــو  کرمانشــاه دیــدار و  صداوســیمای 
مهندس نظری؛ مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز 
مــدارس اســتان کرمانشــاه در این دیــدار گفــت: ددر 
حــال حاضــر تعــداد 136 پــروژه بــا 400 کلاس درس در 
اســتان کرمانشــاه در دســت اجرا می باشــد که از این 
تعــداد 110 مدرســه با مشــارکت خیرین مدرســه ســاز 
اســت. مدیــرکل نوســازی مدارس اســتان کرمانشــاه 
در ادامه عنوان نمود: بیســت و ششــمین جشــنواره 
خیریــن مدرســه ســاز در اردیبهشــت ماه ســالجاری 
برگزار می گردد. فلسفه کار برگزاری جشنواره، تقدیر و 
تشویق خیرین مدرسه ساز است و نکته مهمی که در 
این میان مطرح اســت اینکه در خلل این جشــنواره 

باید دیگران نیز به کار خیر ترغیب شود.
این مقام مســئول خاطرنشــان کــرد: وظیه مــا اجرای 
مطلوب جشــنواره خیرین در جهت تکریم آنان است 
چرا که این انسان های بزرگ بدون هیچ چشم داشتی 

مال خود را اهدا کرده اند.
ادامــه  در  کرمانشــاه  مــدارس  نوســازی  مدیــرکل 

خواســتار تهیــه فیلــم هــا و مســتندهایی از اقدامــات 
ارزشمند خیران مدرسه ســاز برای ترویج این فرهنگ 
گرس استان کرمانشاه  خداپسندانه از سوی شــبکه زا
شد. دکتر موســوی؛ مدیرکل صداوسیمای کرمانشاه 
هم در این دیدار ضمن اعلام آمادگی از پوشش مراسم 
تجلیل از خیرین مدرسه ساز استان به صورت گسترده 
گرس گفت: سطح ارتباطات و تعاملات بین  از شبکه زا
صداوسیمای کرمانشــاه و اداره کل نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس و مجمع خیرین مدرســه ســاز اســتان 
امســال بیــش از ســال هــای گذشــته شــود و بــا تولیــد 
برنامه هــای مشــترک مــردم در جریــان فعالیــت هــا و 

اقدامات اثرگذار خیرین مدرسه ساز قرار بگیرند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان:

حدود 4۶ درصد حجم مخازن لرستان پُر است
خرم آباد-فرزانه هداوند     مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای لرســتان گفت: در حــال حاضر حدود 46 

درصد حجم مخازن استان پُر است.
داریــوش حســن نژاد  اظهار کــرد: حجــم آب موجود 
در مخازن نســبت به ســال گذشــته در همین تاریخ 

دو درصد کاهش را نشان می دهد.
وی بیــان کرد: حجم کل مخزن ســد مــروک 10۵.۵۸ 
کنــون حجــم آب آن 2۸  میلیــون مترمکعــب بــود. ا
میلیــون مترمکعب اســت کــه 2۷ درصد مخــزن پر و 

نسبت به سال گذشته تغییری نداشته است.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای لرســتان گفــت: 
میلیــون   ۵1.۷ ایوشــان  ســد  مخــزن  کل  حجــم 
مترمکعــب بــود و حجــم فعلــی آن  ۵1.2 میلیــون 
مترمکعب و ۹۹ درصد مخزن پر اســت که نســبت به 

سال گذشته پنج درصد افزایش دارد.
حســن نژاد اظهــار کــرد: حجــم کل مخزن ســد تنگ 
هاله 3.۵۵ میلیون مترمکعب بــود و حجم فعلی آن 
3.31 میلیون مترمکعب اســت کــه ۹3 درصد حجم 
آن پــر بود کــه نســبت بــه ســال گذشــته یــک درصد 

کاهش داشته است.
 14 خان آبــاد  مخــزن  کل  حجــم  داد:  ادامــه  وی 
میلیــون مترمکعــب بــود کــه حجــم فعلــی آن ۵.۸ 

میلیــون مترمکعــب و 41 درصــد مخــزن پر اســت که 
نســبت به ســال گذشــته 2۷ درصد کاهش را نشــان 

می دهد.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای لرســتان گفــت: 
حجــم کل مخزن ســد کزنــار 0.۸ میلیــون مترمکعب 
کنون 0.6۵ و ۸1 مخزن پر است که نسبت به  بود که ا

سال گذشته 1۷ درصد کاهش داشته است.
حســن نژاد افزود: حجــم کل مخــزن ســد حوضیان 
کــه حجــم فعلــی  33.0۸ میلیــون مترمکعــب بــود 
آن 6.۸ میلیــون مترمکعــب بــود کــه 21 درصــد آن پر 
و نســبت به ســال گذشــته 21 درصد کاهش داشــته 

است.

کرمانشاه

کرمانشــاه -حســنا فخــارزاده    در ســالروز عملیــات غــرور آفریــن بــازی 
کیــد مهندس  دراز ایــن شــرکت بنا به ســنت چندین ســاله خــود با توجــه و تا
نصیــری مدیــر عامــل، تــلاش و پیگیــری پایــگاه بســیج رهــروان ولایــت و 
روابــط عمومــی بــا ایجــاد ایســتگاه صلواتــی و ارائــه خدمــات پذیرایــی بــا 
کننــدگان در ایــن گــرم و نوشــیدنی بــه پذیرایــی از شــرکت   غــذای ســرد، 

 مراسم پرداختند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران، این مراسم 
در راســتای ترویج و تبیین فرهنگ ایثار و شــهادت و بزرگداشت یاد و خاطره 
شهدا و ۸ سال دفاع مقدس برگزار شــد و جمعی از بسیجیان شرکت با حضور 
در این مراســم بــا آرمانهای نظــام مقدس جمهــوری اســلامی تجدید بیعت 
نمودند. در این صعود سراسری بالغ بر 40 هزار تن از اقشار مردم و بسیجیان 
سراســر کشــور به صورت گروهی و انفرادی در قالب کاروان راهیــان نور به یاد 
شــهدای این عملیات غرورآفرین در روزهای چهارشــنبه و پنجشــنبه نوزده 
و بیســتم اردیبهشــت ماه ســال جــاری بــه ارتفاعات منطقــه عملیاتــی بازی 

دراز در دوران دفــاع مقــدس صعــود کردند. شــرکت کننــدگان در این آیین 
معنوی پس از خواندن دعای پرفیض ندبه در جوار مزار شهدای گمنام 
با آرمان هــای والای امــام راحــل)ره(، رزمنــدگان و شــهدا در جبهه های 
رزم و ســنگرهای حــق علیــه باطــل و مقــام عظمای ولایــت امــام خامنه 

ای)مدظله العالی( تجدید پیمانی دوباره کردند.
شرکت کنندگان در این مراسم از سراسر کشورمان به صورت کاروانی، گروهی 
و انفرادی از دو مســیر حرکت خود را به ســمت ارتفاعات بازی دراز آغاز کردند 
و خواهران و برادران شــرکت کننده در ایــن آیین به مرور خاطــرات رزمندگان 

شهید در این عملیات مهم و راهبردی و غرورآفرین پرداختند.
، اردوهای  لازم به ذکر اســت همزمان با ســالروز عملیات غرور آفرین بازی دراز
راهیان نور غرب و شــمال غرب آغاز می شود و این مراســم، به نوعی افتتاحیه 

کاروان راهیان نور نیز به شمار می رود.
عملیات ظفرمند بازی دراز در اردیبهشــت ماه 1360 از سوی رزمندگان سپاه 
پاســداران و ارتش جمهوری اســلامی ایران با پشــتیبانی تیزپــروازان هوانیروز 
کرمانشــاه که در راس آنان خلبان شــهید شــیرودی حضور داشــت انجام شد 
و در هشــت روز عملیــات دلاورانــه ارتفاعــات بــازی دراز از چنــگال متجاوزان 
رژیم بعثی خارج و دشمن با تحمل هزاران کشــته؛ صدها اسیر و انهدام شمار 

زیادی تانک و تجهیزات نظامی مجبور به عقب نشینی شد.

در سالروز عملیات غرورآفرین بازی دراز

استقبال و پذیرایی شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب از بسیجیان کشور 

شهردار:

وین است  همدلی و همراهی مدیران سرمایه بزرگی برای شهر قز

چهار شنبه      26 اردیبهشت ۱۴03    شماره ۱586



 در راستای تعامل دولت و مجلس و همچنین صیانت از حقوق بیمه گران
 و بیمه گذاران

پاسداری از حقوق بیمه گذاران یکی از مولفه های 
امنیت اقتصادی است

تسهیل گری فعالیت های اقتصادی در ســال جهش تولید با مشارکت 
مردم در راس هرم ماموریت کارگزاران نظام و خادمان ملت قرار دارد.

بــه گــزارش اداره کل روابــط عمومــی بیمــه مرکــزی، دکتر علی 
استادهاشمی که به نمایندگی از نهادناظر در صحن علنی و کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی حضور داشت ضمن اعلام این مطلب 
افزود: صنعت بیمه با تکیه بر ســرمایه های مردم و به پشــتوانه اعتماد 

عمومی به حرکت شتابان خود در مسیر خدمت ادامه خواهد داد.
رئیس کل بیمه مرکــزی با قدردانی از توجه ویــژه نمایندگان مجلس 
به ویژه رئیس و اعضای کمیســیون اقتصادی به مباحث کارشناسی و 
نکات تخصصی بیمه گران، تصریح کــرد: درک متقابل دولت و مجلس 
از الزامات، نیازها و ظرفیت های یکدیگر به صیانت کامل از حقوق آحاد 

جامعه منتهی خواهد شد.
وی از مقوله پاسداری از حقوق بیمه گران و بیمه گذاران به عنوان یکی 
از مولفه های امنیت اجتماعی و اقتصادی یاد کرد و اظهار داشت: بیمه 
گران در حقیقت امانت دار شــهروندانی هستند که ریسک های خرد و 
کلان خود را به صنعت بیمه واگذار کرده اند و در صورت بروز خســارت 

باید حقوق آنان استیفاء شود.
بر اســاس این گــزازش، دکتر استادهاشــمی از توجه و حساســیت 
نمایندگان مجلس در خصــوص ماده ۱۴۵ قانون مالیات مســتقیم و 

معافیت فعالیت های خاص، تقدیر کرد.
شایان ذکر است در جلســه امروز  ) یکشــنبه ۲۳ اردیبهشت( صحن 
علنی مجلس شــورای اســلامی، طرح اصلاح احکام مالیاتی و بند س 
تبصره ۶ بودجه ۱۴۰۳ و اعمــال معافیت مالیاتی مــواد ۱۳۹، ۱۴۳ و 
همچنین ۱۴۵ قانون مالیات های مســتقیم بر سود سپرده های بانکی 
در دســتور کار قرار گرفت و برای تصمیم گیــری و اعمال ماده ۱۴۵ به 

کمیسیون اقتصادی ارجاع شد. 
در ضمن مقرر شــد گزارش کمیسیون در جلســه روز  سه شنبه هفته 
جاری در صحن علنی بررســی و برای تصویب در اختیــار نمایندگان 

مجلس قرار گیرد.
 در پایان تصریح می دارد براساس قانون تاسیس بیمه مرکزی و قوانین 
بالادستی و آیین نامه های شــورای عالی بیمه، نهادناظر و شرکت ها و 
مجموعه های بیمه ای باید درصد مشخصی از حق بیمه های تولیدی را 

در بانک های کشور سپرده گذاری کنند.

 فراهم بودن امکان ثبت درخواست ارز حجاج 
از طریق پیام رسان بله

امکان فروش ارز به صورت غیر حضوری و از طریق پیامرســان بله برای 
زائران حج تمتع فراهم است.

به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران،زائران گرامی می توانند جهت 
صرفه جویی در وقت و سهولت در دریافت خدمات درخواستی به جای 
مراجعه حضوری به شــعب منتخب ارزی، برای دریافت سهمیه ارز،از 

طریق پیامرسان بله برای ثبت درخواست خود اقدام کنند.
این امکان در پیامرســان بله به ترتیب در بخش»خدمات«،»خدمات 
بانکی« و »ارز حج تمتع« فراهم شده اســت که زوار گرامی می توانند 
با انتخاب هــر کدام از گزینه ها،بــه مرحله بعدی برونــد و پس از ثبت 

مشخصات فردی،درخواست ارز سهمیه ای خود را وارد کنند.
طبیعی است که مشــخصات فردی متقاضی از طریق سرویس سامانه 
ثبت احوال، صحت سنجی می شود. همچنین میزان ارز بر مبنای ۱۰۰ 

واحد و پرداخت ریال از طریق درگاه بانک انجام می شود.
زائران عزیز می تواننــد ارز مربوطــه را پس از پرداخت وجه  توســط 
متقاضیان در همان روز و یــا روزهای آتی پیــش از اعزام،با مراجعه به 

شعب انتخابی در هنگام ثبت نام،دریافت کنند.
چنانچه هر یک از زائران حج تمتع به هر دلیلی نتوانستند نسبت به ثبت 
غیر حضوری درخواست دریافت ارز ســهمیه ای در پیامرسان بله اقدام 
کنند، می توانند با مراجعه به یکی از شــعب منتخــب ارزی به صورت 

حضوری این اقدام را انجام دهند.
گفتنی اســت پیرو ابلاغ بانک مرکزی هر زائر بالای پنج سال می تواند 

حداکثر ۵۰۰ دلار آمریکا دریافت کند.
بدیهــی اســت پرداخت ایــن ارز به زائــران گرامــی  تا پایان ســال 

جاری،محدودیتی برای دریافت ارز مسافرتی ایجاد نمی کند.

پرست  وح الله علیپور یزدی به عنوان سر  ر
بیمه تعاون معرفی شد

روح الله علیپــور یزدی، عضــو هیئت مدیــره بیمه تعــاون، به عنوان 
سرپرســت این شــرکت معرفی شــد تا پس از تایید بیمــه مرکزی 

مدیرعاملی این شرکت را بر عهده بگیرد.
به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، روز دوشنبه ۲۴ اردیبهشت، روح 
الله علیپور یزدی، عضو هیئت مدیره بیمه تعاون، به عنوان سرپرســت 
این شــرکت معرفی شــد تا پس از تایید بیمه مرکزی مدیرعاملی این 
شرکت را بر عهده بگیرد. مراسم معارفه با حضور اعضای هیئت مدیره و 

مدیران شرکت در محل ساختمان مرکزی برگزار شد.
علیپــور عضویت در هیأت مدیره شــرکت بیمه تعــاون، هیات مدیره 
شــرکت بیمه زندگی باران، هیات مدیره و معاونت مالی و اداری بیمه 
ســرمد، معاونت مالی و سرمایه گذاری موسســه مالی و اعتباری ملل، 
عضو اصلی هیات مدیره خدمات ارزی و صرافی ملل، عضو هیات مدیره 

تامین آتیه کارکنان ملل را در سوابق کاری خود دارد.

صفحه 8
چهار شنبه      26 اردیبهشت ۱۴03    شماره ۱586

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

 استقبال از قرارداد اجاره رایگان ۴۱ درصد افزایش یافت

وشن بازار اجاره با ایجاد سامانه خودنویس سایه ر

سامانه خودنویس با اهدافی مثل ایجاد  خریدار 
شفافیت در بازار مســکن، تسهیل امور، دستیابی 
بهتر به آمار، حذف هزینه کمیســیون بنگاه ها و 
کنترل نرخ ها در بازار اجاره راه اندازی شده و قرار 
است در فاز دوم، قراردادهای خرید و فروش ملک 
نیز به سامانه خودنویس بیاید؛ برنامه ای که البته 

واکنش واسطه های ملکی را در پی داشته است.
 راه انــدازی ســامانه »خودنویس« ذیــل قانون 
جهش تولید و تامین مسکن مصوب مرداد ۱۴۰۰ 
انجام شد. در این راستا ســوم خرداد سال ۱۴۰۲ 
امکان انعقاد قرارداد رایــگان اجاره بین موجران 
و مستاجران در ســامانه »ایران املاک« فراهم و 
سپس اواخر همان سال سامانه خودنویس در این 
زمینه ایجاد شد. خدمات این ســامانه به صورت 
رایگان و ۲۴ ساعته است. در حال حاضر نیز تمام 
مشاوران املاک به این ســامانه متصل شده اند و 
فقط مشــاوران املاک دارای مجوز می توانند به 

انعقاد قرارداد در این سامانه ورود کنند.
انعقاد قراردادهای مالک و مســتاجری به صورت 
khod�  رایگان در ســامانه خودنویس به  نشانی

nevis.mrud.ir به تدریج در حال افزایش است. 
آن طور که وزارت راه و شهرســازی اعلام کرده تا 
کنون بیــش از ۳۰۰ هزار فقره قــرارداد اجاره در 

سامانه مذکور منعقد شده است.
این در حالی اســت که واســطه های ملکی ایجاد 
سامانه مذکور را نوعی موازی کاری دولت با بخش 
خصوصی می دانند و معتقدند این اقدام می تواند 
اشتغال مشاوران املاک را تحت تاثیر قرار دهد که 
تبعات اقتصادی و اجتماعی برای کشــور خواهد 
داشت. مشاوران املاک می گویند مساله ی اصلی 
بازار اجاره رایگان بودن یا نبودن اجاره نامه نیست 
و مشکل مستاجران را نوســانات افزایشی نرخ ها 

در بازار اجاره می دانند.
جدیدترین آمار بانک مرکزی در فروردین ۱۴۰۳ 
می گوید که طی یک سال گذشته نرخ رشد اجاره 
بها در تهران ۴۵.۲ درصد و در کل کشــور ۵۲.۴ 
درصد رشد داشته است؛ در حالی که سقف مجاز 
افزایش اجاره بها در تهــران ۲۵ درصد و در دیگر 

شهرها ۲۰ درصد تعیین شده بود.
مهدی کرباســیان ـ عضو هیات رئیســه اتحادیه 
مشــاوران امــلاک - با اشــاره به تاثیر ســامانه 
خودنویس بر کم رونق شــدن معاملات مســکن 
به ایسنا گفت: مســئولان وزارت راه و شهرسازی 
دائما روی تبلیغات این ســامانه مانور می دهند و 
به مردم می گویند بیایید قــرارداد خود را مجانی 
ثبت کنید. در واقع رســما به حذف دفاتر مشاور 
امــلاک ورود کرده اند و اشــتغال جامعه در حال 
سرکوب شــدن اســت. در هر بازاری، اقتصاد را 
واسطه می چرخاند. جهش تولید نیاز به مشتری 
دارد. این مشــتری از طریق واســطه ها می آید. 
موضوع واسطه برای بازار مســکن به عنوان یک 

بازار پیشرو در اقتصاد، اهمیت مضاعف دارد.
وی اظهار کرد: با ایجاد ســامانه خودنویس، اکثر 
مشاوران املاک به سمت ابطال جواز رفته اند. این 
مســاله تبعات منفی برای بازار مسکن و اشتغال 

کشور دارد که در آینده خود را نشان می دهد.
از طرف دیگر وزارت راه و شهرســازی، ســامانه 
خودنویس را در راســتای شــفافیت، تســهیل 
امور، دســتیابی به آمار، حذف هزینه حق الزحمه 
مشــاوران املاک و کنترل نرخ ها در بــازار اجاره 
راه اندازی کرده اســت. قرار اســت در فــاز دوم، 
قراردادهــای خرید و فروش ملک نیز به ســامانه 
خودنویس بیاید. اتصال ســکوها و ســایت های 
فروش ملک به این سامانه نیز در دستور کار است.

هادی عباسی اصل ـ معاون وزیر راه و شهرسازی - 
می گوید با راه اندازی سامانه خودنویس، مشاوران 
املاک بیکار نمی شــوند و بســتر امکان فعالیت 
برایشان فراهم است اما باید خدمات خود را ارتقا 
دهند. افراد می توانند از طریــق درگاه مجوزها، 
مجوز امــلاک بگیرند و فعالیت کننــد. اما باید به 
نقطه ای برســیم که خدمات مشــاوران املاک 

تخصصی شود. 
در تمام دنیا مشــاوران امــلاک خدمات حقوقی 
بالایی به مــردم ارایه می کنند. صنف مشــاوران 
املاک قابل حذف کردن نیســت بلکه این سامانه 
یک محرکــی خواهد بــود تا مشــاوران املاک 

خدمات صنف خود را ارتقا دهند.
طبق آخریــن آماری که توســط مدیر ســامانه 
خودنویس ارایه شــده تعــداد قراردادهای ثبت 
شده در این سامانه از ۳۰۰ هزار قرارداد عبور کرد.

به گفته مهــدی ساســانی، در نســخه قدیمی 
)ســامانه ایران امــلاک( طــی ۵۰ روز ابتدایی 
ســال۱۴۰۲ به میزان ۱۱۷ هزار و ۸۸۱ قرارداد 
ثبت شد. این در حالی است که قراردادهای ثبت 
شده در نســخه جدید ســامانه ثبت قراردادهای 
معاملات املاک و مستغلات )خودنویس( طی ۵۰ 
روز ابتدایی ســال۱۴۰۳ تعداد ۱۶۶ هزار و ۲۶۳ 

رسیده است.
بر این اساس، میزان مراجعه مالکان و مستاجران 
برای انعقاد قرارداد رایگان اجاره نســبت به سال 
گذشته ۴۱ درصد رشد داشــته است. پیش نیاز 
ثبت قرارداد اجاره در این سامانه، ثبت ملک مورد 

نظر در سامانه املاک و اسکان است. 
برای اســتفاده از تســهیلات ودیعه مسکن نیز 
ارایه قرارداد کد رهگیری اخذ شــده از ســامانه 

خودنویس الزامی است.

شعبه
وزیر نیرو مطرح کرد

 تصویب نقشه جامع آب کشور 
در شورای عالی آب

 وزیر نیرو گفت:  نقشه جامع آب کشــور که شامل برنامه ۲۰ ساله کشور 
برای تامین آب در بخش های مختلف می شود، به تصویب شورای عالی 
آب رسیده اســت. »علی اکبر محرابیان« در همایش سراسری مدیران 
ارشــد وزارت نیرو و مدیران آب و برق سراســر کشــور، با تبریک دهه 
کرامت گفت: با همت و تــلاش همه مدیران و کارکنــان صنعت آب و 
برق کشور، خدمت  رسانی خوبی در پیشبرد و بهره برداری از پروژه ها با 

تعیین اهداف و استراتژی ها انجام شد.
وی، آب و برق را ۲ عنصر حیاتی و اساســی توســعه و پیشرفت کشور 
دانست و افزود: این عناصر در اشــتغال، امنیت و رضایت عمومی کشور 

نقش بی بدیلی دارند.
وزیر نیرو یادآور شد: در شــرایط حاضر، مدیریت این ۲ عنصر سخت و 
دشوار به نظر می رســید و نیازمند پیش بینی برنامه های عملیاتی بود؛ 
اما نکته مهم این اســت که امروز در وزارت نیرو برای توجه به این مهم، 
صاحب یک اســتراتژی مشــخص، معین و برنامه ریزی شده در سه باز 

زمانی بلندمدت، میان مدت و کوتاه مدت در همه بخش ها هستیم.
محرابیان اظهار داشت: در حوزه آب، نقشــه جامع آب کشور که شامل 
برنامه ۲۰ ساله کشور برای تامین آب در بخش های مختلف می شود، به 
تصویب شورای عالی آب رسیده است و به عنوان سندی راهبردی برای 

مدیریت آب به شمار می رود.
وی تصریح کرد: همچنین در بخش برق نیز یک ســند جامع ۲۰ ساله 
به تایید متخصصان رسیده اســت و مورد بازدید رهبر معظم انقلاب نیز 

قرار گرفته است.

گام بلند برنامه هفتم برای توسعه صنعت آب و برق
وزیر نیرو با بیان اینکه در بازه زمانی میان مــدت، صاحب برنامه هفتم 
هســتیم، اظهار داشــت: از احکام و اهداف برنامه هفتم توسعه به طور 
قاطعانه دفاع می کنم. هیچ برنامــه ای تاکنون چنین گام بلندی را برای 

توسعه صنعت آب و برق کشور ترسیم نکرده است.
محرابیان در همین زمینه گفت: احکام بســیار ارزشــمندی در برنامه 
هفتم توسعه آماده شده اســت و با ابلاغ از سوی دولت و مجلس شورای 

اسلامی، آئین نامه های مربوطه تهیه و تصویب خواهد شد.
وی با اشــاره به مشــخص بــودن جزئیــات برنامه هــای عملیاتی و 
اقدامات در سه سطح ســالیانه، ماهانه و روزانه طی سه اخیر در وزارت 
نیرو، اضافه کرد: بر این اســاس تقریبا به طور کامــل می دانیم که چه 
برنامه هایی را اجرایی و عملیاتی کنیم که دانســتن این مســاله بسیار 

ارزشمند است.
به گفته وزیر نیرو، در عین حــال که مدیران وزارت نیــرو در صحنه و 
میدان برای تامین آب و برق که در اثر حوادث دچار مشــکل می شوند 

حضور دارند، بر استراتژی توسعه در طولانی مدت نیز واقف هستند.

وی با تاکید بر اهمیت تدوین دقیق برنامه ها به صورت منسجم، همگرا 
و هم افزا در صنعت آب و برق، ابراز داشــت: امــروز در اجزا و بخش های 
مختلف وزارت نیرو شــاهد برقراری همگرایی و هم افزایی هستیم که 
بسیار ارزشمند اســت.محرابیان بیان داشــت: نکته مهم این است که 
اقدامات روزانه، مدیران صنعت آب و برق را تحت هر شرایطی از اهداف 
بلندمدت دور نکند و همین مســاله به صورت برعکس نیز مورد تاکید 
است. همبستگی بین این دو، وزارت نیرو را به سازمانی موثر در توسعه و 

بالندگی کشور تبدیل کرده است.
وی در ادامه به نام گذاری سال جاری توسط رهبر معظم انقلاب با عنوان 
سال »جهش تولید با مشارکت مردم« اشاره کرد و گفت: در شعار سال  
جاری »جهش« مورد تاکید قرار گرفته است؛ رشد تولید امری طبیعی 
اســت که با مرور زمان رخ می دهد اما جهش تولید مساله دیگری است 

که با برنامه ریزی و اقدامات جهادی میسر می شود.

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

گنگین
افزایش سود 1.218 درصدی »گنگین«

به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشــگری، گــزارش عملکرد هیات 
مدیره به مجمع عمومی عادی سالیانه شــرکت اقتصادی نگین گردشگری 

در سامانه کدال بارگذاری شد.
بر این اســاس، صورت ســود و زیــان تلفیقی شــرکت اقتصــادی نگین 
گردشگری که با نماد »گنگین« در بازار ســرمایه فعالیت می کند، با مبلغی 
بالغ بر ۲۶۴.۹۷۸ میلیارد ریال  )شــرکت اصلی ۲۱.۱۲۰ میلیارد ریال( در 
ســرفصل درآمدهای عملیاتی، مبلغ ۶۶.۸۹۶ میلیارد ریال )شرکت اصلی 
۲۰.۴۵۲ میلیارد ریال( در سرفصل سود عملیاتی و مبلغ ۴۱.۴۶۸ میلیارد 
ریال )شــرکت اصلی ۱۵.۵۸۱ میلیارد ریال( به عنوان سود خالص پس از 
کسر مالیات با اظهارنظر مطلوب برای شــرکت اصلی و یک بند شرط برای 

صورت های مالی تلفیقی در سامانه کدال بارگذاری شد.


